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ENOTNA SLOVENSKA DELEGACIJA PRI MINISTRSKEM PREDSEDNIKU

Andreotti: Rešitev manjšinskega problema 
ni le ustavna obveza, pač pa širši interes države
Po mnenju predsednika vlade mora posebna komisija zaključiti svoje delo v prvih mesecih pri
hodnjega leta - «Na reševanje teh problemov glejmo z večjim optimizmom!» - Slovenski 
predstavniki poudarili nujnost globalnega zaščitnega zakona - Benečani neločljiv del manjšine

(0d našega poročevalca)
v RIM — «Rešitev manjšinskega vprašanja ni samo ustavna obveza, 

Pač pa širši državni interes. Ni torej darilo države, pač pa bogatitev 
kulturnega pluralizma. Ne bodite zaskrbljeni: ko se bomo prihodnjič vi
deli, upam, da bo dokončno. Kaj naj torej storimo sedaj? Radi bi zaklju- 
c>li čimprej, niti nočemo zavirati razprave o že obstoječih osnutkih. Naj 
torej predložimo vladni osnutek ali popravke k obstoječim predlogom? 
Pridržujem si pravico sklepati o tem, če je boljše predložiti vladni osnu
tek, ker bi imel veliko idealno veljavo. Ali pa naj vlada poseže z načelno 
izjavo. Važno je ne izgubljati časa. . .»

To so bile zaključne besede dalj-'
šega razmišljanja, s katerim je pred
sednik vlade Giulio Andreotti odgo- 
v°ril na izvajanja enotnega sloven
skega odposlanstva, s katerim se je 
dobro uro pogovarjal v svojem ura
du v palači Chigi. Delegacijo so se
stavljali sen. Jelka Gerbec (KPI),

deželni svetovalec Drago Štoka (S 
Sk), Marko IValtritsch (PSI), Boris 
Race (SKGZ), Marij Maver (SSO), 
Viljem Černo, Pavel Petričig in žup
nik Emil Cenčig za kulturna društva 
iz Beneške Slovenije.

Člani delegacije so predsednika

Slovensko delegacijo 
sprejel tudi ingrao

Za predsednika poslanske zbornice pomeni rešitev vpra
šanja manjšine globoko obvezo italijanske države

RIM — Po srečanju s pred
sednikom vlade je v svojem u- 
radu na Montecitoriu sprejel e- 
notno slovensko delegacijo tudi 
predsednik poslanske zbornice 
Pietro Ingrao.

Srečanje je potekalo v spro
ščenem in prijateljskem vzduš
ju, h kateremu je pripomogel 
tudi Ingrao sam, saj je skušal 
biti čimbolj stvaren in realisti
čen. Najbrž je najpomembnejši 
rezultat srečanja obveza, točne
je Iugraov poziv enotni delega
ciji, naj se še vrne in obdrži 
stik z vodstvenimi organi parla
menta. Skratka, naj skrbno in 
stalno zasleduje potek razprave 
o zakonih za našo globalno za
ščito. Ingrao je delegaciji, ki mu 
je orisala trenutni položaj in pro
bleme naše skupnosti, še pose
bej podčrtal izredni pomen enot

nosti vseh Slovencev, kajti samo ta ima vpliv na politične in par
lamentarne skupine.

«Nočem biti uraden,* je dejal Ingrao, «saj poznam vaša vpraša
nja. Rešitev teh vprašanj so globoka obveza italijanske države in 
to zaradi bridkih izkušenj iz časov fašizma, kakor zaradi jasnih 
ustavnih določil. To ni samo moje prepričanje, saj bi moral vsak 
predsednik parlamenta misliti tako. «Vsekakor,» je dodal, »pri
nesite Slovencem moj topel pozdrav.*

Ingrao je še posebej obravnaval vprašanja, ki so povezana s pot
jo zakonskih osnutkov skozi parlament do dokončne odobritve. Pri 
tem je poudaril, da je zelo važno, da bo vlada v najkrajšem času 
razčistila svoje dileme in se odločila, kako naj poseže. Zamuda pri 
tem bi lahko zelo negativno vplivala na pot zakonskih osnutkov.

Kar zadeva svoje pristojnosti je Ingrao obljubil, da bo sporočil 
predsednikom posameznih komisij, da se je srečal s slovensko 
delegacijo. Če bi zakon o zaščiti slovenske manjšine prešel prvo 
Polovico poti v senatu, kjer se je že nekaj premaknilo, bo storil 
vse, kar je v njegovi moči, da tudi zbornica stori svojo dolžnost. 
Tedaj pa bo, po njegovem mnenju, potreben skorajda trajen in 
urejen stik z enotnim odposlanstvom Slovencev.

S to obvezo, ki dokazuje — kot .je sam poudaril — njegovo za
nimanje za pozitivno rešitev našega vprašanja, se je delegacija 
Poslovila od predsednika poslanske zbornice.

St. S,

Predsednik poslanske zbornice 
Pietro Ingrao

vlade predvsem opozorili na dejstvo, 
da se poldrugo leto po zadnjem sre
čanju z njim vprašanja slovenske 
manjšine niso premaknila z mrtve 
točke. Dejansko so se razmere po
slabšale, zlasti v Beneški Sloveniji.

Vladna komisija, ki jo je ustano
vil Andreotti pred letom dni, dela 
počasi in slabo in se ni soočila z 
manjšinsko stvarnostjo v krajih, 
kjer Slovenci živimo in delamo. Med 
tem pa se je v senatu začel «iter» 
zakonskih osnutkov KPI, SSk in PSI.

Zato je delegacija zahtevala, naj 
posebna vladna komisija čimprej 
zaključi z delom. V ta namen naj 
vlada da ustrezna navodila svojim 
predstavnikom v komisiji, da bodo 
pozitivno sodelovali pri opredelitvi 
takih zaščitnih norm, ki bodo ustre
zale zahtevam Slovencev.

Vlada naj konstruktivno sodeluje 
v razpravi, ki poteka v pristojnih 
senatnih komisijah.

Delegacija si zato pričakuje, da 
bo zakon o zaščiti slovenske manj
šine odobren pred začetkom volilne 
kampanje za evropski parlament.

člani delegacije so namreč opozo 
rili predsednika vlade, da bomo Slo
venci edina slovenska komponenta 
nastajajoče združene zahodne Evro
pe in prav bi bilo, če bi se Italija 
predstavila v tem okviru brez dol
gov do preteklosti.
_ Člani delegacije, predvsem Bene
čani, so predsednika vlade opozori
li na dejstvo, da beneški Slovenci 
tvorijo neločljivo celoto skupaj s 
Slovenci na Tržaškem in Goriškem 
in se bodo lahko razvijali le v okvi
ru globalne zaščite. V tem pojmu 
je lahko zaobseženo tudi postopno 
uresničevanje, vendar le pod pogo
jem, da o tem odločamo sami.

Člani delegacije so omenili tudi 
dejstvo, da se kultura in cerkev 
čedalje bolj odpirata dialogu, neka
tere politične sile pa se ne. ' 

Temeljnega pomena pa je vseka
kor odnos vlade in političnih sil, ki 
jo podpirajo, do najšibkejših, se pra
vi beneških Slovencev. Po tem od
nosu bodo Slovenci in demokrati ce
nili vlado in njena stališča.

Andreotti je najprej poudaril, da 
si je vlada z ustanovitvijo posebne 
komisije pričakovala konkretnih re
zultatov. Ministrski svet pa je na 
seji, ko se je odrekel izdelanemu 
dekretu za izvajanje osimskega spo
razuma, poudaril pojem globalne za
ščite, «Dekreta nismo odobrili prav 
zato, ker bi dekret lahko razumeli 
kot zanikanje globalnosti*. Sedaj pa 
je važno, da zaključimo čimprej.

Sredi decembra bo Andreotti imel 
srečanje s predsednikom posebne 
komisije prof. Cassandrom, pozneje 
pa se bo srečal z vladnimi člani, da 
bi odpravili vsakršno drobnjakar
stvo. Pri tem je izrecno izjavil: «če 
imate dvome o politični volji, naj 
izgini jo. Sam se bom zavzel za to».

V zvezi z delom posebne komisi
je je Andreotti najprej poudaril, 
da gradivo, ki ga je zbrala (in torej 
tudi anketa o beneških občinah) ne 
služi v statističnem smislu, pač pa 
ga je treba interpretirati v okviru 
splošne politične usmeritve. V tem 
smislu je koristna tudi ustrezna ob
veza dežel.

Kaj naj stori komisija? Andreotti 
je mnenja, da mora zaključiti svoje 
delo v prvih mesecih prihodnjega 
leta. Kako? Lahko izdela tekst za
konskega osnutka, ali pa samo os
novna načela, na osnovi katerih 
«lahko zakonodajni uradi vlade pri
pravijo predlog v roku 48 ur*.

Za zaključek še nekaj spodbudnih 
besed: «Na rešitev teh problemov 
glejmo z večjim optimizmom, kajti 
položaj je znatno zrelejši kot nek
daj*.

Po srečanju je tiskovni urad pred
sedstva vlade izdal krajše uradno 
sporočilo, v katerem je rečeno, da 
je Andreotti zagotovil, da bo poseb
na vladna komisija čimprej zaklju
čila svoje delo in tako dala vladi 
možnost, da definira okvirno shemo 
rešitve tega važnega vprašanja in 
to v tesnem stiku z deželo.

STOJAN SPETIČ

DRUG! DAN KONGRESA ZSM JUGOSLA VIJE

Jugoslovanska mladina za dobre odnose 
s sosedi in zaščito narodnostnih manjšin
Razgovor predstavnikov mladinskega odbora SKGZ s predsednikom ZSMJ Azimom 
Vlasijem - Delo kongresa v komisijah, danes zaključek s plenarnim zasedanjem

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD — V kongresnem cen 

tru Sava v Beogradu se je včeraj 
nadaljeval 10. Kongres Zveze so
cialistične mladine Jugoslavije. Po

Delo v komisijah, ko delegati iz
našajo stališča občinskih konferenc 
in drugih osnovnih organizacij, je 
v bistvu prerez in kritična ocena 
delovanja mladinske organizacije v

uvodni plenarni seji, ki je bila v j obdobju štirih let od zadnjega kon- 
sredo, je včeraj delo potekalo v j g resa do danes ter iskanje in pred- 
šestih komisijah. Skoraj 1500 dele- i logi za nove akcijske usmeritve, 
gatov iz vseh republik in pokrajin Gre torej za celovito analiziranje

'družbenopolitičnega položaja mla-

Predsednik vlade Giulio Andreotti

je razpravljalo o vseh področjih 
delovanja mladih in vlogi Zveze v 
komisijah: za aktivnost Zveze v 
razvoju samoupravnih družbenoeko
nomskih odnosov, za poiitično in 
organizacijsko izgradnjo ZSM, za 
politični sistem, vseljudsko obram
bo, družbeno zaščito in statutarna 
vprašanja, za enotno aktivnost zve
ze in družbenih organizacij v so
cialistični vzgoji in družbenem or- 

i ganiziranju mladih, za aktivnost 
I ZSM v nadaljni samoupravni socia- 
! listični preobrazbi, vzgoji in izo- 
i nraževanju, za idejno-politično de- 
j !o, marksistično izobraževanje, kul- 
I turo in informiranje ter za medna- 
I rodno aktivnost in sodelovanje zve- 
|ze socialistične mladine.

dega. Med temami, ki so bile vče
raj najbolj v ospredju pozornosti, 
je Titova misel o večji povezavi 
vodstev s članstvom, to je princip 
kolektivnega vodenja, kar naj bi 
prineslo večjo akcijsko učinkovitost 
osnovnih organizacij zveze mladi
ne. V pretresu je bil predlog, da 
bi se uvedlo rotacijo v predsedstvu,

Zaradi današnje vsedržavne 
stavke tiskarjev in časnikarjev 
ne bo jutri v Italiji izšel noben 
dnevnik. Prihodnja številka Pri
morskega dnevnika bo zato iz
šla v nedeljo, 17. t.m.
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PO CARTERJEVI PODPORI IRANSKI VOJAŠKI DIKTATURI
V

Sabovi poskusi za sestavo koalicijske vlade 
da bi rešil prestol in razdvojil opozicijo

Lider nacionalne fronte Sandžabi je predlog zavrnil - Iranu 
pa naj bi vsilili svet regentstva pod vodstvom Alija Aminija

(Poseben dopis)
TEHERAN — Teheran ponovno 

odkriva taktično manevriranje. Ob
novljena Carterjeva podpora je <i- 
mogočila šahu, da je zadihal. In že 
je ponovno pričel plesti svoje splet
ke, da bi ponovno vgnal v kozji rog 
iransko opozicijo, preostalo pa mu 
je le malo upanja.

Vest, da je šah Reza Pahlavi po
vabil na pogovore v svojo palačo 
voditelja laične nacionalne fronte, 
st razširi p0 hotelih, kjer sp nasta
njeni tuji dopisniki, v zgodnjih ju
tranjih urah. V naglici se zglasimo 
na sedežu fronte, v drugem nad
stropju dokaj preproste stavbe. Na 
vhodu nas prodajalec sadja sumlji
vo pogleda.

V uradu kraljuje mrzlična dejav
nost, ciklostil dela z vso paro. Izro
čijo nam tiskovni komunike, v ka
terem navajajo, da se je v sredo 
zvečer zglasil pri Sandžabiju po
veljnik tajne policije in ga odpe
ljal v palačo «Niarvan», rezidenco 
šaha Reze Pahlavija. Med pogovo
rom je šah vprašal Sandžabija, če 
bi načeloval koalicijski vladi med 
zvestimi monarhiji in opozicijo. V 
odgovor je stari lider ponovil dru
gi člen pariške spomenice, ki sta 
jo sestavila skupaj z ajtolom Ho
meinijem, in sicer: dokler bo mo
narhija, ne bo nacionalna fronta so
delovala v nobeni koalicijski vladi.

Resnici na ljubo, je besedilo ko
munikeja omiljeno, ko govori o kon
cu monarhije, glasnik nacionalne
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Pedinijev odlok in zdravstvena reforma 
predmet živahnih parlamentarnih razprav

Med strankami večine baje dosežen sporazum 
o ureditvi položaja univerzitetnega osebja

RlM — V poslanski zbornici se je 
J:eraj začela razprava o zakonskem 
/7*°ku, ki bi dokončno uredil prav- 
jj1 Položaj univerzitetnega osebja, 
predvsem statusa stažistov (preca- 
?'■ Pedinijev odlok je pred časom 

® odobril senat, kaže pa, da bo 
/*°ral odlok še enkrat v pretres v 
^ vejo parlamenta, saj so včeraj 
politične sile v poslanski zbornici 
Podložile vrsto popravkov k odloku 
jkbiemu. Največ popravkov so pred- 
J“?|li poslanci PDUP (600) nekaj 
n®nj pa misovci in radikalci. 
.Pedinijev zakonski odlok je v po- 
,ab$ki zbornici orisal Giancarlo Te- 

kj J (KD), ki je dejal, da gre v 
jistvu za štiri inovativne elemente, 
i1 sicer ustanovitev začasnega vse- 
ržavnega univerzitetnega sveta; di- 

^ 'Plinskega »sodišča*; vezati docen- 
na univerzo s pogodbo; dovoliti, 

j? fazna podjetja razpišejo štipen- 
. le na posameznih fakultetah. Poleg 
j?ga. je nadaljeval poročevalec, za- 
c p*ki odlok urejuje pravni položaj 
listnega osebja italijanskih vseuči- 

■ V ožjem smislu se Pedinijev 
r ’°k nanaša na 48 tisoč docentov 
'“n skupno 65 tisoč). Univerzitetni 
Zat esori* b’ prišli takoj po odobritvi 
k snnskega odloka v stalež, medtem 
j ni se morali stažisti potegovati 
M stalež preko raznih konkurzov 

ttPitov. Je pa še več členov, ki

urejujejo položaj univerzitetnega o- 
sebja. Eden izmed teh je polna za
poslitev docentov, ki pa bi jim mo
rala vlada zagotoviti tudi ustrezno 
denarno doklado. Prav pri tem čle
nu je prišlo do zapletov, ki pa so 
jih verjetno na sestankih med pred
stavniki strank, ki podpirajo vlado, 
uspešno premostili.

Stranke večine so sklenile, da bo
do volile za ratifikacijo odloka, če
prav z nekaterimi popravki, ki so 
jih zahtevali predvsem socialisti.

Sicer pa so včeraj svoja stališča 
osvetlili predstavniki vseh političnih 
sil. prijavilo se je skoraj 20 govor
nikov, zato kaže, da bo poslanska 
zbornica zakon odobrila šele danes 
pozno ponoči. Nato ga bo moral še 
enkrat odobriti senat, in sicer do 
23. t.m., sicer bo zakonski odlok za
padel. Predstavniki strank, ki na
sprotujejo Pedinijevemu odloku, so 
včeraj govorili zelo dolgo, največjo 
obstrukcijo pa dela PDUP, ki je, 
kot že rečeno, predložila nad 600 
popravkov in jih namerava prav vse 
prediskutirati. Sicer pa, je izjavil 
Gorla (PDUP), bi bilo najbolje, aa 
bi vlada umaknila zakonski odlok in 
predložila samo dekret, ki urejuje 
položaj stažistov.

Razprava se bo nadaljevala se 
danes, ko bo spregovoril tudi pro
svetni minister Pedini. (mč)

Pred senatom zakonski osnutek o državni zdravstveni 
službi - Odobriti ga mora še poslanska zbornica

RIM — Senat je včeraj vzel v 
pretres zakonski osnutek, ki pred
videva uresničitev državne zdrav
stvene službe, s katero naj bi do
brih trideset let po vojni ven
darle omogočili spoštovanje osnov
nega načela, da ima že po ustavi 
sleherni državljan pravico do pri
mernega zdravljenja, zlasti pa do 
takšne službe, ki naj omogoči pred
hodno ugotavljanje, torej dejansko 
preprečevanje nastajanja bolezni o- 
ziroma čimbolj učinkovito omejeva
nje njihovih posledic.

Osnutek sestoji iz 91 členov in re
čeno je bilo, da jih bodo senatorji 
odobrili to noč, saj je predvčerajš
nja in torkova splošna politična raz
prava pokazala na bistveno soglas
je med strankami, ki se pač zave'- 
dajo nujnosti takojšnje ustanovitve 
zdravstvene službe na vsedržavni 
ravni. Do trenutka, ko smo mo
rali zaključiti redakcijo, je senat 
odobril 63 členov ter med drugim 
s kompromisom obšel republikansko 
zahtevo o spremembi 25. člena; pr
votno je ta prepovedoval, da bi se 
občan zatekel v bolnišnico ali sorod
ni zavod izven območja, kjer ima 
stalno bivališče, kompromisna reši
tev pa dovoljuje v nekaterih prime
rih tudi to možnost, sicer v smislu 
ustreznih zakonskih predpisov, ki jih 
bodo izdajale posamezne dežele.

V resnici bodo imele dežele poleg 
državne uprave, občin ter v manjši 
meri pokrajin še najpomembnejšo 
vlogo pri uresničitvi zdravstvene re
forme, saj bodo dejansko one vodi
le tisto politiko načrtovanja, ki naj 
omogoči ustanovitev in učinkovito 
delovanje državne zdravstvene 
službe. Mimo že omenjenega sil
no važnega problema preventivnega 
zdravljenja naj krafko omenimo, da 
rehabilitacijske politike do fizično 
pa trdi duševno prizadetih, kar po
meni seveda novost, a novo bo tudi 
to, da bo uveljavljeno načelo o so
odločanju tudi samih koristnikov 
zdravstvene službe pri njenem vo
denju. Po odobritvi v senatu pojde 
zakonski osnutek v proučitev še pred 
poslansko zborni--).

Kako daleč ja trenutno Italija od 
evropskega poprečja, kolikor zadeva 
skrb za zdravje občanov, kažejo na
slednji skopi podatki: pri nas je le 
66 od sto vseh dela zmožnih držav
ljanov zavarovanih proti boleznim; 
od skupno 12.000 milijard lir name
njenih kritju celokupnih izdatkov na 
zdravstvenem področju je samo 100 
milijard posvečenih preventivni 
zdravstveni oskrbi, n le 0,6 od sto 
narodnega dohodka gre za zaščito 
delovnih moči pred nesrečami na 
delovišču, (dg)

fronte pa nima nobenega dvoma. 
Šah mora oditi, to je edini izhod iz 
sedanje krize, še več, z nasmehom 
nam gostitelj pove, da je Sandžabi 
ponovil Rezi Pahlaviju nasvet, naj 
se «poslovi». Šah je zagotovil, da 
je pripravljen na žrtve v korist I- 
rana, dodal pa je, da ne more od
stopiti, ker mu tega ne dovoljuje 
vojska.

Monarh torej kontaktira s svoji
mi nasprotniki, čeprav z najzmer- 
nejšim krilom opozicije, ki ni nikoli 
skrivala svojih želja do malenkost
nih sprememb. Po Sandžabijevem ne
gativnem odgovoru je šah začel po
govore s starim profesorjem socio
logije Sandigijem, bivšim ministrom 
v Mosadeqovi vladi, veljakom, ki 
je izven političnega dogajanja. Lah
ko pa bi nudil kritje vladi, naklonje
ni šahu in vojsKi. Glasovi pa se ne 
zadovoljijo samo s tem, Reza Pa
hlavi naj bi očistil pajčevino sta
rega načrta o mešani vladi voja
kov in civilistov pod vodstvom biv
šega predsednika vlade Alija Ami
nija, ki je priljubljen Washingtonu. 
To pa ne bi bila prava vlada, tem
več neke vrste svet regentstva, ki 
bi ga sestavljalo osem civilistov in 
dva pripadnika vojske. Svet naj bi 
pripravil junijske volitve prihodnje 
leto. Že jutri naj bi to vest potrdili.

Načrtovanje do potankosti posne
ma Carterjeve želje, a načrti so 
stari, zaradi moči iranske opozicije 
so že pogoreli. ZDA pa vztrajajo pri 
zamisli ustavne monarhije, v kateri 
bi šah kraljeval, a ne vladal: voj
ska in monarh bi bila poroštvo, da 
se ne bi civilna vlada zanesljivih 
mož, Aminija ali Sandžabija, odda
ljila od smernic slepe zvestobe Za
hodu. «V najslabšem primeru, je 
pred dnevi izjavila neka ameriška 
osebnost, bomo skušali sestaviti re- 
gentski svet, kot zadnjo koncesijo 
opoziciji*. Rešilna vrv, ki so jo A- 
meričani ponudili šahu, pa je še 
najbolj primerna za monarhov vrat.

V prestolnici pa se za navidezno 
normalizacijo nekaj premika. Nobene 
tajnosti ni, da je prav opozicija na 
potezi in predvsem sile verske fron
te. Teheran je mesto, ki zamre in 
zaživi ob hotenju nekoga, ki živi 
na tisoče kilometrov od prestolnice, 
človeka, ki je postal iman države, 
ajtola Homeinija. Njegovi nasveti 
so ukazi. Dokazov za to je v mestu, 
ki je kljub tesnemu nadzorstvu vo
jakov pričelo misliti, mnogo. Bazar 
je še zaprt. Manian, stari veljak, 
vodja tega labirinta trgovin, je 
predvčerajšnjim zagotovil, da bo
do že danes odprli trgovine. »Ho
meini pravi, da je treba upoštevati 
potrebe ljudstva* je edini komentar 
priletnega voditelja trgovcev.

Bazar je nekaj več kot ogromna 
veleblagovnica, posluje tudi kot ko
lektivno središče vzajemne pomoči. 
Sedaj bodo obudili dejavnost, bazar 
pa bo določil del dobičkov za finansi
ranje stavke in boja delavcev petro- 
kemijske industrije. Vlada naj si 
torej ne dela utvar: smrtni udarec 
njegovemu gospodarstvu, ki je od
visno od izvoza nafte, ne bo izostal. 
Prav oblika boja delavcev petroke- 
mijske stroke pa dokazuje moč in 
politizacijo gibanja iranske opozi 
cije, obenem pa smotrnost njegovih 
izbir in ciljev.

V teku je torej grozeče zatišje. 
Sveto mesto fsfahan je paralizirala 
splošna stavka, ki jo je napovedal 
ajtol Hademi, duhovni vodja mesta, 
v odgovor mahinacijam vojske in 
policije, ki sta priredili vrsto ma

nifestacij v podporo šahu. Tistega, 
ki ni upošteval «pozivov», naj vzklika 
šahu, je soldateska zverinsko prete
pala, Valjkg vojaške glave so hotele 
včeraj prirediti mogočno manifesta
cijo ob »najdbi* šahovega kipa, ki 
ga je ljudstvo v preteklih dneh po
drlo in so ga vojaški žerjavi ponovno 
dvignili, v odgovor pa se je mesto 
ustavilo.

Spopadi in sprevodi pa so bili tudi 
v Teheranu, z ranjenci in atentati.

ROBERTO LIVI

Jordanski kralj Husein 
pri Pertiniju

RIM — V okviru potovanja po 
evropskih državah, kjer skuša o- 
svetliti svoje poglede na spor med
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KALEZIČ 0 DELU ITALIJANSKO-JUGOSLOVANSKE KOMISIJE

to .je, da bi se predsedujoči menja
val po relativno kratkem obdobju. 
To naj bi povečalo odgovornost ce
lotnega predsedstva.

Pozornost, ki je posvečena temu 
vprašanju, izpričuje potrebo in zah
tevo mladih, ca .je organizacija v 
katerih delujejo, veren odraz vse 
mladine, torej osnovnih organiza
cij, ki mladino združujejo. Samo 
na ta način bo zveza mladine res
ničen sodnik v družbi.

Ob zaključku razprav so v ome
njenih komisijah izdelali usklajena 
stališča za današnjo zaključno ple
narno sejo kongresa, to je za do
govor mladine iz vse Jugoslavije 
za nadaljnje delo.

Kot smo še včeraj poročali, pri
sostvujejo kongresu delegacije in 
predstavniki 120 mladinskih in štu
dentskih organizacij iz 73 držav 
sveta. Prisotni so tudi predstavniki 
zamejske mladine: iz Avstrije so 
prišle delegacije Zveze slovenski 
organizacij na Koroškem, kluba slo
venskih študentov na Dunaju, Zve
ze slovenske mladine in Koroške 
dijaške zveze ter hrvaškega aka
demskega kluba; iz'Italije pa de
legacija mladinskega odbora Slo
venske kulturno gospodarske zveze, 
v kateri sta tajnik Milan Pahor 
in član odbora Boris Siega. Dodati 
je tudi potrebno, da sta iz Italije 
prisotni na kongresu Zveza komu
nistične mladine Italiie in Zveza 
socialistične mladine Italije.

Predstavnika mladinskega odbora 
SKGZ sta imela daljši razgovor z 
Azimom Vlasijem. Predsednik ZSMJ 
je govoril o mednarodni poutiki 
neuvrščene Jugoslavije in meddiu- 
gim poudaril velik pomen izboljše
vanja in jačenja odnosov s sosed
njimi državami; k temu pripomo
rejo tudi narodnostne manjšine ki 
živijo izven meja matične domovi
ne. Naglasil je, da Jugoslavija u- 
resničuje politiko narodne enako
pravnosti in da se bori, da bi to 
storile tudi druge države. Glede 
reševanja zaščite slovenske narod- 
.noOTfe skupnosti v Italiji je pou
daril .pomen osimskih sporazumov

Egiptom in Izraelom, je včeraj pri
spel v Italijo jordanski kralj Hu
sein, Na letališču Ciampino v Ri
mu je uglednega gosta sprejel ita
lijanski zunanji minister Forjani,’ ki
se je s Huseinom zadržal v dalj- ___ ____ ______ _ _ _____ _
šem pogovoru. Jordanski kraj je j ter je dejal, na jugoslovanska mla- 
bil nato gost Andreottija, ki je go- idina pozorno spremlja razvoj do- 
stu na čast priredil kosilo. godkov v. Italiji, kajti od teh je v

veliki meri odvisna pozitivna re
šitev. Predstavnika mladinskega od
bora sta Vlasiju orisala sedanji po
ložaj Slovencev v Italiji ter Drika- 
zala naše prizadevanje za dosego 
globalne zaščite, v katero se vklju
čuje tudi pravkar zaključeni teden 
mladih na Goriškem. V sklepnem 
delu pogovora je bilo poudarjeno, 
da ima mladinski odbor dobro so
delovanje z obmejnimi konferenca
mi ZSMS ter z republiško konfe
renco ZSMS in da bo potrebno po
globiti stike in sodelovanje med 
odborom . in zvezno konferenco 
ZSMJ. Podoben razgovor v Vlasi
jem so imeli tudi predstavniki ko
roške in hrvaške mladine v Av
striji.

SUADAM KAPIC

Višek Huseinovega obiska v I- 
taliji pa je bil brez dvoma sprejem 
pri predsedniku republike Pertiniju, 
s katerim je izmenjal nekaj misli 
o položaju na Bližnjem vzhodu.

Danes bo jordanskega kralja spre
jel tudi papež Janez Pavel H.

WASHINGTON — Ameriški depart
ma za jedrsko energijo poroča, da 
je včeraj LR Kitajska izvedla v 
atmosferi poskusno jedrsko eksplo
zijo.
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Zaznamovana meja z 
še varnejši most

Vsebina pogovora med notranjim ministrom 
SFRJ in veleposlanikom ZRN v Beogradu

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD — Predstavnik zvez

nega sekretariata za zunanje za
deve Mirko Kalezič je na včerajš
nji redni tiskovni konferenci med 
drugim spregovoril o delu diplo
matske komisije za zaznamovanje 
jugoslovansko - italijanske meje. 
V bistvu je ponovil uradno sporo
čilo, objavljeno ob zaključku dela 
komisije. Dejal je namreč: »Di
plomatska komisija, ki jo je z ju
goslovanske strani vodil veleposla
nik v ZSZZ Ante Drndič je na za
sedanju od 4. do 7. decembra u- 
gotovila, da je jugoslovansko ita
lijanska meja od Peči do morja, 
to je na vsej dolžini 240 kilome
trov, dokončno zaznamovana.* K 
temu povzetku znanega sporočila, 
je Kalezič dodal mnenje, da je me
ja z Italijo »tako postala še var
nejši most in spona ne samo Ju
goslovanov in Italijanov, temveč 
milijonov ljudi iz Evrope in sveta*.

Ker po pogovoru, ki ga je imel 
6. decembra zvezni sekretar za zu
nanje zadeve Josip Vrhovec z za- 
hodnonemškim veleposlanikom v 
Beogradu Von Puttkamerjem, ni 
bilo ničesar sporočenega o vsebi
ni njunega srečanja, so se časni
karji zanimali, če o tem lahko po
ve kaj več veleposlanik Kalezič. 
Njegov odgovor je bil precej izčr
pen in vsebinski:

»Ni naša praksa, da bi javnosti 
posredovali podrobnosti o pogovorih 
takšne vrste, vendar lahko povem, 
da je bila v tem pogovoru, do ka
terega je prišlo na zahtevo velepo
slanika Von Puttkamerja, poudrajena 
pripravljenost obeh strani za odpra
vo obstoječih problemov ter za na
daljnji napredek in razvoj odnosov. 
Veleposlanik Von Puttkamcr je v 
imenu svoje vlado povedal, da jo 
ZR Nemčija trajno zaiteresirana za 
dobre odnose z Jugoslavijo, kar je

zvezni sekretar Vfhovec pozdravil, 
saj so dobri odnosi v obojestranskem 
interesu. Jugoslavija je vedno izha
jala iz tega, da imajo odnosi SFRJ 
ZRN širši pomen za sodelovanje, 
mir in varnost v Evropi. Ti odnosi 
med državama pa se lahko razvi
jajo zgolj in samo na podlagi popol
ne enakopravnosti v vsakem pogle
du. Zvezni sekretar je prav tako po
zitivno ocenil izraženi namen vlade 
ZRN, da bo storila konkretne ukrepe 
za preprečevanje protijugoslovanske 
teroristične dejavnosti na njenem o- 
zemlju. Zvezni sekretar je poudaril 
in zavrnil trditve, da je odločitev 
beograjskega okrožnega sodišča, da 
ne izroči štirih zahodnonemških dr
žavljanov, udarec boju proti med
narodnemu terorizmu. Jugoslovan 
ska stran tudi v ničemer ni kršila 
določil obstoječe pogodbe o izro 
čitvi*.

VLADO BARABAŠ

Tito sprejel 
tajnika OECD

BEOGRAD — Predsednik Tito je 
včeraj v Karadjordjevu sprejel ge
neralnega sekretarja Organizacije za 
gospodarsko sodelovanje in razvoj 
OECD Emila Van Lennepa, ki je na 
vabilo zveznega izvršnega sveta na 
obisku v Jugoslaviji, Tito se je z 
Lennepom dalj časa pogovarjal in, 
kot so sporočili, ob tej priložnosti 
poudaril, da je potrebno zagotoviti 
ugodnejše pogoje za prihodnji raz
voj gospodarskega sodelovanja med 
Jugoslavijo in državami, ki so čla
nice OECD. Tito je spregovoril tudi 
o gospodarskih problemih dežel v 
razvoju ter o širših vidikih graditve 
nove mednarodne gospodarske ure
ditve.

sporni nalog 
za morilca Alda Mora 
in vedjo genovskih RB

RIM — V okviru preiskave o 
dejavnosti rdečih brigad in pokola 
v Ul. Fani ter uboja Alda Mo
ra je rimski preiskovalni sodnik 
Achille Gallucci izdal 21 zapornih 
nalogov. 19 se nanašajo na osebe, 
ki so že obtožene in jim le iz
popolnjujejo obtožnico, dve imeni 
pa sta povsem novi: Giustino de 
Vuono in Rocco Micaletto. Prvi 
naj bi bil materialni morilec Al
da Mora, drugi pa vodja genov-: 
skega oddelka rdečih brigad.

Giovanni Ventura 
skušal pobegniti

CACANZARC — Nacifašistični za
ložnik iz Castelfranca Veneta Gio- 
vanni Ventura, za katerega je glav
ni tožilec catanzarske porote zahte
val dosmrtno ječo zaradi sodelova
nja pri pokolu v milanski Kmečki 
banki z dne 12. decembra 1969, je 
včeraj poskušal zbežati. Poskus 
mu je spodletel zaradi prisebnosti 
dveh policijskih agentov v civilu, 
ki sta ga onesposobila in pospremila 
na kvesturo, kjer -: je kmalu za
tem zaslišal dr. Lombardi.

Dogodek se je pripetil v Ul. Mi
lano, kamor se je Ventura, ki se na
haja v Catanzaru na prisilnem bi
vanju, napotil s sestro domnevno 
zaradi nakupov. Ko je žerka zapa
zila, da bratu sledita neznana rr>, 
ška, je založniku predlagala, naj se 
oddalji z njenim avtomobilom, toda 
agenta v civilu sta Venturi namero 
preprečila. Tedaj se je pognal v tek. 
a eden od policajev je ustrahovalno 
ustrelil v zrak, tako da se je ubež
nik vdal.

Dr. Lombardiju je Ventura pove
dal, da se je «želel pošaliti* z agen
ti v civilu, ki so mu stalno za pe
tami, da torej ni hotel zbežati. To
žilec je odredil njegovo izpustitev, 
češ da je za razčiščevanje zadeve 
pristojen le predsednik porotnega 
sodišča dr. Scuteri.
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NA SINOČNJI SEJI

OBČINSKI SVET V MILJAH PONOVNO 
ODOBRIL SKLEP 0 RABI SLOVENŠČINE

Razpravo o stalni komisiji za stike s Koprom in o domnevnih neredno- 
stih pri izdajanju gradbenih dovoljenj so prenesli na prihodnjo sejo

Na sinočnji seji miljskega občin
skega sveta je bil sprejet sklep o 
rabi slovenskega jezika v tej skup
ščini. Ta sklep so sicer že izglaso
vali maja letos, a so ga potem de
želni kontrolni organi zavrnili.

Na sinočnji razpravi je zahtevo po 
rabi slovenskega jezika v občinskem 
svetu utemeljil svetovalec KPI Ki- 
ljan Ferluga, ki je med drugim de
jal: «že s prvim svobodno izvolje
nim občinskim svetom leta 1949 smo 
Slovenci in vsi napredno usmerjeni 
Italijani naših krajev, posebno še 
naše občine, začeli popravljati kri
vice, ki nam jih je prizadejal faši
zem. Mislili smo in pričakovali, da 
bo s padcem krvavega režima vpra
šanje naših pravic takoj demokra
tično rešeno. Motili smo se, ker so 
nacionalistične stranke v našem sve
tu nadaljevale nasproti nam Sloven
cem staro diskriminacijsko politi
ko ter s pomočjo ZVU prepovedo
vale v tem svetu slovensko besedo. 
Po 30 letih je stališče nekaterih o- 
blasti in nacionalističnih strank, 
kljub helsinški izjavi, kljub osim
skim sporazumom in kljub tolikšnim 
načelnim izjavam na vseh ravneh, 
še vedno isto, še vedno ozko, dis
kriminacijsko in sovražno do nas 
Slovencev. Dokaz je zavrnitev 41. 
člena našega pravilnika (člen 41 
pravilnika občinskega sveta o ra
bi slovenskega jezika). Z grenkobo 
v srcu bomo nekoliko skrčili in u- 
blažili omenjeni člen, da se stvari 
premaknejo z mrtve točke, toda s 
tem se mi Slovenci in tudi sveto 
valci naše liste ne odrekamo nadalj
njemu boju za dokončno popolno u- 
veljavitev vseh naših pravic.*

V razpravo so nato posegli sveto
valci Colombo (PRI), Rizzi (KD), 
De Rin (PSDI), Trame (PSI) ter 
Fontanot in podžupan Ciacchi (KPI). 
Predstavnika socialdemokratske in 
socialistične stranke sta podprla 
zahtevo po rabi slovenskega jezika, 
medtem ko sta se predstavnika PRI 
in KD načelno strinjala z zahtevo, 
sta pa dejala, da ta presega pri
stojnosti občinskega sveta.

Sledilo je glasovanje. Sklep je bil 
sprejet z glasovi KPI, PSI in PSDI, 
medtem ko so se ostale stranke, 
KD, PRI in PLI, vzdržale.

Na sinočnji seji so razpravljali še 
o nekaterih vprašanjih upravnega 
značaja, medtem ko so ustanovitev 
stalne komisije za stike s Koprom 
in razpravo v zvezi z izstavljanjem 
gradbenih dovoljenj, prenesli na 
prihodnjo sejo.

Stavke železničarjev 
v tržaškem okraju
Sindikalna zveza CGIL - CISL - 

UIL je napovedala za danes, petek, 
15. in jutri, soboto, 16. t. m. 24- 
urno stavko železničarjev celotnega 
tržaškega okraja. Vlaki potemtakem 
ne bodo vozili od 21. ure danes, pa 
do 21. ure v soboto. S tem v zvezi 
direkcija tržaškega železniškega o- 
kraja sporoča, da bodo na teh pro
gah delovale nadomestne avtobusne 
zveze, ki pa ne bodo mogle kriti 
celotne železniške mreže. Direkcija 
nadalje opozarja vse potnike, naj se 
o poteku stavke pozanimajo na kra
jevnih železniških postajah, da ne 
bodo naleteli na neljube nevšečnosti.

Protest staršev 
in šolnikov 
šentjakobskih šol

Predvčerajšnji fašistični napad na 
šentjakobsko šolo, kakor vsa podob
na vandalska dejanja zadnjih mese
cev vzbujajo med slovensko in vso 
tržaško demokratično javnostjo o- 
gorčenje in zaskrbljenost. Ta izzi- 
vaška dejavnost se je v zadnjem 
času usmerila zlasti na slovenske 
šole. Napisi z grožnjami, psovkami 
in kljukastimi križi, so se pojavili 
na škedenjski šoli, v Barkovljah, na 
sami šenjtakobski slovenski šoli in 
drugod. Pri Sv. Jakobu so se faši
stični zlikovci tokrat pojavili že dru
gič v kratkem času, in se tokrat ni
so omejili samo na napise, temveč 
so posegli po veliko nevarnejših sred
stvih, ki bi lahko imeli hude po
sledice.

V zvezi s tem ponovnim šovinistič
nim podvigom so starši in šolniki 
šenjtakobskega vrtca, osnovne šole 
in nižje srednje šole «Ivan Cankar* 
izrazili v protestni resoluciji vse svo
je ogorčenje nad takšnimi sistemi, 
ki nas vse bolj spominjajo na naj
bolj mračna leta naše narodnostne 
zgodovine, ko je -rel naš Narodni 
dom, ko so goreli sedeži naših dru
štev, ko so fašistični oblastveniki 
skratka hoteli izbrisati naš živelj 
s sveta. Takratni načrti se jim niso 
uresničili in prav tako se ne sme
jo uresničiti namere njihovih nasled
nikov, da bi v teh krajih ob meji 
ustvarili žarišča napetosti ter ska
lili mir in sožitje med tu živečima 
narodoma. Starši in šolniki poziva
jo tudi pristojne oblasti in varnostne 
organe, da krivce predvčerajšnjega, 
kakor tudi drugih napadov, ter ti
ste, ki jih pošiljajo, izsledijo in 
zgledno kaznujejo.

Ostri protesti proti 
Pedinijevim odlokom

Na skupnem zborovanju, ki je 
bilo včeraj na tržaški fakulteti so 
številni študenti in univerzitetni 
delavci brez stalnega staža izrekli 
odločno nasprotovanje Pedinijevim 
odlokom glede učnega osebja na 
univerzi. Po mnenju udeležencev 
zborovanja Pedinijevi odloki krepi
jo moč »baronov* in ločujejo učno

osebje. Prisotni so nadalje izra
zili zahtevo, da ostane študij od
prt vsem, zato zavračajo sleherni 
posvs, da se možnost študija o- 
mejuje. študenti so zavrnili tudi 
poskus, da bi oblasti potrdile »ba
ronom*, da kontrolirajo učne pro
grame, delo in napredovanja uč
nega osebja. Na zborovanju so u- 
stanovili poseben »agitacijski od
bor*, ki se bo sestajal na rednih 
sejah (prva bo v ponedeljek ob
14.30 v študentskem domu), in ka
terega naloga bo, da seznani jav
no mnenje s problemi tržaške u- 
niverze.

Vključitev v stalež 
nebnega osebja

Vsedržavno tajništvo sindikata CG 
IL za šolstvo sporoča, da je mini
ster za šolstvo izdal okrožnico za 
vključitev v stalež neučnega šolske
ga osebja na podlagi zakona 463.

Tekst okrožnice bo v prihodnjih dneh 
na ogled interesentom na pokrajin
skem sedežu sindikata.

Ministrstvo je odlok o vključitvi 
v stalež neučnega osebja odposlalo 
vsedržavnim tajništvom sindikatov 
CGIL, CISL in UIL, ki bodo o tem 
danes razpravljali s predstavniki mi
nistrstva. V petek, 23. decembra, se 
bodo sindikati sestali s predstavni
kom vlade, podtajnikom Mancinijem, 
da bi proučili nov položaj v zve
zi z vključitvijo šolskih delavcev v 
redni stalež.

• Združenje vojnih invalidov iz Fur
lanije - Julijske krajine bo imelo v 
nedeljo, 17_ t.m„ v Vidmu, svoj de
želni kongres, ki sovpada tudi z 200- 
letnico ustanovitve vsedržavnega 
združenja vojnih invalidov LANMIC. 
Kongresa, na katerem bo predvsem 
govor o modemi družbi in o pro
storu, ki ga invalidi v njej morajo 
imeti, se bodo udeležili tudi pred
stavniki sorodnih organizacij iz Av
strije, Švice, Nemčije in Jugoslavije.

POZIV AVTOPREVOZNIKOV OBRTNIKOV

Deželna uprava naj preuči 
probleme prevoznega področja
Dosedanja prizadevanja in ukrepi dežele niso zadostiti zahte
vam prometa - Predlogi za nadaljnji razvoj avtoprevozništva

Deželno združenje avtoprevozni
kov, ki je včlanjeno v združenje o- 
brtnikov Furlanije - Julijske krajine, 
nam je poslalo poročilo, v katerem 
kritizira deželno upravo v zvezi z 
njenim delovanjem na področju pre
vozov.

Združenje avtoprevoznikov poudar
ja, da čeprav so v prejšnji deželni 
zakonodajni dobi sklicali mnogo se
stankov in srečanj, da bi preučili 
probleme na področju prevozov (po- 
1-g tega so tudi politične sile pod
prle zahtevo po obnovitvi na tem 
področju), do sedaj ni še prišlo do 
konstruktivnih zaključkov. «V zad
njih letih*, pravi poročilo, se je 
avtoprevozništvo dokaj razvilo v 
naši deželi, posebno v pristaniškem 
prometu, kjer je bil doprinos avto
prevoznikov obrtnikov mnogokrat od
ločilnega pomena. Za nadaljnji raz-

PD SLOVAN — PADRIČE
obvešča pevce in člane, da bo 
danes ob 20.30 v prostorih GZ 
na Padričah sestanek.
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PRED SEJO TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Konvencije o ljudskih gradnjah 
spet na dnevnem redu na občini

Stališča deželnega vodstva KPI o osnutku proračuna, 
o katerem bo deželni svet razpravljal prihodnji teden

Upravno in politično dogajanje 
na občini je še vedno v središču 
pozornosti tržaške javnosti. Danes 
se ponovno sestane občinski svet, 
ki bi se moral izreci o konvenci
jah za gradnjo cenenih ljudskih 
stanovanj, potem ko je na torko
vi seji župan Cecovini prekinil raz 
pravo o tem vprašanju. Drugo 
področje političnega dogajanja, ki 
je v teh dnen ponovno v središču 
pozornosti, je deželni svet, v ka
terem se bo prihodnji teden priče
la nadvse pomembna razprava o 
finančnem proračunu za leto 1979 
ter o večletnem deželnem finanč
nem načrtu. Ravno ta razprava bo 
namreč velika preizkušnja za se
danjo deželno upravo ter politično 
koalicijo, ki jo podpira. Politični 
položaj v tržaškem, ohčjo&kejtt, sve-

je, kot znano, predložil osnutke 
konvencij za gradnjo ljudskih sta
novanj, potem ko jih je nekako 
prepisal s starih preživelih shem 
in pri tem v bistvu ni upošteval 
novejših zakonskih norm. To do

ljudskih gradnjah. Nihče si ne pri
kriva težav, ki jih predstavlja 
sklepanje konvencij z zasebnimi 
gradbenimi podjetji, združenimi 
v konzorcije, je rečeno v poroči
lu KD, vendar prav zato je ob-

kazuje, da se ni veliko potrudil. | činska uprava dolžna, da se o teh
da bi stvari predstavil, kot je tre
ba, še manj pa se mu je zdelo 
umestno, da bi se o tem posveto
val s pristojno komisijo. Usoda teh 
predlogov je bila ta, da jih je mo
ral odbor enostavno umakniti. Ta
ko se je Cecovinijeva uprava še 
enkrat pošteno osmešila in poka
zala, kakšen je njen dejanski na
čin upravljanja našega mesta.

Predstavniki strank, ki so stvo- 
rile novo večino v okviru tržaške-

pomembnih vprašanjih posvetuje z 
izvedenci ter predstavniki vseh 
političnih sil.

Na deželni ravni pa se bo pri
hodnji teden, kot rečeno, razprav
ljalo o finančnem proračunu ter 
večletnem deželnem finančnem na
črtu. Osnutek proračuna je bil 
predvčerajšnjim predložen v raz
pravo pristojni svetovalski komisi
ji. Včeraj pa je okvirno oceno te
ga osnutka dalo deželno vodstvo

ga občinskega sVeta, so v zvezi i KPI- Deželni tajnik Cuffaro je v 
v vj-AaoAictH. s tem,že izrazili svoja stališča na | svojem , poročilu podčrtal, da vse-

tu ter v deželnem s,vetuja. to-- seji. Vendar .so stranke te dogodke ibuj? & proračun nekatere pozitfv-
rej vedno aktualna tema, od razvo- komentirale tudi po seji. Pokrajin-j "e novosti, istočasno pa ugotovil
ia katpre ip v vpliki meri odvis- cim undctvn irn o„nU ' da ima tudi določene meje. Glavja katere je v veliki meri odvis
no družbenopolitično življenje v teh 
krajih.

Glede tržaške občine velja ome
niti, da je imela torkova seja ve
lik odmev, ki se še ni polegel. 
Enobarvni manjšinski odbor Liste

sko vodstvo KD je svoja stališča 
izrazilo v posebni tiskovni noti. v 
kateri ugotavlja, da se negativne 
posledice čudnega političnega po
ložaja, ki se je ustvaril na obči
ni, kažejo tudi ob takih važnih pri
merih, kakršni so lahko sklepi o
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Družinska posvetovalnica v Dolini

tudi določene meje. Glav
na novost je v tem, da so pri iz
delavi tega načrta posredno sode
lovale vse politične sile. ki so tu
di podpisale programski sporazum, 
na katerem sloni sedanja deželna 
uprava. V tej fazi delovanja de
želne skupščine je skratka prišlo 
do tistih soočenj, kakršnih v na
ši deželi še ni bilo. Po mnenju 
KPI so bili torej storjeni določe
ni koraki naprej, treba pa se je 
zavarovati še pred nevarnostmi, ki 
še vedno obstajajo.

NARODNA
in

ŠTUDIJSKA KNJIŽNICA
priredi v sredo, 20. decembra, 
ob 18.30 v mali dvorani Kultur
nega doma v Trstu II. predava
nje iz ciklusa »Istrske freske*:

Razvoj In cvetenje 
srednjeveškega 

stenskega slikarstva 
v Istri

Predavala bo dr. Iva Perčič.

Vljudno vabljeni!

Ustanovitev družinske posvetoval
nice, vključitev te nove službe v 
lokalno socialno tkivo, njeno delo
vanje in vloga v sodobni družbi: 
koli teh tem se je razvijala raz
prava na javnem sestanku, ki ga je 
sklicala v sredo zvečer v gledali
šču »Prešeren* v Boljuncu dolinska 
občinska uprava, na pobudo sku
pine žensk iz te občine.

Po uvodnem posegu občinskih u- 
praviteljev, župana Švaba in odbor
nika Sancina, sta izvedenki Marta 
Ivašič in Ester Pacor izčrpno ori
sali ustrezni državni in deželni za
kon ter razčlenili vse možnosti de
lovanja posvetovalnice. Na koncu 
razprave so prisotne ženske skle
nile, da sestavijo delovno komisijo 
za sestavo pravilnika in izpeljavo 
vseh nadaljnjih pobud. Komisija se 
bo sestajala vsak torek od 18.30 do
20.30 v občinski sejni dvorani.

V NEDELJO NA OPČINAH

KOMEMORACIJA
OBSOJENCEV
FAŠISTIČNEGA
SODIŠČA

Združenje političnih preganjen- 
cev sporoča, da bo v nedeljo, 17. 
decembra, ob 15. uri na openskem 
strelišču komemoracija obsojenih 
na smrt s strani posebnega faši
stičnega sodišča.

ŠD Primorec iz Trebč čestita 
z iskrenimi ieljami
SARI in ANDREJU KRIŽNIČU,
ki sta te dni stopila na skupno 
življenjsko pot.

Urnik trgovin za bližnje praznike
Slovensko deželno gospodarsko združenje sporoča, da bo za 

praznične dni v obdobju od 17. decembra do 7. januarja v ve
ljavi naslednji umik za trgovine na drobno v tržaški občini:

V NEDELJO, 24. dec.: obvezno bodo odprte mlekarne, pe
karne in trgovine z rožami, neobvezno ostale, vse z običajnim 
umikom.

V PONEDELJEK, 25. dec.: odprte bodo trgovine z rožami v 
dopoldanskem času. Neobvezno bodo odprte tudi slaščičarne in 
trgovine ‘s pripravljenimi jedmi.

V TOREK, 26. dec.: odprte bodo mlekarne, pekarne in trgo
vine z rožami v dopoldanskem času ter od 9. do 13. ure sla
ščičarne, ki so zaprte ob torkih.

V NEDELJO, 31. dec.: odprte bodo mlekarne, pekarne in 
trgovine z rožami v dopoldanskem času, slaščičarne in proda
jalne kruha pa od 9. do 13. ure samo za prodajo slaščic.

V PONEDELJEK, 1. jan.: odprte bodo dopoldne trgovine z 
rožami ter tiste slaščičarne in trgovine s pripravljenimi jedmi, 
ki imajo tedensko zaporo ob ponedeljkih.

Vse trgovine razen slaščičarn in prodajaln pripravljenih 
jedi so lahko odprte tudi na dan tedenske zapore v obdobju od 
17. decembra do 7. januarja.

Naročnina za

Celoletna 
Polletna . 
Mesečna .

PRIMORSKI DNEVNIK 
za leto 1979

32.000 lir
20.000 » 

3.500 »

NAROČNINE SPREJEMAJO:
Uprava: Trst, Ul. Mcintecchl 6 

Tel. 794672
Raznašala Primorskega dnevnika 
Pošta tekoči račun ZTT 11/5374 
Tržaška kreditna banka: tek račun št. 1192

voj prevoznega sektorja pa je dan
danes nujno potrebno koordinirati te 
dejavnosti; avtoprevozniki obrtniki 
iz naše dežele zato zahtevajo od de
želne uprave, da izpolni naslednji 
program:

1. vključiti prevoze v deželni na
črt za družbeno - gospodarski razvoj;

2. poenotiti pristojnosti za področ
je prevozov v enem samem odborni- 
štvu, da bi zlasti združili politiko 
pristaniškega prometa s politiko za 
prevoze s tovornjaki;

3. okrepiti odbomištva za prevoze;
4. zagotoviti prisotnost predstavni

štva avtoprevoznikov skupaj s poli
tičnimi, ekonomskimi in družbenimi 
komponentami v vseh organih, ki 
imajo pristojnost v zvezi z vprašanji 
prevozov, ki so povezana s proiz
vodnim sektorjem in trgovino;

5. zagotoviti prisotnost enega pred
stavnika naše dežele v komisijah za 
obnavljanje mednarodnih dogovorov 
o avtoprevozništvu;

6. zajamčiti posvetovalno prisotnost 
dežele vsakikrat, ko se razpravlja o 
problemih carinarnic, da bi omogo
čili čim boljše poslovanje na mej
nih prehodih, tovornih postajališčih 
in v pristaniščih;

7. načrtovanje novih infrastruktur, 
tudi na železniškem področju, v zve
zi z državnim in mednarodnim pro
metom*.

GOSTOVANJE DRAME SNG IZ LJUBLJANE

«Staromodna komedija» ali zgodba 
o ljubezni ob večeru življenja

Zelo dobra igra Štefke Drolčeve in Rudija Kosmača - Delo je režiral Miran Herzog

Na Proseku in Kontovelu 
proslavljajo 100-letnico 
dramskega delovanja
Korenine kulturno - prosvetnega 

gibanja na Proseku in Kontovelu se
gajo zelo globoko. Že pred sto leti 
so v teh krajih pričeli z organizi
ranim kulturnim delom. Januarja 
pred sto leti se je namreč rodila 
dramska dejavnost, ki je kljubo
vala do danes. Dedič te bogate tra
dicije je «Amaterski oder* Prosek - 
Kontovel, ki je za proslavljanje te
ga pomembnega jubileja pripravil 
večjo prireditev, ki bo v nedeljo v 
novem Kulturnem domu na Proseku. 
V sklop te prireditve spada tudi za
nimiva in bogata razstava o dram
skem delovanju na Proseku in Kon
tovelu, ki so jo pripravili v vaškem 
prosvetnem domu in ki so jo včeraj 
zvečer s kratko slovesnostjo odprli 
in predstavili občinstvu. Ob tej pri
ložnosti je spregovoril predsednik A- 
materskega odra Darko Rupel, ki 
se je zahvalil vsem, ki so pripo
mogli, da se je dramska dejavnost 
ohranila tudi v današnjih dneh, in 
vsem, ki so sodelovali'pri-pripravi 
razstave ter izdelavi,, bro
šure, zlasti se je ifah^alil, peutjud,- 
nemu Marjanu Pertotu. Rupel se je 
nato spomnil vseh, ki so v teku vseh 
teh desetletij s svojo požrtvovalnost
jo ohranjali odrsko besedo, na kon
cu pa je zaželel, da bi se ta tradi
cija ne prekinila in da bi tudi bo
doči rodovi znali ceniti slovensko 
besedo na odrskih deskah.

V Gorici in Trstu gostuje te dni 
Drama slovenskega narodnega gle
dališča iz Ljubljane z igro Alekseja 
Arbusova «Staromodna komedija». 
Zgodba je preprosta, lahko bi bila 
čisto vsakdanja. Je vesela in ža
lostna, kot veliko zgodb v našem 
življenju. Začetno prizorišče je sa
natorij, žalostno prizorišče, vendar 
ne brezupno. Priletna ženska sreča 
zdravnika. On je nekoliko neroden, 
samski in samotarski. Ona je kljub 
vsemu še polna življenja, zna biti 
nepredvidljiva, ni se vdala v sive 
kalupe, vsakdanjost je ni pohrusta
la. Srečata se, vsak od njiju hrani 
bridke spomine. Njemu je vojna vze
la ženo. Ona je pogrešila nekaj za
konov, zadnji mož jo je zapustil za 
mlajšo žensko. Bila je igralka, de
lala je v cirkusu, potem se ji je 
dogodilo to, kar se večkrat zgodi. 
Prišle so mlajše artistkinje, zapusti
la je bleščečo areno in se je mo
rala preseliti v blagajno. Sin ji je 
padel na fronti. Srečala sta se ob 
večeru življenja, v skupnih pogovo
rih; s pozornostjo, ki sta si jo drug

drugemu izkazovala, sta ugotovila, 
da ni vse izgubljeno, ljubezen je 
lahko še vedno rešilna bilka. Seveda 
njuna ljubezen ni vihrava, narejena 
je iz drobnih trenutkov veselja, iz 
trezne igrivosti in neuvele volje do 
življenja.

«Staromodna komedija* ni delo, 
ki bi gledalcu lahko odkrivalo ne- 
slutene umetniške globine, je pa de
lo, ki v današnjem času prija mi
slim in srcu. Za igralce je lahko 
seveda tudi nevarno, nikoli ne veš, 
kdaj te pogoltneta solzavost in me
lodramatičnost. Igralca Štefka Drol- 
čeva in Rudi Kosmač sta svoji vlo
gi odigrala s smislom za mero, ob
čuteno in natančno. Svoja lika sta 
izdelala pazljivo in premišljeno. Zna
la sta uprizoriti raznovrstna čustve
na stanja, vseskozi sta ohranila me
ro, ki je pomagala pri ustvarjanju 
melanholične, a nikoli patetične at
mosfere. Omenjeni ton sta znala 
sekati z igrivimi, že kar razigrani
mi prizori, pa tudi s trenutki občute
ne tragike. Natančnost in premišlje
nost je igralcema preprečila, da bi
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SINOČI V OPENSKEM PROSVETNEM DOMU

Odprtje Spacalove razstave 
z bogatim kulturnim sporedom
Nastopila sta oba pevska zbora - Vrsta recitacij. Predstavitev 
umetnika in njegove umetnosti-Razstava bo trajala do 26 t.m.

Openci so sinoči preživeli lep in 
bogat kulturni večer, ki jim ga je 
pripravilo domače slovensko prosvet
no društvo «Tabor», ki je, kot je 
pri njem v navadi, pripravilo bogat 
kulturni spored ob odprtju večje raz
stave grafičnih listov tržaškega slo
venskega slikarja Lojzeta Spacala. 
Spacal je razobesil na stene openske
ga Prosvetnega doma kakih 35 svo
jih grafičnih listov, med katerimi 
je sicer nekaj velikih, ostalo pa gre 
za srednje in manjše grafike, ki so 
si tudi po letih nastanka močno raz
lične, saj so razstavljena dela tudi 
iz najnovejše Spacalove ustvarjalno
sti, pa tudi dela iz 1944. leta, torej 
dela, ki so nastala še v času narod
noosvobodilnega boja.

Opensko prosvetno društvo je pri
pravilo za sinoči zelo bogat program, 
saj sta nastopila oba pevska zbora, 
moški in ženski, ki sta pod vodstvom 
prof. Sveta Grgiča) zapela vrsto slo
venskih, makedonskih in partizanskih 
,pesmi, vmes pa so člani dramskega 
odseka prosvetnega društva naniza
li vrsto recitacij. Izvajali so poezije 
Srečka Kosovela, Acela Mermolje 
in Mira Košute. Ta del sporeda je 
zaključila zborna recitacija dveh de
lov Košutove »Rižarne* in sicer tisti 
del, ki nosi naslov «Kdo je bil tu
jec?*, ter še «Zaključni koral*, ki se

Z OBČNEGA ZBORA V LONJERJU

Še bolj razvejana dejavnost 
domačega prosvetnega društva

Vrsta novih pobud v prostorih društvene go. 
stilne • Radivoj Pečar potrjen za predsednika

V sredo je bil v Lonjerju v dru
štveni gostilni redni občni zbor pro
svetnega društva Lonjer - Katinara, 
na katerem so prisotni člani analizi
rali delovanje v preteklih dveh le
tih in postavili smernice delovanja 
za prihodnje obdobje. Tako iz pred
sedniškega in iz tajniškega poroči
la, ki sta ju podala Radivoj Pečar 
in Jagoda Kjuder, kakor iz disku
sije same je izšlo dejstvo, da je 
društvo v zadnjem času morda ne
koliko opustilo tradicionaalno delo
vanje, kot ga je opravljalo doslej, 
ter se bolj posvetilo delovanju na 
širšem področju, tako da je zajelo 
bodisi stike in sodelovanje z usta
novami, ki delujejo v rajonu Lonjer, 
Podlonjer, Sv. Ivan. kakor tudi s 
šoto ter z drugimi organizacijami, 
predvsem s športnim društvom v 
vasi.

Kljub pomanjkanju že ustaljenih 
oblik delovanja pa je bilo društvo 
vedno prisotno pri mnogih akcijah, 
ki so nastale v vasi, dostikrat pa 
je bilo tudi pobudnik nekaterih u- 
krepov, ki presegajo ozko delovanje 
na kulturno - prosvetnem področju. 
Vendar tudi tu ni manjkalo pobud, 
od raznih predavanj do okroglih miz, 
še vedno pa ostaja gonilna sila dru
štva, otroški pevski zbor, ki se bo 
v kratkem razširil; pravzaprav bi 
moralo priti do ustanovitve mladin
skega zbora v sodelovanju s srednjo 
šoto na Katinari. Tesni so bili stiki 
z osnovno šolo »F. Milčinski*, če
prav ni društvo naredilo vsega, da 
bi bito to sodelovanje še tesnejše.

Posebno pozornost pa so na dru
štvenem občnem zboru posvetili u- 
pravi društvene gostilne, katero so
upravlja prosvetno društvo. Ugo
tovljeno je bito, da je bil prevzem 
tega objekta v lastne roke izredno 
važnega pomena za celotno delova
nje v vasi in to ne le na prosvet
nem,- saj smo tako končno prišli do 
dostojnejših prostorov, kjer je mo
goče razvijati različne dejavnosti. 
Tako bo društvo v kratkem obnovi
lo razstavo slik, priredilo razstavo 
slovenske knjige, poskrbelo za obu
ditev dramske skupine, za kar ob
staja precejšnje zanimanje, pred
vsem med mladino. Da je društvo u- 
bralo pravo pot je v svojem po
zdravnem nagovoru poudaril tudi 
predstavnik Slovenske prosvetne zve
ze Vojk'’ Slavec, ki je naglasil, da 
je bilo za razmeroma majhno vas

precej narejenega. Predvsem pa je 
važna vključitev prosvetnega dru
štva v sklopu družbenega dogaja
nja, ki ga obdaja in v katerem ži
vi. Občni zbor je nato izvolil novi 
odbor, ki je precej razširjen glede 
na zadnjo dobo, istočasno pa je iz
volil tudi predsedstvo. Za predsed
nika prosvetnega društva je bil po
trjen Radivoj Pečar, na podpred
sedniško mesto je bil izvoljen Oskar 
Čok tudi kot predstavnik Katinare, 
na tajniško mesto pa Mariza Batič.

R. Pečar

Razstava
deželnih umetnikov

Jutri ob 18. uri bodo v palači Co- 
stanzi odprli že tradicionalno raz
stavo, ki jo že 30 let prireja in or
ganizira deželni avtonomni sindikat 
slikarjev, grafikov in kiparjev. Le
tošnja je že 32. zaporedna priredi
tev. Na vabilo sindikata se je od
zvalo s po enim delom 163 slikarjev 
iz Trsta, Gorice in Furlanije, po
sebna žirija, ki so jo izvolili sami 
udeleženci razstave pa je izbrala 
75 del, ki jih je v teh dneh razpo
redila po stenah in panojih palače 
Costanzi, hkrati pa je žirija razde
lila predvidene nagrade in sicer: 
pokal vladnega komisarja je dobil 
Folco Iacobi, pokal deželnega odbora 
je dobil Benito Simonetti, pečat iz 
13. stoletja, ki ga je dala na razpo
lago tržaška občina, je komisija 
dodelila Adrianu Stocku. Pokal avto
nomne turistične ustanove so name
nili Giuseppu Calei, plaketo zavoda 
Tržaške hranilnice so dali Margheri- 
ti Tauceri, bronasto kolajno avtonom
nega deželnega sindikata pa je prejel 
Carlo Stacul.

• Danes, 15. decembra, bo v krož
ku 71 družbenopolitične vede »Che 
Guevara* ” Ul. Madonr' 19 p.-Ja 
val član zunanjepolitičnega oddelka 
KPI Antonio JI / ' o temi: «KPI in 
evropske /olitve*.

• Tržaška zveza krvodajalcev spo
roča, da bodo od 16. pa do 23. t.m., 
na sedežu organizacije v Ul. J. Ca- 
valli 2/C, odprta glasovanja za ob
novitev funkcij odbora za nadaljnja 
tri leta.

zaključuje z verzi »Ne ubijaj in ne 
daj, da te ubijajo ... ne bodi tujec 
doma in bodi človek ponosen, čuvaj 
svojo svobodo».

O Spacalu in njegovi umetnosti 
je zelo številnemu občinstvu, ki je 
dobesedno napolnilo dvorano Pro
svetnega doma, spregovoril prof. 
Klavdij Palčič, ki je podčrtal, da 
tnocojšnji večer je dokaz, kako Slo
venci pojmujemo umetnost in kultu
ro, kajti Slovenci smo narod, ki se 
je kulturno izražal še v času, ko 
smo bili zatirani, v času, ko smo 
se borili za osvoboditev in tudi se
daj v zamejstvu dokazujemo s tem 
svojo bitnost. Toda kulturne dobri
ne pri nas niso domena le elite, 
pač pa vseh ljudi, ker smo pri nas 
uresničili glede tega to, kar imajo 
drugod šele v programu. In v tem 
smislu ni nič čudnega, da je tudi 
Lojze Spacal s svojo umetnostjo pri
soten v_ dvorani openskega prosvet
nega druStva, pa čeprav je on hkra
ti že tudi pojem slovenske umetno
sti. Toda tudi on je zrasel iz ljud
stva in iz naše stvarnosti.»

Palčič je tudi na kratko prikazal 
širino in veljavnost Spacalove umet
nosti, ki je šla preko domačih okvi
rov in postala univerzalna, torej 
dostopna in razumljiva vsakomur v 
svetu ne samo nam.

Po končanem sporedu, ki ga je 
pripravilo opensko prosvetno dru
štvo, so na malem platnu predvajali 
tudi barvni film o Spacalu z naslo
vom «Likovni nokturno», v katerem 
so posneli zelo veliko Spacalovih gra
fičnih listov, matric in olj v zelo 
obsežnem časovnem razdobju od le
ta 1940 pa do današnjih dni, vmes 
pa so vložili še nekaj trenutkov 
iz umetnikovega vsakdana na nje
govem domu v Škrbini na Krasu.

Spacalova razstava v openskem 
prosvetnem društvu bo trajala do 
26. t.m. in je dostopna občinstvu ob 
delavnikih od 17. do 19. ure, ob praz
nikih in nedeljah pa od 10. do 12. 
ter od 17. do 20. ure.

F. U.

9,5 milijarde 
za obrtništvo

Deželna komisija za industrijo je 
včeraj odobrila dva zakonska os
nutka o obrtniških posojilih. Tako 
predvideva prvi osnutek 4,5 mili
jarde lir prispevka za ponovno u- 
veljavitev in razvoj obrtništva v 
naši deželi, medtem ko namenja 
drugi osnutek 5 milijard obrtniš
kemu skladu za investicijo na po
tresnih področjih.

zašla v previsoke ali prenizke tone. 
Pretiravanj, afektiranosti in raz
kričane melodramatičnosti sodobno 
gledališče ne prenese, čeprav Prl 
marsikateri predstavi omenjene 
«lastnosti» večkrat zasledimo, sta
romodna komedija» je delo, ki govo
ri o sodobni gledališki kulturi, če
prav je zelo oddaljeno od eksperi
mentalnega gledališča K dobri pred
stavi je seveda prispevala tudi pri
merna režija Mirana Herzoga. & 
ustvarjanju atmosfere je pripomo
gla scena Nika Matula, ne smemo 
pa pozabiti na glasbeno spremljavo, 
ki jo je pripravila Marija Robijeva.

(A. M.)

Sprejem na prefekturi
Vladni komisar dežele Furlanije ■ 

Julijske krajine Mario Marrosu s 
soprogo je včeraj zvečer priredil 
sprejem v prefekturni palači, na 
katerem si je s predstavniki obla
sti, političnih in gospodarskih kro
gov izmenjal voščila za božične to 
novoletne praznike.

Pismo uredništvu
V zvezi z Vašim pismom, s kate

rem me opozarjate na moj «nepo- 
srečeni predlog» o poimenovanja 
drevoreda po Igu Grudnu, Vas na
prošam, da mi oprostite. O podob
nem predlogu, ki je bil sprejet na 
prvomajski proslavi pred 27 leti ® 
Nabrežini, s katerem je bilo do
ločeno, naj bi se isti drevored P01' 
menoval po Vašemu pokojnemu 
očetu, Alojziju Colji, sploh nisem 
vedel.

Menim, da nevšečnosti, ki sem 
jo povročil, se bo dalo popraviti, 
ko bo naš občinski svet sklepal » 
vprašanjih toponomastike, to je 0 
poimenovanju ulic, drevoredov m 
trgov v Nabrežini.

Dovolite mi, da se ob tej priliki 
dotaknem Vašega pisma, kjer Pra' 
vite, da .. . r Absurdno je primerja
nje Iga Grudna s pokojnim Col-

Vašega očeta sem osebno poznal 
in sem se od njega, ko sem o** 
mlad neizkušen kamnoseški vaje
nec, veliko naučil. Kot zgleden ko
munist v tistih temnih fašističnih 
časih, ko so bili taki borci pri na* 
zelo redki, je veliko vplival na mo
jo politično opredelitev. Za to sern 
mu zelo hvaležen.

Mnenja sem, da takih uglednih 
mož in borcev za delavske ter na
rodnostne pravice, ki so žrtvoVflh 
svoje življenje v boju proti nacifa- 
šizmu, ne $memo pozabiti! Dolžni 
smo take borce ovekovečiti ne samo 
s poimenovanjem kakega drevoreda, 
ampak dolžni smo predvsem tudi P°' 
sredovati njihove ideale mladim Se' 
neracijam.

S spoštovanjem
Albin Škerk

Ob 1. obletnici smrti Milana B®* 
pla se ga spominja brat Andrej to 
daruje 5.000 lir za Kulturni dom 
Prosek-Kontovel.

V spomin na Danila Sardoča da
rujeta Ivan in Vojka 5.000 lir 
vzdrževanje spomenika padlim v 
NOB na Proseku.

V spomin na drage starše daruj 
družina Kraševec (Ricmanje) ^ 
tisoč lir za PD Slavec.

Ob 37. obletnici smrti drageg 
nepozabnega sina Pinka Tomažto 
daruje mama 25.000 lir za Dijasl! 
matico in 25.000 lir za Glasben 
matico,

V počastitev spomina dr. Frane
ta Tončiča daruje Darinka PleSI’ 
čar 5.000 Ur za Prosvetno zve.Vg

Namesto cvetja na grob Jul* 
Rustia darujejo Nada in Nini 10““ 
Ur, Gabi in Mirko Antoni 5.000 I* • 
Laura in Gigi Sedmak 5.000 lir ^ 
Anica in Mirko Širca (Devinščin-
10.000 lir za poimenovanje osn® 
ne šole v Gabrovcu po Jožetu St*" 
bmiču. .je

Namesto cvetja na grob MapJ 
Bukavec darujeio Marija in Savin 
Rustja 10.000 Ur ter Gracjela ‘‘ 
Mario Černjava 3.000 Ur za pmto 
novanje osnovne šole v Gabrov 
po Jožetu Srebrniču.

Dne 14. t.m. nas je nenadoma zapustil naš dragi

JOSIP LAKOVIČ
Pogreb bo 

bolnišnice.
jutri, 16. t.m., ob 10.30 iz mrtvašnice glavne

Žalostno vest sporočajo: žena Olga, 
nečaka Neva in Luciano, družine 
Gergolct, Sgubin in Bucik ter drugi 

sorodniki

Trst, 15. decembra 1978 

Pogrebno podjetje, Ul. Zonta 3

Sporočamo žalostno vest, da nas je za vedno zapustila na
ša draga mama

KARLINA OKRETIČ vd. PIRC
Pogreb bo danes, 15. 

sesljansko pokopališče.
t.m., ob 14. uri iz domače hiše na

Žalujoči hčeri Vida In Olga

Sesljan, 15. decembra 1978
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Gledališča
S S G
SSG v Trstu gostuje danes, 15. t. 

m-, ob 19.30 v Krškem; jutri, 16. 
t.m., ob 19.30 na Vrhniki; v nedeljo,
17. t.m., ob 19.30 in v ponedeljek,
18. t.m., ob 19.30 v Ljubljani s pred
stavo Daria Foja «Sedma zapoved: 
kradi malo manj*.

AVDITORIJ
Danes, 15. decembra, ob 20.30 red 

Prosti «11 matrimonio secondo Sve- 
vo». V izvedbi gledališke skupine 
Vannucci - De Francovich. V abonma
ju: kupon št. 3 v alternativi. Re
zervacija je obvezna tudi za abonen
te reda »stalni*. Rezervacije tudi za 
jutrišnjo ponovitev.

Koncerti
V poneueljek, 18. decembra, bo v 

gledališču Rossetti koncert pianista 
Rafaela Orozcoja za abonma tržaš
kega koncertnega društva.

Razstave
V soboto, 16. t.m., bo na osnovni 

koli E. de Amicis v Miljah, otvoritev 
slikarske razstave 34. miljskih umet
nikov. Razstavo je v sklopu «Miljskih 
Srečanj* pripravila slikarska skupina 
♦La Portizza* s sodelovanjem lokalne 
turistične ustanove in didaktičnim 
ravnateljstvom šole De Amicis. Otvo
ritev razstave bo jutri, ob 17.30, osta
ja bo odprta pa vse do četrtka, 28. 
decembra.

Amaterski oder Prosek - Kontovel

Proslava 100-letnice 
dramskega delovanja 

na Proseku - Kontovelu

V nedeljo, 17. decembra, ob 17. 
uri v novem kulturnem domu — 
osrednja proslava s kulturnim 

progra mom.

Kino
Ra Cappella Underground 18.00 - 20.00- 

22.00 «L’amante adolescente*. Reži
ja Pedro Maso. O. Muti.
Jutri ob 18.00 «La moglie piu bel- 
la»; ob 20.00 «Un solo grande a- 
more»; ob 22.00 «L'amante adole
scente*. Vsi filmi z O. Muti. 

Ariston 16.00—22.00 «LAustraliano*. 
Alan Bates, Susanna York. Barvni 
film

Ritz 16.30 «L’insegnante viene a ca- 
sa*_ Ec^vige Fenech, Renzo Monta- 
gnani. Prepovedan mladini pod 14. 
letom.

®den 16.30 «L'arma». Claudia Cardi- 
uale. Prepovedan mladini pod 14. 
letom.

Nazionale 16.00 «La vendetta della 
Pantera rosa*. Peter Sellers 

®rattacielo 16.30 «Corrimi dietro*.
Annie Girardot. Barvni film. 

ženice 16.00 «11 viziettto. -4Jgtf To- 
gnazzi, Michel Serrault.

E*celsior 16.00 «Driver». Rvan 0'NeaL 
Bruce Dern ter IsaBene Adjani. 

ktignon 16.00 »La grande avventura 
uontinua*. Drugi del. Barvni film. 

Crlstallo 16.00 «Pari e dispari*. Ter- 
rence Hill. Bud Spencer.
Jutri ob 16.30 - 18.15 - 20.00 - 22.00 
♦Quel giomo il mondo tremera*. A- 
lain Delon, Jean Yanne, Renato 
Salvatori.

Rilodranimatico 15.00—22.00 »La ra- 
gazza col leča leča*. Prepovedan 
mladini pod 18. letom. Barvni film. 

bodemo 16.30 «Le evase* Prepove
dan mladini pod 18. letom. Barv
ni film.

Aurora 16.30 «Tomando a časa*. Pre
povedan mladini pod 14. letom. 
Barvni film.

L»Pito| 16.30 «1 quattro dell'oca sel- 
',aggia». Barvni film.

'kotrio Veneto 16.00 »American graf- 
fity». Richard Dreyfuss, Ronny Ho- 

. "ard. Barvni film. 
v°lta Milje 17.00 «La svastica nel 

ventre». Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU 
Kulturni dom

Sezona 1978 - 79

GOSTOVANJE DRAME SLOVENSKEGA NARODNEGA 
GLEDALIŠČA IZ LJUBLJANE

ALEKSEJ ARBUZOV

Staromodna komedija
(IGRA V DVEH DELIH)

Nastopata ŠTEFKA DROLČEVA in RUDI KOSMAČ
REŽIJA MIRAN HERZOG

DANES, 15. decembra,
ob 16.00 - ABONMA RED I
ob 20.30 — ABONMA RED A-premierski in RED E-mladinski 

v četrtek
JUTRI, 16. decembra,

ob 20.30 — ABONMA RED B-prva sobota po premieri in 
RED F-druga sobota po premieri

V NEDELJO, 17. decembra,
ob 16.00 — ABONMA RED C-prva nedelja po premieri in 

RED G-druga nedelja po premieri

Ker ima SNG-Drama iz Ljubljane malo dni na razpolago za 
gostovanje v Trstu, smo bili prisiljeni združiti abonmaje. Pro
simo za razumevanje.

Prodaja vstopnic eno uro pred pričetkom predstav pri Ma
gajni Kulturnega doma.

SLOVENSKI 
KLUB 
v Trstu

priredi

v torek, 19. decembra, ob 20.30 
v svojih prostorih v Ul. sv. 
Frančiška 20/11

80 minut umetniškega 
ambienta ob 80-letnici 
AVGUSTA ČERNIGOJA

Vsi udeleženci večera bodo 
tudi ustvarjalci projekta, doga
janja, počutja.

GLASBENA

lil
Sezona 1978 - 79

četrti abonmajski koncert
V sredo, 20. decembra 1978, ob 
20.30 v Kulturnem domu v Trstu

KLAVIRSKI RECITAL
MASSIMA GONA

Na sporedu: Clementi, Bach,
Chopin, Merku, Schumann, Saint- 
Saens, Casella, Prokofjev in 

Balakirev.

.urdu mr t,in,...
: . ..-tr,

PD F. Prešeren iz Boljunca 
vabi na sestanek, ki bo jutri, 
16. decembra, ob 17. uri v gle
dališču France Prešeren v Bo- 
Ijuncu. Govor bo o ustanovitvi 
«glasbene šole za pihalne inštru
mente* pod pokroviteljstvom 
Glasbene matice iz Trsta.

Vabljeni predvsem starši os
novnošolskih in srednješolskih 
otrok ter mladina.

Izleti
SPDT prireja v nedeljo, 17. t.m,. 

izlet po tržaškem Krasu. Zbirališče 
je v Rojanu pri zaključni avtobusni 
postaji avtobusa štev. 5 ob 9.30. Iz
let bo potekal po Scali Santi do O- 
beliska, od tu na Vejno, na Prosek 
in v Križ.

PD SLOVENEC
vabi jutri, 16. t.m., ob 20.30 na

koncert
dekliškega in moškega pevskega zbora 

«lgo Gruden« iz Nabrežine

TRGOVINA

V TRSTU - ULICA DIAZ 6

: GREEN VOGUE
Prodaja moško in žensko konfekcijo, pletenine in 
jeans najboljših znamk
PO TOVARNIŠKIH CENAH
neposredno potrošniku

nekaj primerov 

ODDELEK ZA MLADE

Majice unisex 
Srajce Fioruccl 
Jope Barracuda 
Jeans original - platr.o 
Jeans Tao 
Jeans Riciard 
Jeans Leviš in 

Superifle
žametni jeans — 

čisti bombaž 
Hlače »pences* 
Podloženi vetrni jopič 
Podložena platnena

Usnjena |opa 
žametne jope 3/4 

podložene

6.900
9.900 
9.900

12.9C0
12.900
14.900

16.900

12.900
14.900 
21.000

26.000
30.000

49.900

MOŠKI - 2ENSKI ODDELEK

Moške volnene 
nogavice

Modna ženska krila 
Moške srajce 
Volnene pletene jope 
Moške volnene hlače 
Modne ženske obleke 
Modni ženski 

kompleti
Moške suknje iz čiste 

volne
Moški in ženski 

volneni plašči 
Moška obleko iz čiste 

volne
Originalni krzneni 

plašči
In drugi irtikll

750
6.900
7.900
8.900

12.900
14.900

18.900

19.900 

29.90<T

39.000

89.000

OBIŠČITE NAS! Ob ponedeljkih zaprto

Iščemo osebje z znanjem slovenščine

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 15. decembra 

KRISTINA
Sonce vzide ob 7.39 in zatone ob 
16.22 — Dolžina dneva 8.43 — Lu
na vzide ob 17.37 in zatone ob 7.57 

Jutri, SOBOTA, 16. decembra 
ALBINA

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
8,9 stopinje, najnižja 8,2, ob 13. uri 
8,2 stopinje, zračni tlak 995,8 mb 
nestanovitno narašča, vlaga 82-odstot- 
na, nebo oblačno, padlo je 2,3 mm 
dežja, veter jugozahodnik 15 km na 
uro, morje rahlo razgibano, tempe
ratura morja 9,4 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 14. decembra 1978 se je v 

Trstu rodilo pet otrok, umrlo pa je 
7 oseb.

RODIT J SO SE: Emiliano Rapallo, 
Elena Murador, Adriano Zaranto- 
nello, Andrea Crozzoli, Stefano Sto- 
covaz.

UMRLI SO: 56-letni Nello Boschi, 
88-letna Romana Pecile vd. Buffa, 
67-letna Maria Scarpa vd. Casette, 
48-letni Umberto Roici, 68-letna E- 
milia Barducci por. Cuomo, 33-letna 
Marina Minon, 83-letna Caterina Po
točnjak vd. Rauber.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Ul. Mazzini 43. Ul. Tor S. Piero 2, 
Ul. FeUugau«4$psUL Mascagni 2.
(od 8.30 do, 13. tn »d 16. do 20.30)

Ul. Giulin ,lw,UL. S. Giusto 1. i.,
NOČNA SLUŽBA LEKARN 

(od 20.30 dalje)
Ul. Giulia 1. Ul. S. Giusto 1.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228-124; Bazovica: 

tel. 226 165; Opčine: tel. 211-001; Pro
sek: tel. 225-141 - Božje polje: Zgo
nik: tel. 225-596: Nabrežina: tel.
200-121; Sesljan: tel. 209-197; Žavlje: 
tel. 213-137; Milje: tel. 271-124.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba za zavarovance 1NAM 

in ENPAS od 22. do 7. ure: telef. 
štev. 732-627.

PD SLAVEC Ricmanje - Log
vabi na otvoritveno prireditev, 
ki bo v prenovljeni občinski hi
ši v Ricmanjih v nedeljo, 17. 
t.m., ob 16.30. Prireditev bo ob 
17. uri neposredno prenašal Ra
dio Trst A. V galeriji »Babna 
hiša* razstava priznanih zamej
skih slikarjev.

V ostalih prostorih razstava 
zgodovine vasi in delovanja 
društva.
Osebnih vabil ne bomo pošiljali.

ODBOR

Mali oglasi
PRODAM hišo v Dolini. Telefonirati 

v nedeljo od 8.30 do 13. ure na 
štev. 228-204.

UPOKOJENKA, zdrava, nudi svojo 
pomoč za strojno ali ročno likanje. 
Telefonirati tla Primorski dnevnik 
na št. 794672 int. 28.

V TRSTU, Ulica Giulia, oddam štu
dentom po ugodni ceni v najem o- 
premljeno dvosobno stanovanje. In
formacije je moč dobiti v Trstu 
na tel. (040) 417788 ali v Gorici 
(0481) 80-023.

IŠČE se nujno izkušenega vodjo, 
gradbenega delovišča (capo cantie- 
re) z znanjem angleščine, s prak
so na področju industrijskih gra
denj. Tel 0431/96-240.

IŠČE se nujno izkušenega vodjo sku 
pine (capo squadra) z znanjem 
francoščine, s prakso na področju 
velikih industrijskih gradenj. Te
lefon 0431/96-240.

KUPIM klavir v dobrem stanju. Po
nudbe na telefonsko številko (0481) 
55-84 po 18. uri.

POKRAJINSKI SVET ODOBRIL USTREZNI SKLEP

Ustvarjeni pogoji za začetek izvajanja 
preosnove psihiatrične oskrbe v Gorici

Poletto: gre za reformo, ki ne sme propasti ■ Odobren tudi 
sklep o podaljšanju mandata za pokrajinsko prevozno podjetje

Goriški pokrajinski svet je na 
zadnji seji, v sredo zvečer, raz
pravljal in sklepal o dveh bistve
nih vprašanjih, ki sta v preteklosti 
mnogokrat predstavljali kamen spo
tike med večino in opozicijo. Na 
dnevnem redu je bilo namreč vpra
šanje javnih prevozov ter vpraša
nje psihiatričnega varstva v po
krajini. Ob upoštevanju nove poli
tične stvarnosti pri upravljanju 
pokrajine, ki je nastala s tako i- 
menovano programsko večino, bi 
bilo upravičeno pričakovati, da se 
bo delo skupščine odvijalo hitreje, 
da se bo mogoče izogniti dolgotraj
nim samogovorom in diskusijam. 
Očitno temu ni tako in se politiki 
najbrž ne morejo izogniti potreba 
po širokem pojasnjevanju in uteme
ljevanju že skupaj pripravljenih 
predlogov.

Tako nekako je bilo tudi na seji 
v sredo zvečer. Po obrazložitvi os
nutka sklepa, s katerim naj bi za 
leto dni (do 31.12.1979), podaljšali 
mandat pokrajinskemu prevoznemu 
podjetju, sklep je obrazložil odbor
nik Cisilin, se je kot prvi oglasil 
Poletto (KPl), ki je uvodoma de
jal, da bo sicer njegova skupina 
glasovala za predlog, vendar bo 
treba v doglednem času urediti- in 
rešiti vrsto pomembnih vprašanj v 
zvezi z javnimi prevozi in to ob 
upoštevanje smernic, ki so jih na
kazali sindikati. Predvsem pa si bo 
treba prizadevati za čimvečjo ra
cionalizacijo na tem področju, ob 
istočasnem izboljševanju kakovosti 
uslug. Težita je treba za tem, da 
pride do ustanovitve enotnega jav
nega podjetja za celo pokrajino. 
Dokaj kritičen je bil poseg social
demokrata Bresciana, ki je opozo
ril na dokaj neugodno kritiko o do
sedanjem poslovanju pokrajinskega 
podjetja, ki s0 jo prejšnji teden iz
rekli sindikati. Vzroke za tak0 sta
nje je treba iskati v pomanjkanju 
resnega načrta na tem področju 
je še dodal Brescian, ki pa je izja
vil, da bo kljub temu glasoval za 
predlog.

Načelnik demokrščanske skupine 
Agati je v daljšem posegu skušal 
prikazati, da so težave, ki se po
javljajo, sad trenutnega, dokaj ne
jasnega položaja, vsekakor pa. da 
jih bo mogoče odpraviti z doprino
som vseh političnih skupin, ki pod
pirajo sedanji pokrajinski odbor, 
predvsem pa z večjim in bolj od
govornim angažiranjem samih u- 
službeneev pokrajinskega prevoz- 

^ je zavzel
tudi za';ttd,1!jŠ®':b:i,pnšlo Še" pred iž-’ 
tekom teta“’dtf,''bbnovitve upravne 
komisije, ki vodi podjetje. Pri gla
sovanju je bil sklep odobren z ve
čino glasov. '

Vprašanje stolčkov
Medtem ko so se o sl vi petih 

stalnih komisij (za gospodarstvo; 
zdravstvo in socialno skrbstvo, javno 
vzgojo in kulturo, osebje ter vpraša
nja v zvezi z i rajanjem osimskih 
dogovorov) že načelno domenili na 
torkov; seji, ostrji še zmeraj odprto 
vprašanje imenovanja pokrajinskih 
predstavnikov na odgovorna mesta 
v različnih ustanovah. Navzven sicer 
izgleda, da vlada tudi rte'le’ tega 
vprašanja med predstavniki strank 
programske večine, p’recev .je so 
glasje, vendar stvari le niso tako 
preproste. Pogajanja, kake smo iz
vedeli iz dobro rbveščenih krofov, 
trajajo že dolgo, vsekakor Predolgo 
in menda povzročajo največ težav 
za sklenitev sporazuma prav pred
stavniki takoimenovanih laičnih 
strank. Vsekakor bi se pogajanja d 
»delitvi stolčkov* morala v kratkem 
zaključiti, kajti o imenovanju pokra
jinskih predetavnikov v različnih u- 
stanovah bo govi.:- na prihoc’".! seji.

Psihiatrična oskrba
Če bo prišlo do dej inske uresničit

ve načrta, ki ga jo predstavil odbor
nik za zdravstvo Gallos, bomo lah
ko upravičeno rekli, da smo na po
dročju mental: . ’' ;iene le stopili na 
novo pot. Osnutek s..c"a je- sad 
intenzivnega sodelovanja predstav
nikov vseh pc itičnih rtrank, ki pod- 
pir: sedanji enobar-mi krščansko-
demokratski odbor. V razi -avi so 
se tudi tokrat prvič i_.-ijavili komu
nisti. Svetovalka Pirellova je pred
stavljeni skupr.i . črt ugodno oceni
la, pri tem pa poudarila velik do
prinos, ki ga je dala KPI. Gre za 
politično izbiro, ki izvira iz natanč
nega upoštevanja dejans’ - a sta..ja 
in v tej zvezi si bo partija prizade
vala, da ne bo ostalo zgolj pri na
čelnih izjavah, ki n zaoopadene v 
omenjenem predlogu. V razpravo so 
posegli še Agati (KD), ki je poudaril 
pomen vc:binske m.vosti. Brescian 
(PSDI), ki je opozoril na potrebo 
po doslednem izvajanju sklepa ter 
De Grassi (PR~). Po kraj! prekinit-

OGLASNI ODDELEK 

PRIMORSKEGA DNEVNIKA

OBVEŠČA
da spre|ema za novoletno številko, ki bo Izšla v poveča
nem obsegu

NOVOLETNA VOŠČILA PROSVETNIH, ŠPORTNIH IN 
DRUGIH ORGANIZACIJ IZ TEHNIČNIH RAZLOGOV 
DO VKLJUČNO 22. DECEMBRA.

URNIK:
vsak delavnik od 9. do 12.30 In od 15.30 do 17 ure, razen 
ob sobotah.
Uradi oddelka bodo zaprti od 23. do 26. decembra zaradi 
božičnih praznikov!

vi seje, ki je bila potrebna za uskla
ditev, oziroma popravek predlože
nega besedila, je sledilo glasovanje, 
na katerem so sklep z večino glasov 
tudi odobrili. Pokrajinski svet je 
takoj za ten glasoval tudi o reso
luciji, ki jo je predložila Pirellova 
ureditev položaja začasno namešče
nih uslužbencev psihiatrične bolniš
nice. Tudi omenjeni sklep, ki je tes
no povezan s prejšnjim, so sveto
valci odobrili z večino glasov. Sejo 
so takoj za tem prekinili. Vnovič 
se bodo sestali prihodnji četrtek.

Gradbeni delavci 
danes stavkajo

Danes, v petek bodo stavkali de
lavci gradbenega sektorja. Za takš
no odločitev so se odločili zato, da 
bi podprli zahteve enotne sindikalne

federacije CGIL, CISL, UIL pri vla
di glede programske in razvojne 
politike, ki jo je sindikat opredelil 
na znanem zasedanju v rimski 
palači EUR. V okviru današnje e- 
nodnevne stavke bo iz Gorice kre
nil v Neapelj avtobus stavkajočih 
ter se tam priključil delavcem iz vse 
države, ki bodo v tem mestu zahte
vali spremembo dosedanje politike 
Italije, da bi premagali krizo ter še 
posebno slab položaj na Jugu. Sin
dikat poudarja, da je ta cilj mo
goče uresničiti edinole z drugačni
mi politično-gospodarskimi in in
dustrijskimi izbirami, takšnimi, ki 
bodo temeljile na razvojnih načrtih 
celotnega , italijanskega gospodar 
stva.

Delodajalci so doslej nasprotovali 
takšni politiki, zanemarjali pa so 
tudi zaheve delavcev v zvezi z no
vo delovno pogodbo o zaposlovanju 
in razvoju Juga.

NEUGODNI PODATKI ZA PRISTANIŠČE P0RT0R0SE&A

Novembra pretovorili 
samo 60 tisoč ton blaga

Najbrž gre za običajno stagnacijo ob koncu leta

Blagovni promet v tržiškem prista
nišču Portorosega je v novembru 
letos znatno upadel, saj so izkrcali 
in vkrcali le nekaj nad 60 tisoč ton 
blaga ,kar je za 45 tisoč ton manj 
kakor v oktobru. Sicer omenjc..i po
datek ne bo bistveno vplival na kon
čni letni obračun, kajti promet je 
bil zlasti v poletnih mesecih dokaj 
živahen, zato je pričakovati, da bo 
količina tovora ob koncu leta dose
gla in celo presegla rc ordro koli
čino. ki so jo zabeležili leta 1976.

V pristanišče Portorosega je v 
prejšnjem mesecu priplulo 31 ladij, 
izplulo pa 33. Izkrcali so okrog 57 ti
soč ton blaga, vkrcali pa samo o- 
krog 3 tisoč.

Med različnimi postav’.--'i jo še 
vedno na prvem mestu les (18 tisoč 
ton), sledijo premog (12 tisoč ton), 
kurilno olje (8 tisoč ton), žitarice 
(3 tisoč ton) itd.

Na ronškem letališču je pristalo 
letalo boeing 707, ki je pripeljalo 
prvo skupino angleških študentov, 
ki bodo preživeli teden dni na sne
gu, v Trbižu, r orni di Sopra in
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STARO SE UMIKA NOVEMU

Stara .sovodenjska šola, kjer si je 
pridobivalo znanje nekaj rodov So- 
.vcd&ijbev, je končno odslužila. Po
rušili jo bodo, na istem mestu pa 
bo že čez leto dni stala nova ob
činska telovadnica. Sicer pa je v 
tem poslopju že pred štirimi leti 
utihnilo veselo otroško kričanje, 
kajti sovodenjski otroci se zdaj u- 
čijo v novi šoli, ki stoji samo nekaj 
sto metrov stran. Pred kratkim so 
iz stare šole (pravijo, da je bila 
zgrajena v leti! po prvi svetovni 
vojni) preselili tudi občinsko knjiž
nico, ki jo bodo nanovo namestili v 
kletnih prostorih županstva.

Prejšnji teden je torej stari šoli 
odklenkalo. Začeli so jo rušiti. Dela 
je prevzelo domače podjetje Igor 
Cotič, medtem ko bo novo telova
dnico postavilo podjetje Cesia iz Tr
sta. Na osnovi predračuna bo ve
ljak okrog 300 milijonov lir, posta
vili pa naj bi jo v letu dni.

Drevi predavanje KPI 
o giobalni zaščiti

Čeprav se je «Teden mladine za 
globalno zakonsko zaščito Slovencev 
v Italiji* uradno zaključil v torek, 
12. decembra, bosta v tem okviru 
na sporedu podobni pobudi, ki ju 
bosta priredili KPI in PSI. Gre za 
predavanji o globalni zaščiti, ki sta 
namenjeni predvsem italijanskim 
poslušalcem in somišljenikom obeh 
strank, saj bosta predavanji pote
kali v italijanskem jeziku in tako 
bo napredni del tukajšnjega prebi 
valstva podobno seznanjem s to pro 
blemaliko.

Drevi je na vrsti predavanje KPI, 
ki ga skupno z ZKMI priredi ob 
20.30 na sedežu sekcije «A. Špaca
pan* v Ulici sv. Gabrijela 42.

Na predavanju bodo govorili Ne- 
reo Battello, deželni svetovalec Ivan 
Bratina, pokrajinski svetovalec, in 
Boris Peric, član pokrajinskega od 
bora Zveze komunistične mladine 
Italije.

Socialistična stranka pa bo to 
predavanje priredila v začetku ja 
nuarja na svojem sedežu s sodelo
vanjem poslanca Fortune in drugih 
strokovnjakov tega področja.

V obeh primerih gre v glavnem 
za prikaz zakonskih osnutkov, ki 
sta ti dve stranki predložili v rim 
skem parlamentu. KPI je svoj drugi 
osnutek predložila v senatu pred 
nekaj tedni, PSI pa je v poslanski 
zbornici svoj osnutek predložila že ^ 
leta 1971 ponovno pa v tej mandat
ni dobi; isti zakonski osnutek so 
pred nekaj tedni socialisti predložili 
tudi v senatu.

Mario Palli razstavlja 
v Špacapanovi galeriji

Jutri, v soboto ob 18.30 bodo v 
deželni galeriji sodobnega slikar
stva tSpacapan* v Gradišču odprli 
razstavo del Maria Pallija. Palli 
ie eden izmed štirih slikarjev, ki 
jih je izbrala posebna komisija ler 
jim odkazala prostor v Špacapano- 
Vi galeriji; ostali trije so Mauro 
Mauri iz Gorice, Paolo Paoltni iz

iL uiuv J i )j«wa Oui | vti-<*J
Vidma in Livio Schiozzi iz Trsta. ] notah, kot smo jih bili navajeni še 
Vsakdo izmed njih -bo- nastopal saI do nedavnega. Današnja potrošni- 
mostojno, na Aidjtk.ima.en. mestP,A:ška družbe pritiska ma^nas s jor-
med prvima dvema in drugima 
dvema slikarjema pa bo krajši ča
sovni premor.

Omenjena razstava sodi v okvir 
programa, ki si ga je zastavila 
nadzorna komisija, da bi pospeše
vala razvoj upodabljajoče umetno
sti med mladimi v naši deželi. 
Hkrati si komisija nadeja, seznaniti 
obiskovalce s sedanjimi umetniški
mi hotenji domače ponudbe, ki ima 
svoje korenine v drugačnih vred

mulami in številkami. Po volji vod 
stva špacapanove galerije v Gra
dišču, je bila mladim dana mož
nost, da ujamejo umetniški utrip 
takšnega današnjega sveta ter ga 
s kar največjo možno profesional
nostjo posredujejo v obliki sporo 
čila. Prva takšna priložnost je bila 
dana prav domačinu Mariu Palliju, 
umetniku, ki ga odlikuje igra geo
metričnih ploskev, paralelnih linij 
in barv.

Naročnina za PRIMORSKI DNEVNIK
za leto 1979

Celoletna................................................. 32.000 lir
Polletna....................................................... 20.000 »
Mesečna...................... ................................ 3.500 »

NAROČNINE SPREJEMAJO:
Uprava: Gorica, Ul. XXIV. maja 1

Tel. 833-82
Raznašalci Primorskega dnevnika
Pošta: tekpči račun ZTT 11/5374

Piancavallu. Letošnjo zimo bo zim- 
sko-športna središča v raši deželi 
obiskalo skupno okrog 6 tisoč an
gleških študentov.

S Cirilom Hubadom 
do Karpatov in Krakova
Nocojšnji gost Slovenskega planin

skega društva v Gorici bo geograf, 
profesor Ciril Hubad. Prizakal bo 
nad 200 barvnih diapozitivov s poti 
po Madžarski, češkoslovaški in Polj
ski v predavanju, ki mu je dal naslov 
Do Karpatov in Krakova. Pokazal bo 
vrsto naravnih znamenitosti, kul- 
tulnih in zgodovinskih spomenikov 
ter pomnikov, ki inozarjajo na gro
zote nacifašističnega terorja (tabo
rišče Oswiencim). Predavanje bo v 
prostorih kluba Simon Gregorčič v 
Gorici s pričetkom ob 20.30.

Prireditve
Prosvetno društvo Oton Župančič iz 

štandreža priredi danes ob 20. uri 
v domu Andrej Budal literarni večer 
poezij Darka Kermavca iz Nove Go
rice. S kitaro bo spremljal Ezio Bu
cik.

Razstave
V soriški galeriji II Torchio bodo

v nedeljo, 17. t.m., odprli razstavo 
slik Emanuela Campanelle. Odprta 
bo do konca meseca.

Prosveta
Prosvetno društvo »Briški grič* v 

števerjanu vabi na redni občni zbor, 
ki bo na sedežu na Valerišču jutri, 
16. decembra, ob 20. uri. Na dnev
nem redu so poročila in volitve no
vega odbora.

Izleti
Taborniki Rodu modrega vala pri

rejamo v nedeljo, 17. decembra, av
tobusni izlet v Bistro - Tehnični mu
zej Slovenije. Zbirališče ob 7.45 pri 
bencinski črpalki v Solkanu. Cena 
4.000 lir.

Kino
Gorica

CORSO 17.00-19.15-21.30 »Elliot, il 
drago invisibile*. Walt Disneyeva 
risanka.

VERDI 17.15—22.00 «Pretty baby». K. 
Karradine, S. Sarandon. Prepove
dan" mladini pod 18. letom. ;Barvni 
film

VITTOftIA 17.00 — 22.00 «Eviration. 
Bramosia dei sensi*. Erika Olcon 
in Hellen Rambling. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Tržič
EXCELSIOR 16.30—22.00 »FIST*. 
PRINCIPE 20.30 Koncert godbe S. 

Michele in godbe poštnih uslužben
cev iz Celovca.

Nova Gorica 
in okolica

SOČA 18.00—20.00 »škofova spalnica*. 
Italijanski film.

SVOBODA 18.00—20,00 »Madame Pi
pi*. Francoski film.

DESKLE 19.30 »V klancu Nevade*. 
Ameriški film.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Alesani, Ulica 
Carducci 38. tel. 22-68.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Danes ves dan in ponoči je v Tn- 

žiču dežurna lekarna bolnišnice, Ul. 
Terenziana 26. tel. 44-387.

pri ELIO «IN» MODE
OBLEKE

GORICA - ULICA FORMICA, 28

izjemne cene 
na vseh 

in zimskih 
jesenskih 

artiklih
najnižje cene 
pri najmanjši 

prodajalni 
v pokrajini

obiščite nas!
Vošči vsem svojim 

klientom vesele 
praznike z dodatnim 

popustom 10 odst 
na zgornje cene 

do 31. decembra 1978

prehod
ROŽNA
DOLINA

SUPER RIFLE 11.000 lir
JEANS «JORDAN» (oprani) 7.500 lir

Otroški Jeans Master 6.500 lir
OTROŠKI JEANS IZ ZAMETA 7.000 lir

Ženski plašči loden 15.000 lir
ŽENSKE SRAJCE (dolgi rokavi) 2.900 lir

Ženske obleke (dolgi rokavi) 5.500 lir
VETRNI JOPIČI JEANS (oprani) 11.900 lir

Vetrni jopiči iz žameta 15,900 lir
500/R

Moške in ženske majice 3.500 lir
IN SE MNOGO ARTIKLOV

PO IZREDNO NIZKIH CENAH
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GROENLANDSKA
AVTONOMIJA

KOPENHAGEN - Ker so drugi 
mednarodni dogodki pritegnili po
zornost evropskega javnega mne
nja, je šel sklep danskega parla
menta o avtonomiji Groenlandije 
tako rekoč neopazno mimo. In ven
dar gre za dogodek s precejšnjimi 
družbenopolitičnimi posledicami. 
Rfes je, sklep je šel tiho mimo ev
ropskega javnega mnenja, toda v 
danskem parlamentu je bilo dokaj 
živo, saj so se eni za avtonomijo 
Groenlandije ogrevali, drugi pa so 
bili proti njej.

Lars Emil Johansen nosi sicer 
tipično dansko ime, njegove pote
ze pa so tipične poteze Eskimca. 
In v danskem parlamentu, v folke- 
tingu je Johansen spregovoril v 
svojem materinem jeziku, v groen- 
landiščini, le da je v samem za
četku in na koncu poudaril ali do
dal, da bo rade volje svoja izva
janja «prevedel» tudi v danščino, 
kolikor bi nekdo njegove groen- 
iandiščine ne razumel. Pa ni bilo 
treba.

Niso bili vsi v folketingu navdu
šeni na groenlandsko avtonomijo. 
Predstavnik tako imenovane »na
predne stranke* Finnur Erlandsson 
je ostro napadel «posebne pravice* 
ali če hočemo avtonomijo Groen
landije, kajti ta otok je «skozi sto
letja uspel in uspeval samo po za
slugi Dancev*, je rekel. Nasproto
val je tudi morebitnim drugim av
tonomijam in zelo gostobesedno go
voril o rudnih bogastvih Groenlandi
je. Socialni demokrat Johan Niel- 
sen je ubral povsem drugačno pot 
in je groenlandskemu poslancu Jo- 
hansenu in preko njega »vsem 
groenlandskim bratom* iz srca če
stital «veliki zgodovinski dan*, ko 
je namreč Groenlandija dobila avto
nomijo.

Tudi narodni socialisti in komu
nisti so bili zadovoljni z doseženim 
rezultatom in je načelnik danskih 
socialistov Gert Petersen očital ta
ko imenovanim levim socialistom 
nedoslednost, ko se protivijo avto
nomiji Gloenlandije in je še pose
bej napadel predstavnika levih so
cialistov Steena Folkerja, ki se 
zavzema za Groenlandijo kot ne
kakšno pokrajino Danske in v zvezi 
s tem poveličuje celo 250 let tra
jajočo kolonialno oblast male Dan
ske nad veliko Groenlandijo. Pe
tersen je dobesedno rekel: »Dan
ska je Groenlandijo dobesedno u- 
kradla in zato ji je treba dati vse 
pravice.*

Komunist Ib Noerlund pa je Groen- 
lančanom obljubil »vso solidar
nost na poti do dokončne samostoj
nosti*, to se pravi, da bodo danski 
komunisti prebivalstvu tega veli
kega otoka, ki je dobil sedaj avto
nomijo, pomagali k popolni odce
pitvi od «matične dežele* Danske.

Že omenjeni predstavnik groen- 
1 andskega prebivalstva, Lars Emil 
Johansen se je zahvalil Danski za 
ekonomsko pomoč, ki jo je Dan
ska obljubila dokler se Grenlandi
ja ne postavi na povsem trdne e- 
konomske noge. Toda hkrati jg re
kel, da «ni razlogov za negotovo
sti in strah*, ki ga izražajo v ne
katerih krogih, kajti »domača u- 
prava pomeni tudi. da bodo občin
ske uprave imele več besede in 
več možnosti, da svoje potrebe 
usklajajo z dejanskimi možnostmi*.

Sicer pa so se v Groenlandiji na 
to tudi primerno pripravili in v 
naprej organizirali bodoče politi
čno življenje, saj so si ustanovili 
socialistično stranko, socialdemo
kratsko stranko, pa tudi nekaj ra
dikalnih sil na levi se oglaša.

Groenlandija, ki je 1953 prene
hala biti kolonija, in postala le ena 
izmed danskih pokrajin, temelji 
svojo ekonomsko moč izključno na 
ribištvu in lovstvu. V tem se Groen
landiji odpirajo velike možnosti, 
saj je znano, da je ribištvo ena 
trenutno najbolj aktualnih panog.
Žal pa Groenlandija nima dovolj 
tehnične opreme za tako imenovani 
veliki lov. Toda Danci so obljubili, 
da jim bodo v tem pomagali.

15. decembra 1978

«Babna hiša» v Ricnianjih Novost na knjižni polici

knjiga o sredozemski Evropi
Knjigo izdaja Mladinska knjiga - Delo sicer ni kdove kako zahtev
no, a more zadovoljiti ne le mladega bralca, pač tudi koga drugega

V nedeljo bodo izročili namenu o bnovljeno »Babno hišo* v Ricma- 
njih, ki bo središče krajevne kulturno-prosvetne dejavnosti. Že prvi 
dan bodo imeli bogato prireditev, ki jo pripravlja domače PD «Slavec»

Doslej smo v zbirki Oglejmo si 
svet dobili dve knjigi. Zdaj je iz
šla tretja knjiga, posvečena južni 
Evropi. Ta zbirka, ki naj predsta
vi predvsem mladim ljudem posa
mezne dežele sveta, nas seznanja 
na kratko z geografskim položajem 
neke dežele, z gospodarskim raz
vojem in sedanjim stanjem, s pre
gledom zgodovine; prikaže nam 
preteklost, osvetli jezik, kulturo, 
šport, na kratko vse, kar naj bi 
vedeli o neki deželi. Ker je zbir
ka namenjena predvsem mladim, 
so te knjige velikega, leksikalnega 
formata tudi bogato ilustrirane, 
grafično pestro urejene in tudi po 
svoji zunanji podobi privlačne. 
Zbirko izdaja v slovenščini založba 
Mladinska knjiga, vendar v ko
produkciji s školsko knjigo v Za
grebu in italijansko založbo Editri- 
ce AMZ iz Milana.

Sedaj izšla knjiga je posvečena 
Jugoslaviji, Portugalski, Španiji, I- 
taliji, San Marinu, Vatikanu, An
dori, Malti in Cipru, pa še Grčiji, 
Albaniji in Bolgariji, torej sredo
zemskim južnoevropskim državam. 
Po svojem konceptu se ta knji
ga ne razlikuje od dosedanjih dveh. 
V posameznih poglavjih si slede 
geografski prikaz vsake posamezne 
države, prikaz naravnega boga
stva. predstavitev obrti in indu

strije, predstavitev prebivalstva. 
Obširneje je navadno prikazana 
zgodovina posameznih držav, pred
stavljene so velike osebnosti, na 
koncu pa so poglavja o umetnosti, 
književnosti, slikarstvu, filmu in 
gledališču, šport in filatelija sta 
uvrščena na konec vsakega razdel
ka, posvečenega posameznim dr
žavam.

V bistvu velja taka razporeditev 
snovi za vse države. In kaj naj 
rečemo ob tem?

Značilnost te knjige je , da so 
predstavljene države in dežele, ki 
so nam blizu in od katerih neka
tere pri nas sorazmeroma dobro 
poznamo. To velja na primer za 
Italijo, deloma za Bolgarijo in Gr
čijo. Na drugi strani pa nam pred
stavlja Portugalsko, ki jo pri nas 
bolj slabo poznamo in Španijo, ki 
smo jo šele prav v zadnjem ča
su začeli pobliže spoznavati.

Seveda je prav zato težko so
diti o popolnosti teksta, za katere
ga pa sicer lahko zaupamo tako 
ugledni založbi kot je Mladinska 
knjiga, da v vsebinskem pogledu 
ni pripomb.

Toda če prebiramo tekst o Ju
goslaviji, lahko rečemo, da ta ven
darle ne presega povprečja in da 
je knjiga po tem besedilu sodeč 
res namenjena mladini do štiri-
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TAKO GOVORE STATISTIČNI PODATKI, KI JIH JE ZBRALA SIAE

Odrskemu življenju se v Italiji 
nakazujejo nekoliko boljši Časi?
Inkaso se je v letu dni povečal za 16 odst. - Deloma na račun povišane vstop
nine, deloma pa tudi na račun večjega obiska - Sever je še vedno daleč pred Jugom

RIM — Da je italijansko gle
dališče v krizi, ni nikakršna taj
nost. O tej krizi se govori v vseh 
krogih, seveda predvsem v gle
daliških krogih, kjer še posebej 
poudarjajo razne vrste kriz, za
čenši s finančno, pa preko reper
toarne vse do režijske in drugih 
kriz. In vendar moremo o itali

janskem gledališču govoriti tudi 
z zeio pozitivnimi številkami, ki 
sicer ne zanikajo pravkar ome
njenih kriz, ki pa vendarle iz- 
oričujejo določen napredek, ki 
se, seveda, kaže le v številkah. 
To se pravi, da se finančna kri
za italijanskega gledališča nada
ljuje, da se nadaljuje tudi reper-
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Sku

pen program bo več zalegel kot 
samostojno delo. Ne delajte si 
utvar.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Bodite 
bolj načrtni in boste takoj popra
vili kvaliteto svojega dela. Priš
lo do bo spora s prijateljem.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Srečen dan za načrte. Vse bo
ste izpeljali. Razpoloženje kot na
lašč za razčiščenje spora.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Ne ka
žite svojega razočaranja spričo 
finančnega neuspeha, ki ste ga 
doživeli. Privoščite si nekaj od
diha.

LEV. (od 23.7. do 22.8.) Ohrani
te mimo kri, da vam nagla jeza 
kaj ne pokvari. V. družini dobro 
vzdušje.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Iz
nenada vas bo nekdo finančno 
podprl. Sprejeli boste nekatere 
zelo dobre ukrepe v prid družine.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.)

Morda bo bolje, da se ne potegu
jete preveč za neko svoje stali
šče. Prišlo bo do spremembe v 
čustvih.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.1L) 
Ne spuščajte se v finančne pusto
lovščine, katerim niste kos. So
vraštvo in nerazumevanje v druž
bi.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Pametno bo, če boste varčevali. 
Če v družini ne bo kaj prav, ne bo 
po vaši krivdi.

KOZOROG (od 21.12. do 20.L) 
Ne prepuščajte se pesimizmu, če
prav ne bo šlo, vse tako, kot ste 
si zamislili. Spor v družbi.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Če se ne počutite dobro, odložite 
najzahtevnejša .vprašanja za poz
neje. Skušajte prikriti ljubosum
nost.

RIBI (od 20.2, do 20.3.) Odlič
na priložnost za izvedbo starega 
načrta. Bodite previdni glede no
vih čustvenih nagibov.

Rdečelasa Beverly Siliš 
na čelu newyorške Opere

Zamenjuje Dunajčana Rud la, ki so ga spodnesli
NEW YORK — Čeprav sta obe 

prizadeti osebi skušali odločno 
prepričevati časnikarje, da gre za 
preprosto zamenjavo vodlilnih ka
drov in da ni niti govora o tem, 
da so nekomu spodnesli stolček, 
se v newyorških gledaliških kro
gih govori, da je bil Julius Rudel 
proti svoji volji odslovljen in to 
zato, ker ga osebje ni več maralo. 
Na njegovo mesto pa prihaja rde
čelasa operna pevka Beverly Siliš, 
ki je postala generalni direktor 
newyorške mestne opere — slovite 
City Opere. Pravzaprav gre to
krat še za eno novost: na vodil
nem mestu tega pomembnega gle
dališča se je prvič znašna ženska, 
ki pa je še vezana z mnogimi svo
jimi pogodbami, saj so jo tako re
koč »sneli* z repertoarja v Metro
politanski operi, drugod pa je Be- 
verly Siliš vezana vse do 1980. 
leta, ko se je nameravala zares 
umakniti iz svojega opernega živ
ljenja.

Beverly Siliš in Julius Rudel sta 
sklicala tiskovno konferenco m 
rdečelasa odrska umetnica je sku
šala časnikarje prepričati, da z 
nestrpnostjo pričakuje oni trenu
tek, ko bo prevzela mesto general
nega direktorja v newyorškj mest
ni operi. To pa bo šele julija pri
hodnjega leta, ko se bo Julius 
Rudel zares umaknil in se posve
til izključno umetnosti. Toda Be- 
verly Siliš svojo zavzetost uteme
ljuje takole: «Zelo pomemben da
tum v življenju je 50-letnica. To
da s tem se ne mislim umakniti 
iz življenja, pač pa menim, da je 
pred menoj še veliko nalog. Temu 
bom posvetila vse svoje sile*.

Ker se je v vsem svojem dose
danjem življenju ukvarjala izključ
no s petjem oziroma glasbo, ji ne 
bo lahko preiti na administrativno 
področje. Posebno ker je, kot smo 
že rekli, vezana še na razne po
godbe in na razna gledališča, saj 
mora vse do konca januarja pri
hodnjega leta nastopati v «Don 
Pasqualu» v Metropolitanski ope
ri, nekaj vlog pa ima tudi drugod 
in šele nato «bom vzela nekaj do
pusta, da bi proučila to. kar me 
čaka v moji bodoči karieri*, kot 
je rekla dobesedno na tiskovni 
konferenci.

Sicer pa je o svojih obveznostih 
dala dokaj čudno izjavo, ko je re
kla da »mnoge operne hiše, s ka
terimi sem vezana vse do 1980. 
leta bodo te dni doživljali hude 
ure in morda bo kdo doživel še 
srčno kap*, seveda v zvezi z dej
stvom, da bodo morali spreminjati 
svoje programe, ker se pevka ne 
bo mogla držati sprejetih obvez
nosti.

Veliko bolj umirjen je bil na ti
skovni konferenci Julius Rudel, ki 
zapušča mesto generalnega direk
torja newyorške mestne opere. 
Mož je star 57 let, po rodu je Du
najčan in je prišel v newyorško 
«City Opera* pred tridesetimi leti 
kot pomočnik glavnega dirigenta. 
Ker gre za sposobnega glasbeni
ka, ki je tudi pripravljen veliko 
delati, so se mu v Operi odpirala 
vedno višja in višja vrata, dokler 
ni prišel na sam vrh. Sicer pa je 
že leta 1957 rešil Opero pred pro
padom. Tedaj so ga člani uprav
nega sveta ter pevci Opere so
glasno izvolili za generalnega di

rektorja. Pod njegovim vodstvom 
je newyorško operno gledališče po
stavilo na oder celo vrsto velikih 
del in prav njemu se je treba 
zahvaliti, če je to znano newyor- 
ško operno gledališče podvojilo 
letno operno sezono in dalo ame
riškemu opernemu svetu vrsto no
vih umetnikov, opernih pevcev.

V zadnjih letih je Julius Rudel 
razširil svojo dejavnost tudi izven 
ZDA in dirigiral razne orkestre v 
Londonu, Parizu, na Dunaju in 
drugod, pred mesecem dni pa je 
nastopil kot dirigent tudi v sa
mem newyorškem Metropolitanu.

Iz vsega tega bi mogli sklepati, 
da je njegova pot ves čas šla 
navzgor, da se je uveljavljal in 
uspeval. In prav sedaj so ga »de
gradirali* in na njegovo mesto po
stavili Beverly Siliš, Res je, tako 
on kot ona skušata v svojih izja
vah ta sum demantirati in Beverly 
Siliš je na tiskovni konferenci re
kla tudi naslednje: »Bil je Julius 
tisti, ki je dal ostavko in ni res, 
da bi bili od njega ostavko zahte
vali, sicer pa je 25 odst. svojega 
časa prebil na dirigentskem pul
tu v domači Operi, 25 odst. časa 
je prebil na dirigentskem pultu 
drugod, kajti 50 odst, svojega ča
sa je moral posvetiti upravljanju 
gledališča. Sedaj pa namerava 
vseh svojih 100 odst. posvetiti di- 
rigentstvu*.

Morda bo to tudi držalo, vendar 
prav to poudarjanje ne prepriča 
preveč. V krogih newyorške mest
ne Opere vedo povedati, da je Ju
lius Rudel prišel v spor z osebjem, 
posebno s sindikalnimi predstav
niki.

toama kriza, kot tudi kriza ne
kakšnega splošnega slabega ob
čutja, toda večanje števila pred
stav, naraščanje števila občin
stva, naraščanje inkasa itd., vse 
to govori, da »italijansko gleda
lišče napreduje*, kot je bilo re
čeno v zelo sintetičnem poročilu, 
ki govori, da se je v letu 1977 
število gledaliških predstav pove- 
čSttf Aza 8,5 odšt. in sicer od 
68,768. predstav, kolikor jih je 
bilo ..g . letu 1976, na 74.608, kojj- 
kor jih je bilo lani. število publi
ke se je povečalo za obilnih 6 
odst. in sicer z 19,4 milijona na 
20,6 milijona prodanih vstopnic, 
za katere so italijanski ljubitelji 
gledališke umetnosti dali lani 51,1 
milijarde lir, kar je za 16 odst. 
več kot leto prej, ko so za gle
dališče porabili le nekaj nad 44 
milijard lir. Ta nagel skok v gle
dališkem strošku italijanske pu
blike je treba iskati tudi v dvi
gu poprečne vstopine z 2.266 lir 
v letu 1976 na 2.479 lir 

Nadaljujmo s številkami, ki so 
sicer dolgočasne, hkrati pa še 
najbolj zgovorne.

V Italiji se razne gledališke 
skupine uvrščajo v tako imeno
vane «primame* torej bolj ka
kovostne, in v «sekundarne» to
rej na nižji ravni. Nadalje ima
mo celo vrsto gledaliških skupin, 
ki igrajo v dialektu, veliko je 
odrskih skupin, ki igrajo v čistem 
odrskem jeziku. Ker gre za ve
likanske razlike, bomo v zvezi s 
tem navedli nekaj zelo konkret
nih podatkov. V lanskem letu je 
na ta gledališča odpadlo kar 
40.896 predstav z 8,3 milijona pro
danih vstopnic in 17,8 milijarde 
lir inkasa. Na revijske priredit
ve, na glasbene komedije in na 
varietejske programe je odpadlo 
19.100 prireditev ali predstav, ki 
si jih je ogledalo 6 milijonov in 
pol ljudi, ki so za vstopnice pla
čali 17,5 milijarde lir. Na operne 
in baletne prireditve je odpadlo 
pravzaprav le 2.331 predstav z 
2,2 milijona občinstva in z 9,7 
milijarde lir inkasa. Koncertov 
je bilo lani v vsej Italiji 9.157, 
udeležilo se jih je nekaj nad 3 
milijone ljubiteljev glasbe, ki so 
plačali 4,6 milijarde lir za vstop
nino. Pri tem je zanimivo še to, 
da se je v procentih seveda, v 
primerjavi z letom 1976 še največ 
dvignil strošek ljubiteljev kon
certnih prireditev, ki so plačali 
v lanskem letu za vstopnino sko
raj 24 odst. več kot leto prej.

Zelo pozitivna ugotovitev, ki 
izhaja iz analize podatkov, ki jih 
je zbrala SIAE, je ugotovitev, da 
še najbolj narašča število občin
stva v manjših italijanskih me
stih, torej v mestih izpod 200, pa 
tudi izpod 100 tisoč prebivalcev, 
saj se je v enem izmed teh »ni
žjih pasov* število občinstva v 
lanskem letu povečalo kar za
51,5 odst.

Končno še besedo dve o zemlje
pisni razdelitvi odrske umetnosti.

Največ predstav odpade na se
verno Italijo, kajti na 45,7 odst. 
italijanskega prebivalstva, koli
kor ga odpade na severno Italijo, 
je prišlo lani kar 36.255 odrskih 
prireditev, to se pravi le malo 
manj kot 55 odst. Na srednjo Ita
lijo, vštevši tu tudi glavno mesto 
Italije, ki zajema le nekaj nad

19 odst. italijanskega prebival
stva, je odpadlo 22.374 priredi
tev in kar 25 odst. občinstva. Ko 
smo omenili osrednjo Italijo, smo 
nalašč poudarili tudi Rim, kajti 
italijansko glavno mesto s svoji
mi tremi milijoni prebivalcev šte
je zares veliko večjih in manjših 
gledališč

Zato' pa je v južnih predelih 
dežele obisk šibkejši, saj na, 23,7. 
odst. prebivalstva, kolikor ga od
pade na južno Italijo, pride le 
9.509 predstav oziroma le 13 odst. 
Še najhuje je, seveda, na otočju, 
kjer živi 11,5 odst. italijanskega 
prebivalstva, ki pa absorbira le 
7,6 odst. predstav in daje le 6,1 
odst. občinstva.

Gledališkim ljudem in tistim, 
ki se z gledališčem tudi sicer te
meljiteje ukvarjajo, prepuščamo 
pravico, da o krizi gledališča v 
Italiji razpravljajo in ne bomo o- 
porekali njihovim prav gotovo u- 
temeljenim ali vsaj utemeljeva- 
nim trditvam. Gornji podatki pa 
vendarle nakazujejo nekaj izbolj
šanja, saj dokazujejo, da se ita
lijansko ljudstvo vendarle kolikor 
toliko usmerja v gledadišče. Res 
je sicer, da je 20,6 milijona pro
danih vstopnic v enem letu na 
57 milijonov Italijanov razmero
ma malo, toda leto prej jih je bi
lo le 19,4 milijona.

najstega leta starosti in manj zah
tevnim odraslim bralcem. Ali pa 
je tako prepričanje zmotno, če 
sodimo samo po podatkih o Jugo
slaviji? Težko je o tem reči do
končno besedo. Toda kdor bo pre
biral tekst o Cipru, o Portugalski, 
o Malti, pa morda tudi o Španiji, 
bo vendarle lahko na razmeroma 
majhnem prostoru dobil najsploš
nejše informacije o vsem tistem, 
kar ga utegne o neki državi zani
mati.

Slikovno gradivo zasluži seveda 
posebno oceno. Predvsem velja po
hvaliti urednike, ki so slikam po
svetili dosti skrbi in so knjigo o- 
premili s številnimi podobami, žal 
je med tem slikovnim gradivom 
preveč risb in manj barvnih foto
grafij. Prav risbe pa niso tako 
zanimive, tako vsebinsko bogate 
in oblikovno privlačne, da bi zdr
žale strožjo kritiko. Lepa pa je 
predstavitev denarja in znamk vsa
ke dežele.

Knjiga o deželah južne Evrope 
se pridružuje ostalim knjigam te 
zbirke, ki bo v celoti vendarle iz
polnila namen, predstaviti v bo
gato ilustriranih knjigah in s krat
kim tekstom — žal le povprečnim 
bralcem — dežele sveta.

Sl. Ru.

Iz umetnostnih galerij

Vittorio 
Constantini 
in njegova 
tihožitja

Tistim tržaškim ljubiteljem u- 
metnosti, ki pogosto obiskujejo ga
lerije, ime Vittoria Constantinija 
verjetno ne bo neznano, čeprav se 
slikar predstavlja širši javnosti 
šele tretjič. Tokrat je pripravil 
lastno razstavo v galeriji «Sala 
d’Arte Moderna». Čeprav je raz
stavil šele tretjič, to ne pomeni, 
da je mož šele pri prvih korakih, 
saj njegova olja izpričujejo znat
no strokovno znanje. Hkrati pa dr
ži, da ima za seboj sedem let na 
prosti risarski šoli v muzeju Re- 
voltella, kjer poučujejo risanje 
akta.

V tokrat prikazanih podobah pa 
ni zaslediti človeških likov. Ne gle
de : ,i to pa je v njih človek vsaj 
posredno prisoten. Gre za olja r. 
tihožitji in v njih C .nstantini pri
kazuje najraje pfmrrmd', ki so ka
korkoli tesno povezani z našim 

■ vsakdanjim življenjem? ib1-
So to sicer tudi lepe slike cvetja 

in sočnega sadja, vendar njihova 
globlja bistvenost je v teh tiho
žitjih nekakšno občutje izredne 
ljubezni do predmetov, ki so pri 
posameznih ljudeh ostali že ne
ločljivi del njih samih.

Kaže pa se nam to tudi v naj
manjših slikah kot na primer v 
sliki z vrčem in odprto knjigo, da 
se likovnik zamisli nad čitanjem. 
Tudi v že tako izkoriščeno temati
ko kot so ribe z zelenjavo vloži 
Constantini enako močan čustven 
napon, ki kaže na skrb gospodinje 
pri pripravi jedi s tem, kako je 
vse povezal z dodatnimi, z drugi
mi podrobnostmi. Pri tem pa ri
sba posameznih predmetov ni fo
tografsko ostra, ker slikar polaga 
veliko važnost predvsem na bar
vne odnose med posameznimi pred 
meti. To pa je najboljše jamstvo 
za kakovostno vrednotenje Constan- 
tinijevih tihožitij.

M.B.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

12.30 Argumenti
13.00 Risanke
13.30 DNEVNIK
14.10 Jezik za vse: francoščina
17.00 Zemlja, človek, bog, 

šesto nadalj.
17.30 Program z iluzionisti.
18.00 Nova

Problemi in raziskovanja 
na znanstvenem področju

18.30 DNEVNIK 1 — KRONIKE 
SEVER KLIČE JUG —
JUG KLIČE SEVER

19.05 Spaziolibero —
19.20 Woobinda, TV film 

REŠITEV ,
19.45 Almanah
20.00 DNEVNIK
24.40 Tam tam

AKTUALNI DOGODKI 
DNEVNIKA 1

21.35 Šest italijanskih režiserjev: 
STRELJANJE NA GOLOBE 
film
Režija: Giuliano Montaldo, 
igrajo: Jacques Charrier,
Eleonora Rossi Drago 
in drugi
Ob koncu DNEVNIK,
Drugi kanal

12.30 Vidim, slišim, govorim 
Knjige

13.00 DNEVNIK 2 - OB 13. URI
13.30 Vzgojni program
17.00 Sara in Noe. risanka
17.05 Beli delfin Zum
17.20 Barva rož, dok. film
17.30 Lihi prostor
18.00 Vzgojna TV drugih
18.30 Iz parlamenta 

DNEVNIK 2 - 
ŠPORTNE VESTI

18.50 Dober večer z . . .
QUARTETTOM CETRA

19.45 DNEVNIK 2 - 
ODPRTI STUDIO

20.40 PORTOBELLO, program 
vodi Enzo Tortora

21.50 Tehnika državnega udara 
POHOD NA RUM, 
prvo nadalj.
Ob koncu DNEVNIK 2
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

10.00 TV v šoli
16.35 POROČILA
16.40 Zverinice iz Rezije:

VOLK V ŽBAJANČIČEVI 
BAJTI

17.00 Poročila s kongresa 
ZSM Jugoslavije

17.40 Mathis, mladinska nadalj.
18.00 Obzornik
18.10 PEVSKI TABOR 78
18.40 Lang tang, narodni park 

centralne Himalaje
19.30 TV DNEVNIK
20.00 Glasbena risanka, 

zabavno glasbena oddaja
21.05 Razgledi:

KAKOR SVETILNIK
21.40 TV DNEVNIK

Koper
20.00 Otroški kotiček: risanke
21.15 TV DNEVNIK
20.35 Pokvarjenost v mestu, film 

Režija: Charles Haas, 
igrata: Mickey Rooney, 
Steve Cocran . . .

22.05 Ekonomska sporočila
22.50 Zakladi britanskega muzeja,

dokumentarna oddaja
2agreb

17.45 Magnet, otroška oddaja
18.15 Družbena tema
20.00 Glasbena risanka
21.05 KORENINE, serijski film

ŠVICA
18.00 Junior club
19.35 Peter in koze, TV film
21.45 Reporter
21.45 Perry Como’s

Musič frorn Hollywood

TRST A
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.30, 13.00,

14.00, 15.30, 17.00, 18.00, 19.00, Po
ročila: 7.20 Dobro jutro po naše;
8.05 Prijateljsko iz studia 2; 9.05 
Vam ugaja jazz?; 9.30 Iz belež
nice Zore Tavčar; 9.40 Ritmična 
glasba; 10.05 Koncert sredi ju
tra; 11.00 Kod si hodil, kje si bil 

j — nenavadne življenje zgodbe; 
I- 11.35 Plošča dneva; 12.00 V sta

rih časih; 12.30 Glas in glasba 
narodov; 13.15 Mednarodno zbo
rovsko tekmovanje «Seghizzi ’78»;
14.10 Mladi znanstveni raziskoval
ci; 14.20 Revival; 15.00 Jugoto- 
nov express; 15.35 Zgodovina rock 
in pop glasbe; 16.30 Otroški vrti
ljak: 17.05 Mi in glasba; 18.05 
Kulturni dogodki v deželi in ob 
njenih mejah; 18.20 Za ljubitelje 
operne glasbe.

KOPER
6.30, 7.30, 8.30, 9.30, 10.30, 11.30,

12.30, 13.30, 14.30, 15.30, 16.30,
17.30, 18.30, 19.30, 20.30. 21.30

RADIO 1
7.00, 8.00, 10.00, 12.00, 13.00

14.00, 15.00, 17.00, 19.00, 21.00
23.05 Poročila; 6.00 - 7.30 To noč 
danes zjutraj; 8.40.Včeraj v pai 
lamentu; 8.50 Glasbeni program
9.00 - 10.35 Radio anch’io; 11.3 
Ena dežela na enkrat: Sicilija
12.05 - 13.30 Vi in jaz ’78; 14.05 
Radio 1 jazz ’78; 14.30 Izrablje 
ne pesmi; 15.05 Rally; 15.30 Er 
repiuno; 16.35 Srečanje z VIP
17.05 Radijska igra; 17.30 Affai 
res, affari, affaristi; 18.05 Pro 
gram z Mino; 18.35 Ali veš?
19.30 Nabožna oddaja; 19.35 Pro 
gram s Claudiom Villa; 20.25 
Razsodbe preterja: 21.05 Simfo 
nična glasba; 23.23 Lahko noč 
od...

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 7.00, 8.00, 9.00,

10.00, 11.00, 12.00, 14.00, 15.00,
18.00, 19.00, 22,00, 23.00, 24.00 Po 
ročila; 6.20 Rekreacija; 6.50 Do 
bro jutro, otroci!; 7.30 Iz naših

22.30 Poročila; 7.00 Glasba za do- I sporedov; 8.08 Glasbena mati 
oro jutro; .8.32,, Bach xn njegovi * neja; 9.05 Radijska šola za nižjo 
sodobniki; 9.0(1 Glasbena oddaja; ,,stopnjo; 930 Iz glasbene tradi-
O 1 ^ OlJrn IPnn Ir F1 I . ftOO -.* * *9.15 Orkester Frank Cordell; 9.32 
Pisma Lucianu; 10.00 Z nami 
je...; 10.15 Orkester La Vera Ro- 
magna; 10.32 Glasbeni odmor:
10.40 Program z Vanno; 11.00 
Kirn. mladi svet; 11.32 Poslušaj
mo jih skupaj; 12.05 Glasba po 
željah; 14.00 Kultura in družba;
14.10 Glasbeni moment; 14.15 Li- 
scio Fclk; 14.33 Poje skupina The 
Michel Zager band; 14.45 V ve
seli družbi s slovenskimi ansam
bli: 15.00 Lestvica LP plošč; 15.40 
Mini juke box; 16.00 Raziskova
lec; 16.05 Glasbeni program; 16.40 
Glasbeni notes — Objave; 17.00 
Ob petih popoldne: Srečanja;
17.45 Reklamna in zabavna glas
ba ; 18.00 Melodije na tekočem 
traku; 18.35 Naša pesem — Ma
ribor ’78; 19.33 Crash; 20.00 Gla
sovi in zvoki: 20.32 Zabavni pro
gram, ki ga vodi G. Pagano; 
21.17 Orkester Jack Nathan; 21.32 
Simfonični koncert; 22.45 Boško 
Petrovič: Balkan blues.

cije jugoslovanskih narodov in 
narodnosti; 10.15-11.00 Kdaj, 
kam, kako in po čem?; 10.45 Tu
ristični napotki za naše goste iz 
tujine; 11.03 Znano in priljublje
no 12.10 Z orkestri in solisti; 12.30 
Kmetijski nasveti; 12.40 Pihalne 
godbe: 13.00 Danes do 13.00; 13.20 
Obvestila in zabavna glasba: 
13.30 Priporočajo vam...; 13.50 
Človek in zdravje; 14.05 Glasbe
na pravljica; 14.25 Naši umetniki 
mladim poslušalcem; 14.30 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo 14.55 Pet minut za EP; 15.30 
Napotki za turiste; 15.35 Glasbe
ni intermezzo; 15.45 Naš gost: 
16.00 »Vrtiljak*; 17.00 Studio ob 
17.00; 18.05 Moment musical; 18.55 
Pet minut za EP; 19.20 Obvestila 
in zabavna glasba; 19.35 Lahko 
noč, otroci!; 19.45 Minute z an 
samblom Borisa Kovačiča; 20.00 
Stop pops 20; 20.15 Oddaja o mo 
rju in pomorščakih; 22.20 Bese
de in zvoki iz logov domačih.

....... umnmm»...... ..... .................... ..................... """"""""""........... ............ ..... ............. ........................................... ............... .....,..<■

Vdova pokojnega Johana Kennedyja Jackie 
bi bila skoraj igrala v filma samo sebe

«Jackie je bila davi slabe volje. 
Jedilni list za današnji obed na 
jahti se ji ni zdel primeren. Odlo
čno zatrjuje, da se ne bo nikoli 
privadila na grško hrano. Aria to 
razburja in sprašuje, kaj bi ji uga
jalo? Morda italijanska hrana? Mo
rda francoska? Rešitev je kaj pre
prosta, s posebnim letalom bo pred 
sončnim zatonom prispelo komplet
no kosilo iz pariškega "Chez 
Maxim’s”,»

Epizoda, ki smo jo navedli je 
iz filma »Kraljestvo Grkov*, ki go
vori o življenju Jackie in Aristo
tela Onassisa. Pravzaprav je to 
podoba življenja tako imenovane
ga »super jet - seta*, to se pravi 
one najvišje, družbe bogatašev, ki 
živijo »v senci velikih petrolejskih 
brodovij*.

Pa tudi cena filma je bila temu 
primerna. Film je stal veliko mi
lijard lir. In potem ko so ga za 
tolikšne stroške dokončali, bi ga 
bili kmalu dali »v hladilnik* ali 
bolje v «bunker», da bi si ga ob
činstvo ne moglo ogledali. Filmsko 
podjetje «Paramount» se ni ustra
šilo niti stroškov kot tudi ne iz
gube, kajti interesi so bili drugje. 
V ZDA se še vedno nihče ne sme 
šaliti na račun Johna F. Kenne- 
dyja. In prav je to. In še bolj prav 
bi bilo, če bi se ameriške oblasti 
zares potrudile in razkrile vso za
devo Kennedy, saj je or! atentata 
v Dallasu minilo že toliko let in 
prav nihče ne veruje v to, kar pi
še o zadevi VVarrenovo poročilo. 
Toda pustimo zadevo nesrečnega 
predsednika ZDA in se vrnimo k 
filmu, ki govori o Jackie in Ariu.

Človek, ki je napravil gornji film 
in ki je hkrati koproducent in so

delavec pri pisanju scenarija, je 
po rodu Grk in se imenuje Niko 
Mastorakis.

Mladi Grk je bil in deloma je 
še vedno v Hollywoodu neznan ali 
skoraj neznan. V svoji domovini, 
v Grčiji, pa je pomembna osebnost. 
Bil je časnikar, ki je zaslovel pred
vsem zato, ker je pisal o senza 
cionalnih zadevah. On je bil tisti, 
ki je prvi objavil svetu malone 
neverjetno vest, da se bo vdova 
pokojnega predsednika ZDA omo
žila z grškim brodarjem Aristote
lom Onassisom. In Mastorakis je 
‘o za tedanje pojme neverjetno vest 
vrgel v svet celega pol leta pred 
uradno napovedjo te poroke. Seve
da ni Niko Mastorakis bil časni
kar v klasičnem smislu besede. 
Vključil se je v neko skupino, ki 
je našla zaposlitev na Onassisovi 
jahti «Christina» in medtem ko se 
je motal po ladji, je presenetil vdo
vo Jackie Kennedy, ko se je po
menkovala s svakom senatorjem 
Teddyjem Kennedyjem, pravzaprav 
ko sta se dogovarjala že o poroki. 
Še več, ta svojevrstni časnikar je 
Jackie in Teddyja pri tem razgo
voru celo fotografiral. Mogočne
mu Onassisu in vplivnemu Teddyju 
Kennedyju je uspelo, da je policija 
fotografije zaplenila in tudi Masto- 
rakisovo poročilo o tem je bilo pre
cej »oskubeno*, toda to je Masto 
rakisa vzpodbudilo, da se je lotil 
knjige. Zato je pobegnil iz polkov- 
niške Grčije v London, kjer so 
imeli zanj več razumevanja.

In Mastorakis se loti ambiciozne 
biografije, ki ji je dal naslov «0- 
nassis storv*. «Nisem hotel upo
rabiti starih virov. Odpotoval sem 
na vse štiri strani sveta in obi

skal vse kraje, koder je živel ali 
se zadrževal Aristotel Onassis, da 
bi se srečal z ljudmi, ki so ga 
poznali in imeli z njim stike. Na
pravil sem več tisoč kilometrov po 
ti, se srečal z desetinami prepro 
stih in vplivnih ljudi, porabil celo 
goro denarja za letala, hotele in 
druge potrebe in. . . napisal knji
go, ki je bila takoj zaplenjena*, 
je dobesedno rekel mladi grški čas
nikar.

Toda če nekam ne more knjiga, 
more film. Ker ni uspel s knjigo, 
je Mastorakis odšel v Hollywood 
in tam trikrat zapored napisal sce
narij za film in pri tem zamenjal 
vsa imena v njem, tako da je Ja- 
skie postala Liz Cassidy, Onassis 
pa Theo Tomasis.

«Končno verzijo scenarija so pi
sali trije avtorji ob sodelovanju 
dvajsetih odvetnikov — pravi Ma
storakis . — Nemogoče je, da bi 
nekdo sprožil tožN. proti filmu za
radi klevete, ker bi se pač pre
poznal v likih iz filma*.

Seveda ni šlo -se tako gladko. 
Pogovoriti se je bilo treba z dru
žino Kennedy, pa tudi z družino 
Onassis. «Christina je dobro vede
la, da njen oče ni nikaršen svet
nik — pravi Mastorakis. — I, za
to je Onassisova hčerka obljubila, 
da z njene strani ni pričakovati 
procesov ali česa podobnega, v 
kolikor bo film pošten in ne bo ža
lil spomina njenega očeta.*

In resnici na ljubo je Mastora
kis upošteval željo prizadetih, tudi 
željo samega Aristotala Onassisa, 
ko je za glavno vlogo, za vlogo 
Aria v filmu angažiral zi.anega 
filmskega umetnika Anthonyja

Quinna. Aristotel Onassis je nekoč 
temu umetniku rekel naslednje; 
«če bodo po moj smrti snemal* 
film o meni, bi želel, da bi vi >' 
grali v filmu mene, ker vem, d® 
bi bili vi do mene dobri.*

Za vlogo Arijeve namestne oziro
ma žene Jackie je Mastorakis do
ločil samo Kennedyjevo vdovo >** 
Onassisevo nevesto, ki ji je pon**', 
dil izreden honorar. Toda Kenne-- 
dyjeva vdova je ponudbo odklonila, 
ker da bi ji lahko očitali kot da 
je «prodala* svojega moža. In na
mesto nje je vlogo prevzela 
Jacqueline Bisset, ki se je odli
čno obnesla v vrsti drugih filmov- 
In tako sta Bisset in Quinn spre
jela glavni vlogi, Jackie in Christ*' 
na sta scenarij odobrili in v ju" 
niju lani so začeli film snemati.

In film, ki bi bil kmalu šel v 
«hjadilnik» ali «bunker» družbe 
»Paramount*. je že doslej prine
sel družbi velikanski dobiček, Ze- 
lo verjetno se bo ta film finančno 
dobro obnesel tudi drugod.

Kot vidimo, je Niko Mastorak*3 
uspel. Uspel je zato, ker je malo
ne trmasto vztrajal pri svojem na' 
Črtu, da se tudi o »maziljencih* 
lahko govori kot o ljudeh. Seveda 
je s tem veliko tvegal, toda doslej 
si je zagotovil vsaj finančni uspeh- 
Niko Mastorakis pa ima še poln° 
glavo drugih načrtov in eden 'z’ 
med teh je tudi «Zgodba o grške*1* 
dekletu, ki je podelovala velikan
sko bogastvo in se zaljubila v s0* 
vjetskega človeka in se z nj*^ 
celo poročila*. Toda tu bodo mo
rebitna pogajanja nekoliko zahtev
nejša in bolj tvegana. V KremlJu 
nimajo toliko razumevanja.
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SMUČANJE VČERAJ V MADONNI Dl CAMPIGLIO ZA SP

Vzporedni slalom osvojil Stenmark
Križaj spet na odličnem petem m«stu, potem ko je pred tem izločil Grosa

MADONNA Dl CAMPIGLIO — Po 
Popolnem neuspehu v slalomu za po
sameznike, veljavnem za svetovni 
Pokal, ko je zasedel šele 14. mesto, 
le trikratni svetovni prvak Šved In- 
Semar Stenmark osvojil 1. mesto v 
Paralelnem slalomu v Madonni di 
Campiglio in s tem potrdil, da je 
ša vedno najboljši v tej alpski dis
ciplini. Včerajšnja zmaga je toliko 
“olj pomembna če pomislimo na to, 
da mu ni paralelni slalom nikoli kaj 
dosti «ležal», kljub temu pa je do
kaj gladko zmagal v vseh dvobojih.

Jugoslovanski smučar Bojan Kri' 
kaj je pristal na končnem petem 
mestu, kar je res zadovoljiv rezul
tat, posebno če pomislimo, da je iz
točil Grosa in Ochoo.

Italijanski bivši «sinji plaz* se je 
takrat le izkazal, saj so se kar štir
je Italijani uvrstili med prvo dese- 
tarico, drugi je bil Mauro Bernar
di, tretji Karl Trojer, sedmi in osmi 
Pa David oz. Mally. Naslednje tek
movanje (smuk) za svetovni pokal 
“o jutri v Grodnu, ker je smuk v 
Gortini odpadel zaradi pomanjkanja 
snega. Včeraj so smučarji opravili 
Nekaj poskusnih, seveda neuradnih 
spustov, najboljši čas pa je zabele
ži «kaiser» Franz Klammer, najhi- 
taejši od Italijanov je bil Herbert 
mank, ki je privozil na cilj s petim 
Najboljšim časom (1’44” zaostanka 
*a Klammer jem).

Lestvica včerajšnjega paralelne
ga slaloma je naslednja:

L Stenmark (Švedska)
2. Bernardi (Italija)
3. Trojer (Italija)
4- Neureuther (ZRN)
5. Križaj (Jugoslavija)
6. Enn (Avstrija)
2. David (Italija)
8. Mally (Italija)
9- Donnet (Švica)

LO. Bachleda (Poljska)
Ekipna lestvica po včerajšnjem 
paralelnem slalomu pa je na-
slednja:

169I- Švica
2. Italija 159
3. Avstrija 79
4. ZDA 63
5. ZRN 57
8- Švedska 52
L Kanada 51
8. Liechtenstein 42

•9. Francija 35
18- Sovjetska zveza 17
H. Češkoslovaška 12
|2. Bolgarija 11
13. Jugoslavija 8
J4. Belgija 3
13- Potiska 1

NOGOMET

KVALIFIKACIJE ZA EP ^

Visoka zmaga 
Španije

SALAMANCA — V kvalifikacijski 
takmi 2. skupine za EP je Španija 
Po predvidevanju in brez vsakršne 
tažave premagala skromno reprezen
tanco Cipra s 5:0 (2:0).
, LESTVICA 3. SKUPINE 
Španija 3 3 0 0 8:1 6
Romunija 2 10 1 3:3 2
Jugoslavija 2 0 0 2 3:5 0
Cip?r 1 0 0 1 0:5 0

košarka

Anketa «1 Giganti del Basket«

Dražen Dalipagič 
najboljši v Evropi

Po anketi, ki jo vsako leto vo
di italijanska košarkarska revija 
«I_ Giganti del Basket*, so za le- 
tašnjega najboljšega evropskega 
košarkarja izbrali Jugoslovana 
pražena Dalipagiča. Ta izbira le
taš seveda ne preseneča, saj so 
Palipagiča na SP v Manili že iz
dali kot najboljšega amaterja na
svetu.

Pri anketi je sodelovalo 16 tre- 
jtarjev evropskih reprezentanc in 
klubov ter 29 novinarjev.

LESTVICA
L Dalipagič (Jug.) 300
2. Kičanovič (Jug.) 211
3 Tkačenko (SZ) 192
4. Meneghin (It.) 50; 5. Brae- 

“ender (Šp.) in Carraro (It.) 38; 
Gosič (Jug.) 32; 8. Belostenij (SZ)

24; 9. Slavnič (Jug.); Bariviera 
(It.) in Delibašič (Jug.) 18 točk 
itd.

avtomobilizem

SAO PAULO -- Francoski pilot 
Jean Pierre Jabouille je na renaultu 
s turbo pogonom s časom 2’26” iz
boljšal uraden rekord proge v In- 
terlagosu ter je s tem postavil za 
približno tri sekunde boljši čas od 
Andrettija in Fittipaldija, ki sta na 
tej brazilski progi poskušala pred 
tednom dni.

AVIEMORE (Švica) — V moški 
konkurenci so v curlingu novi e- 
vropski prvaki Švicarji, pri žen
skah pa Švedinje.

Prva pobuda 
ŠD Iskra iz Ronk

Prijeten večer za lastne člane je 
priredilo v soboto v Romjanu na 
Laškem novoustanovljeno športno 
društvo Iskra iz Ronk, v okviru »Te
dna mladine za globalno zakonsko 
zaščito Slovencev v Italiji*.

Na prvi takovrstni pobudi ŠD I- 
ska je bilo na programu predvaja
nje kratkometražnega filma »Štafet
ni tek ob priliki 50. obletnice usta
novitve Združenja slovenskih šport
nih društev v Italiji*, ki ga je sne
mal in priredil Zdenko Vogrič iz 
Gorice.

V začetku večera je predsednik 
ŠD Iskra, Robert Pahor v pozdra
vu omenil pomembnost večera za 
Slovence, ki živijo na Laškem, ki 
se s to akcijo aktivno vključujejo v 
širok krog manifestacije za global
no zaščito slovenske manjšine v Ita-

“k branju listine «Tedna mladine*

je besedo prevzel Dino Roner, član 
potek štafetnega teka od Rezije, pre- 
ZSŠDI in eden izmed glavnih po
budnikov štafetnega teka, ki je po 

! kratkem uvcdu komentiral posamez- 
' ne filmske slike. Film je prikazal 
ko Terske doline, Čedada, Nadiških 
dolin, Števerjara do Sovodenj. Velik 
poudarek v filmu je bil tudi dode
ljen zaključni osrednji manifestaci
ji v Sovodnjah, ki je bila 4. in 5. 
oktobra 1974.

Po predvajanju filma je sledil za
bavni večer, ki je potekal v vese
lem in prijateljskem vzdušju. Na 
večeru so bili prisotni tudi člani pro
svetnega društva »Srečko Kosovel* 
iz Ronk.

Naj še omenimo, da so ravno v 
tem tednu pričeli z redno vadbo od
bojke pri ŠD Iskra, kar dokazuje 
vnetost ronških športnih delavcev.

I. K.

KOŠARKA V RAZNIH PRVENSTVIH

Naši pred težko nalogo
V promocijskem prvenstvu Jadran doma, Bor v gosteh - Start Borovih kadetov

PROMOCIJSKO prvenstvo
Naši peterki tokrat ne bosta ime

li lahki nalogi: Jadran bo namreč 
igral z ekipo CUS, Bor pa na tujem 
z Jeans Comerjem. Obe ekipi sta 
pred pričetkom prvenstva imeli am
bicije za osvojitev višjih mest na 
lestvici, nato pa sta dokaj razočara
li, saj sta v prvih štirih kolih obe 
že dvakrat poraženi zapustili igri
šče.

Jean Comer je celo v zadnjem 
kolu izgubil na domačem igrišču s 
Scogliettom. Vendar pa borovci ni
kakor ne smejo podcenjevati te e- 
kipe, ki je še posebno na lastnem 
igrišču zelo nevarna. Tekma bo za 
obe ekipi izredne važnosti: poraže
nec bo verjetno izključen iz boja za 
prvo mesto.

Še nepremagani Jadran pa se bo 
spoprijel z ekipo CUS, ki je v pred- 
prvenstvenih tekmah veliko obetala.

Bregova nogometaša Strnad in Dagri
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Delegacija TKS Ljubljana 
včeraj gost slovenskih 
športnih društev v Trstu
Včeraj se je mudila na obisku pri 

tržaških mestnih slovenskih športnih 
društvih delegacija Telesnokultume 
skupnosti Ljubljana, katero so se
stavljali Jože Borštnar, Janko Po
povič in Vinko Bilič. Delegacija se 
je najprej sestala s predstavništvom 
Bora, ki je gostom prikazalo pro
blematiko tega našega društva, nje
gove načrte, težave in uspehe, obe
nem pa je tudi izrazilo željo po tes
nejših stikih med športniki in šport
nimi orgariižacijiirni obeh mest.

V' pobhlcfaiVikjh urah so se gostje 
iz 'Ljubijahe' šešfšli s predstavniki 
vseh štirih tržaških slovenskih šport
nih društev, ki delujejo v mestnih 
okvirih (Adria, Sirena, SPDT in Bor) 
in tudi na tem sestanku je prišla 
do izraza želja, da bi poiskali mož
nosti za čim tesnejše sodelovanje 
na vseh področjih, kjer je to pač 
mogoče.

Predstavništvi ljubljanskih in tr
žaških slovenskih športnih organiza
cij sta se ob koncu dogovorili, da 
bosta ustvariti pogoje za resnejše 
sodelovanje na mnogih področjih, 
kjer se udejstvuje mladina obeh mest 
in se bosta v ta namen v začetku 
prihodnjega leta ponovno sestali.

Gostje iz Ljubljane so si tudi o- 
gledali nekaj naših športnih objek
tov v mestu in ckotici.

Komentar Mirka Novosela

Derbi kola Jugoplastiki
V derbiju petega kola prve jugoslovanske ko

šarkarske lige je Jugoplastika v čačku premaga
la domači Borac in je tako dokazala, da je glavni 
kandidat za osvojitev prvega mesta, čačani so 
bili dorasli razigranim gostom le v prvem polčasu, 
nakar je v nadaljevanju prišla na dan boljša 
igra Spličanov, ki so na koncu, v glavnem po za
slugi Jerkova, Krstuloviča in Macure, tudi visoko 
slavili.

Z Borčevirti spodrsljajem pa po petih kolih m-, 
več nobene ekipe-v prvenstvu še neporažene. Ju- 
goplastika pa je zaradi bčljše razlike v koših prn^i 
va na lestvici.

Kot dokaj zanimivo se je obetalo tudi srečanje v Ljubljani med 
domačo Iskro Olimpijo in državnim prvakom Bosno. Srečanje pa 
nikakor ni zadovoljilo številnih gledalcev v Ljubljani, pa tudi ne 
tistih, ki so srečanje gledali po TV ekranih. Zmagala je zasluženo 
Bosna, in to po zaslugi razpoloženega Radovanoviča in ob izredno 
dobri »režiji* Delibašiča. Med domačimi je zopet zadovoljil agre
sivni in hitri Papič.

Za malo presenečenje je v tem kolu poskrbel reški Kvarner, 
toda ne toliko zaradi zmage Rečanov nad Crveno zvezdo kot za
radi visokega izida, s katerim so odpravili Beograjčane.

Delno tudi preseneča dokaj tesna zmaga Radničkega v tekmi 
z Metalcem.

V Zagrebu je Cibona odpravila beograjski Beko, ki je tako 
še naprej edina ekipa brez točke v tem prvenstvu.

Gre pa omeniti, da je Beko dobra ekipa, ki ne zasluži zadnjega 
mesta na razpredelnici, žižič se vrača v dobro formo in že to je 
jamstvo, da bodo beograjski košarkarji kaj kmalu posegli po točkah. 
Sicer pa je na dlani, da bo zanje izredno težko nadoknaditi to, 
kar so doslej izgubili.

Po petem kolu je torej stanje na lestvici še izredno nejasno. 
Več ekip je namreč na prvem mestu s šestimi točkami, še več mo
štev pa je tudi zapletenih v borbo za obstanek.

IZIDI 5. KOLA
V ČAČKU: Borac — Jugoplastika Split
V LJUBLJANI; Iskra Olimpija — Bosna Sarajevo
V ZAGREBU: Cibona — Beko Beograd 
NA REKI: Kvamer — Crvena zvezda Beograd
V BEOGRADU: Radnički LMK — Metalac Valjevo
V BEOGRADU: Partizan — Zadar

LESTVICA
Jugoplastika, Radnički LMK, Cibona, Borac in Partizan 8; Crve

na zvezda, Iskra Olimpija, Bosna in Kvamer 4; Metalac in Za
dar 2; Beko 0.

PRIHODNJE KOLO (16.12.)
Beko - Bosna; Metalac - Iskra Olimpija; Zadar - Radnički 

LMK; Crvena zvezda - Partizan (TV ob 16.55); Jugoplastika - Kvar
ner; Cibona - Borac.

86:104
91:97
93:80

107:96
95:88

110:94

TENIS

MIAMI BEACH — V osmini fina
la mednarodnega mladinskega teni
škega turnirja «Sunschine Cup* v 
Miami Beachu (Florida) je repre
zentanca ZDA (nosilka skupine št. 
1) izločila Italijo po hudi borbi z 
2:1. Edino točko je za Italijo pribo
ril Claudio Panatta z zmago nad 
Dovrienom s 6:3, 6:2. Marco Alcia- 
ti je v dveh setih px>dlegel Mayotte- 
ju, zbral pa je le štiri točke.

Italijanski par v odločilnem spo- 
podu ni mogel nuditi Američanom 
večjega odpora in je izgubil s 3:6, 
3:6.

V drugem srečanju osmine finala 
je Kanada premagala Argentino (ki 
je včeraj izločila Jugoslavijo) z 2:0.

nato p» povsem razočarala. Jadra- 
novci so že igrati trening tekmo z 
vseučiliščniki in takrat tudi izgubi
ti z minimalno razliko. Vendar pa 
so Valičevi varovanci v prvenstvu 
dokazati, da so v izredni formi in 
bi jim zato zmaga ne smela uiti. 

KADETI
V A skupini kadetskega prvenstva 

bo v drugem kolu stopil na igrišče 
tudi Bor. Borovci, ki so v prvem 
kolu počivali, se bodo spoprijeti z 
ekipo SGT, ki je utrpela v prvem 
kolu časten poraz z močnim Ferro- 
viariom. Peganovi varovanci bodo 
torej pred težko nalogo; ne smemo 
namreč pozabiti, da je večina bo
rovcev za leto mlajša od norme za 
to kategorijo.

DEČKI
Tako Kontovel kot Sokol bosta to

krat imela možnost, da osvojita ves 
izkupiček. Kontovel bo igral z eki
po Libertas, ki je doslej zmagala le 
s Sokolom. Lisjakovi varovanci ima
jo lepo priložnost, da pospravijo 
tretji zaporedni par točk.

Sokol pa bo imel eno redkih pri
ložnosti v tem prvenstvu, da si za
gotovi zmago, saj se bo pomeril s 
Scogliettom, ki je v treh tekmah 
vsakič odšel poražen z igrišča.

Marko

MINIBASKET

»TROFEJA Z & E*

Visok poraz Kontovela
Kontovel — Inter 1904 A 36:75

(16:28)
KONTOVEL: Emili 5, Piras 2, A. 

Pertot 2, Grilanc 10, Škabar 5, Ter- 
čič 2, Brischia, Furlanič, I. Pertot, 
Starc 10, Cingerla, Sterni, Bogateč.

Kontovelci so morati tudi v drugi 
tekmi finalne skupine trojefe »Z & 
R» priznati premoč nasprotnikov. 
Spoprijeti so se z verjetBO najboljšo 
ekipo tega prvenstva, Interjem 1904. 
Igra tega moštva sloni izključno na 
dveh igralcih, ki pa očitno znata z 
uspehom opraviti svoje naloge. Ta 
dva igralca sta Lorenzi in Sombarti, 
ki sta skupno v tem srečanju dose
gla kar 56 točk.

Domačini so začeti porazno. V pr
vih desetih minutah igre niso dose
gli niti koša, tako da so Tržačani 
po prvem polčasu že voditi z 22:0. 
Ta slab začetek je naše fante demo
raliziral .tako da so Kontovelci še 
v nadaljevanju igrati zelo slabo. E- 
dina pozitivna točka tega srečanja 
je bil Ivo Grilanc, ki je dobro vodil 
igro svoje ekipe, poleg tega pa je 
bil tudi uspešen v napadu.

H. L.

& Rosemvasser* je Breg včeraj do
živel svoj prvi poraz.

Brežani so namreč igrali v gosteh 
proti Ferroviariu, ki je najmočnej
ša ekipa te skupine. Čeprav so na
ši zastopniki dokaj dobro igrali (še 
posebno sta se izkazala Fabrizio 
Korošec in Boris Žerjal), pa je bil 
visok poraz proti močnejšemu na
sprotniku neizbežen.

Naj omenimo še to, da so biti 
Bregovi košarkarji na spolzkem i- 
grišču Ferroviaria v dokajšnjih te
žavah. H. Maver

OBVESTILO
SPDT

obvešča, da smučarski izleti s te
čajem v Ravasclettu to nedeljo od
padejo, ker je premalo snega.

Društvo bo izlet nadoknadilo ja
nuarja leta 1979. Borovke med svojim ligaškim nastopom proti Pordenončankam

iiiiiiiiiiifiiifiifiiiiiiiitiniiiiimiitiiiimiiiiiiiiiimiiMjiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitmiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiaiiiiiiiiiiitimniiiiiiiiiiiiiiiiiiiia

ODBOJKA TEDENSKI PREGLED

Borovke vodijo v B ligi
Sokol v prvem nastopu ni imel športne sreče

Ferroviario — Breg u 62a37
BREG: Korošec 28, Žerjal 9, Pre

gelj, D. Kocjan, Ota, Vodopivec, 
Ražem, Piras, S. Kocjan, Kofol.

V 3. kolu finalnega dela prven
stva v minibasketu za trofejo »Zini

Prvo kolo italijanske ženske B 
lige (skupina B) v katero sta bi
la vključena tudi naša zastopnika, 
Bor in Sokol, je bilo dokaj zani
mivo. Kar tri srečanja so se kon
čala s tesnim 3:2. Po prvem za- 
vrtljaju je izredno težko dati ka
terokoli oceno vrednosti in realne 
'moči posameznih šesterk, toda ne 
pretiravamo, če rečemo, da bo pr
venstvo zanimivo, polno preobra
tov ,jn nepričakovanih izidov.

Prva tekma je prinesla Boru naj
bolj prepričljivo zmago, ki je o- 
mogočila tržaški vrsti vzpon na 
prvo mesto začasne lestvice. Vse 
to pa moramo, seveda, jemati z 
rezervo, ker moč Libertasa iz 
Pordenona še zdaleč ni bila taka, 
kot tista, ki jo poznamo iz prete
klih prvenstev. Po drugi strani pa 
ne smemo mimo dobre moralne in 
psihične podlage, ki jo lahko ima 
v nadaljevanju prvenstva tako do
ber start.

Že jutri pa bodo borovke pred 
izredno težko preizukšnjo v Fiume 
Venetu in po tem drugem nasto
pu bomo lahko imeti bolj zanes
ljivo merilo sposobnosti našega 
drugoligaša.

Igralke Sokola so odšle z igri
šča v Cenate Sotto z dvignjeno 
glavo. To pa kljub temu, da so 
morale nrpnnsHtj rhy> izredno 
goceni točki ^ -*•—
kipi. Malo grenkobe pa je le o- 
stalo, saj so izgubile s tesnim 
3:2 in zadnji set so igrali na raz

liko. To je nedvomno najboljši do
kaz, da bi se lahko tekma končala 
povsem drugače, ker je v takih 
nastopih veliko odvisno tudi od 
sreče.

Novinec v tej konkurenci — Tre- 
viso je v Brescii premagal Pallavo- 
lo Barribi, prav tako šele po petih 
setih igre.

Potem, ko se je Sala iz Trenta 
odrekla prvenstvu je morala vsko
čiti ekipa Barribi, ki še zdaleč ni 
tako močna, kot je bila ekipa iz 
Trenta. Velik favorit za končno zma
go, Libertas Fascina iz Fiume Ve
neta, je prepustil Primaveri v No- 
venti Vicentini niz. Precej težav je 
imel tudi Libertas preden je sredi 
Schia strl odpor Mantove.

IZIDI 1. KOLA
Pallavolo Barribi - Treviso 2:3 
Bor Trst - Ldb. Pordenon 3:0
Primavera Noventa - Libertas

Fascina 1:3
Cenate Sotto - Sokol Nabrežina 3:2 
Lib. Schio - Pati. Mantova 3:1 

LESTVICA
Bor, Libertas Fascina, Libertas 

Schio, Treviso in Cenate Sotto 2 
točki, Sokol, Pallavolo Barribi, Man
tova, Primavera Noventa in Liber
tas Pordenone 0.

PRIHODNJE 2. KOLO
Pallavolo Bar-

enta', Mantova - Cena-
Sotto.

G. F.

Nogometna enajsterica bazoviške Zarje se je v dosedanjem delu prvenstva 2. amaterske lige res izkazala

ODBOJKA

NA MEMORIALU »S. GUAN1*

Bor v La Spezii
Mlade odbojkarice Bora bodo od

potovale danes v La Spezio, kjer 
se bodo udeležile 2. memoriala 
Silvio Guani, katerega organizira 
istoimensko društvo. S tem nasto
pom bodo Tržačanke vrnile obisk 
igralkam iz tega kraja, ki so bile 
oktobra letos gostje Bora in OMA. 
Poleg Bora, OMA in seveda or
ganizatorja, bo na tem memoria
lu nastopila še šesterka Cecine.

Kljub temu, da lahko igrajo od
bojkarice rojene leta 1961 in mlaj
še bo turnir izredno kakovosten. 
Povedati moramo to, da igra Če
rina v ligi A -1, tržaška OMA v 
A - 2, borovke pa imajo prvo eki
po, ki nastopa med drugotigaši. 
Domačinke pa ne igrajo v višjih 
ligah, ker je njihov cilj skrb za 
naraščaj, ki potem preide iz tega 
kraja v druga društva.

Ekipa Bora, katero trenira Igor 
Može bo nastopila z nekoliko mlaj
šimi odbojkaricami, to je deklica
mi, ki so najmanj eno ati pa več 
let mlajše. Ne glede na to, kak
šen bo končni uspeh Bora na tem 
memorialu, bo gostovanje v La 
Spezii za slovenske zastopnice do
bra nagrada in spodbuda za bo
dočnost. Obenem pa bo še tesnej
še poglobila prijateljske stike med 
našim združenjem in Voley »Silvio 
Guani*, ki so se pričeti letošnjo 
jesen, ko so gostiteljice nastopile 
v Trstu.

SMUČANJE

ZARADI POMANJKANJA SNEGA

Smučarski tečaj 
SK Devin preložen

Ko je sneg v zadnjih dneh prej
šnjega meseca pobelil hribe in doline 
je vse kazalo, da se smučarjem obe
ta dolga sezona. Toda vreme je letos 
res muhasto. Prišla je otoplitev in 
snežna odeja je začela vidno kop
neti.

Med tistimi, ki jih je nenadna 
otoplitev neprijetno presenetila so 
gotovo tudi smučarski organizatorji 
iz Devina, ki so načrtovati smučar
ski tečaj v Ovčji vasi. Zaradi po
manjkanja snega namreč v nedeljo 
tečaja SK Devin v Ovčji vasi ne bo, 
kolikor pa bo ponovno snežilo, se 
bo zopet nadaljeval v nedeljo, 24. 
decembra.

LOS ALTOS (Kalifornija) — Po 
mnenju specializirane ameriške a- 
tletske revije «Track and Field 
News» je Italijanka Sara Simeoni 
(svetovna rekorderka v skoku v vi
šine) z 248 točkami na drugem me
stu posebne lestvice najboljših a- 
tletinj v letu 1978; na prvem je na
mreč z 271 točkami Marita Koch 
(NDR), tretja pa z 231 točkami So- 
vjetinja Vilma Bardauskiene.

Prispevajte za

DIJAŠKO MATICO

MIŠKO KRANJEC

Nekoč bo Lepše
(Dve povesti)

.trapica, je v svoji zagati, v katero je zabredla, 
juščala. Le tu pri očetu se je zdaj ustavila. Če

še opravičil, senca bi vendarle ostala na njego-
lačaju.
:ala je, da bi jo poklical po telefonu. Dvak™ ™e‘ 
:apel telefon, planila je in vsa nemirna dvignila 
i, da je potem bila še bolj razočarana.
>nec je,, jo je nenadoma obšlo spoznanje, ki je 
lo sicer samo iz njegovega trdovratnem mo a, 
rihajalo je s tako prepričljivostjo, da m dvomila

>nec ie» si je ponovila, »konec moje ljubezni in 
?sega.» Ta »vse« si je sama pojasnila. .Razkrili me 
, Z ne bom imela moči, da bi še kaj prikrivala, 
i bodo vse moje življenje zadnjih mesecev..
- naprej se je njeno dejanje, da je namreč vzela 
in da je tako propadala, vezalo z Goriškom in njl - 
leznijo, ne da bi si znala vse to pojasniti. Vendar 
i misel ni prišlo, da b, stopila k tofui n se. mu iz- 
la in naj bi se potem zgodilo karkolil Tudi je še

ni pekla vest. Ne, prav nič se ji ni oglašala, prav nič še 
ni začela vrednotiti svoje dejanje, najmanj pa svoje pro
padajoče življenje. Toda nikakršne odpornosti ni več 
imela v sebi. Če bi ji kdo brez vsakih dokazov, za kar 
bi sama vedela, rekel odločno: »Dekle, ti si vzela denar!«, 
Majda ne bi skušala nič prikrivati. Celo bi morebiti mir
no rekla, kakor da se vse to samo po sebi razume: »Vze
la sem ga.«

Vendar je sama čutila, kako je takšno priznanje da
leč od bistvenega; že zdaj je čutila, ko se je komaj za
čelo javljati. Čutila je, kako ne gre za golo «vzela sem,« 
ali določneje »kradla sem«. To je bilo tako plehko, zo
prno, daleč od globoke, človeške resnice.

Toda čutila je hkrati, da se je začela v nečem usod
no zapletati. Pred tem zapletanjem jo je bilo strah. Zdr
znila se je.

V sobo je stopila z akti v rokah Vida Koder. Bila 
je nekaj let starejša od nje, klepetava pa, da jo je vse 
mesto poznalo. Bila je kakor rojena za to, da bo na sve
tu delala zdrahe, ne da bi to počela s kakšno posebno 
hudobijo.

Tudi Vida je prišla iz rok Marjana Goriška. Od ti
stikrat je mrzila vse, ki so se bahale z njegovo ljubeznijo, 
mrzila je tudi njega in ga ogrizovala, kjer je le mogla. 
Hkrati je bila trdno prepričana, da se bo ta »potepuški« 
Gorišek nazadnje le vrnil k njej. Če bi se vrnil, bi mu 
Vida odpustila vse in če bi imel vse ženske v mestu. 
Ne, niti malo je ne bi grizlo, niti malo je ne bi motilo, 
da je rad imel druge. Njena zavest bi ji govorila, da je 
od drugih več vredna, ker se- je Gorišek vrnil k njej.

Imela je to lepo — ali grdo? —- navado, da je vedno 
začela kar naravnost, na skoraj neumen ali pa nesramen 
način, vendar s takšno nedolžnostjo, da se je ne bi nihče 
drznil vreči čez prag.

Ko je dala Majdi akte, kar je bilo zgolj pretveza, 
je začela s svojo nedolžnostjo:

«Včeraj te pa ni bilo, punca! Kako to? Vsi so spra
ševali, kaj le se je zgodilo med vama, da te ni. Saj so 
vaju v soboto še videli skupaj. Čudno. Pa ne, da sta se 
sprla?« Njena usta so se počasi, komaj opazno krem- 
žila v posmeh.

Majdi je bilo nadvse zoprno in tudi mučno govoriti 
o teh stvareh. Bila je brez moči in tudi brez volje, da 
je niti ni mogla prositi, naj ne govori o tem, niti je ni 
mogla odsloviti. Dejala je samo, kakor da kljub vsemu 
hoče ugovarjati:

»Kdo pa so ti vsi, ki me niso videli in so spraševali 
po meni?«

»No — dekleta, fantje... Okraj, mesto, kakor hočeš. 
Ljudje vendar.. In zasmejala se je nad takim vprašanjem.

Majda bi ji najraje zabrusila v obraz: »Kaj tebe in 
ta Okraj moje stvari skrbijo!« Namesto tega je dejala 
suho in z zadržnostjo, kakor da se ne čuti v ničemer ne 
kriva ne prizadeta:

»Oče se je pripeljal k meni.«
«Aa?» je vzkliknila Vida osuplo.
«Samega vendar nisem mogla tu pustiti, ne? S sabo 

ga pa tudi nisem hotela vleči,« je pripovedovala Majda 
in se čudila, kako preprosto, prepričljivo pripoveduje.

Vido je samo za trenutek zmedlo. Že si je opomogla 
in že je začela mimo tega:

»Marjan je bil včeraj tak, kakršnega še nisem videla! 
Dvakrat ali trikrat sem plesala z njim. 'Punca,‘ mi je
rekel, 'zaplešiva. Rada sva se imela ih se še bova!’ _
’S tabo?’ sem mu odvrnila. 'Rajši do smrti pišem v an
ketne in druge liste tisti zoprni »samska.!’ Nato sem ga 
vprašala: 'Se že spet ženiš?’ — 'Spet!' je rekel veselo. 
'Hitro si se preobjedel!' sem mu dejala. 'Kaj bi to večno 
glodal isto skorjo, in še plesnivo!’ je rekel.«

Majdo je zdaj le prevzelo. Vsa kri ji je udarila v 
glavo, oči so ji pobliskavale. Vzkliknila je:

»Lažeš!«
■»Pa lažem, no, če boš zdaj bolj srečna!«
»Lažeš! Tako, s temi besedami tega že ni rekel. Sama 

si si izmislila, da bi me žalila. Govori, kar hočeš, ne ver
jamem ti ničesar.«

»Kakor hočeš,« je zmignila Vida z rameni in si de
jala: «Le trpi, punca! Tudi jaz sem trpela!« Naglas pa 
je rekla: »Do besede tako mi je rekel. Mar ti bom lagala?« 

»Bi to bilo tako čudno?« jo je zavrnila Majda 
Vida je zmignila z rameni in se napravila, kakor da 

noče več govoriti. Toda ne bi bila Vida Koder, če bi vsaj 
za čas molčala. Rajši se je kar pognala naprej, rekoč: 

♦Vedela sem, da mi nočeš verjeti. Srečna ženska!« 
Nadaljevala je, še vedno z zbadljivim glasom; »Rekel mi 
je: 'Lepo galerijo vas bom imel spravljenih, ko se bom 
vsega naveličal. Sama brhka dekleta. Kdaj pa kdaj se
žem po vaših fotografijah... Marsikatere mi je žal. A kaj 
hočeš... K tebi bi se pa kar vrnil, če ne bi imel za ne
kaj časa nove’. — 'Bi se pač pod nosom moral obrisatil’ 
sem mu rekla. — 'Odpustila bi, saj si vendar ženska. Za
kaj ste pa na svetu, če ne bi znale moškim dajati kar 
vsak dan odvezo?’*



Uredništvo, upravo oglasni oddelek,
TRST. Ul. Montecchi 6, PP 559 Tel. (040) 79 46 72 (4 linije)
Podružnico Gorica, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. (0481) 8 33 82 57 23
Naročnino
Mesečno 2.900 lir — vnaprel plačana celotna 29.000 lir. Letno naročnino 
za Inozemstvo 44 000 lir, za naročnike brezplačno revijo »DAN*.
V SFRJ številka 3.00 din, ob nedeljah 3,50 din, za zasebnike mesečno 40.00, 
letno 400.00 din. za organizaciie in podjetja mesečno 55.00. letno 550.00 din

Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6

2iro račun 50101-603-45361 «ADIT» DZS 61000 L|ubl|ana 
Gradišče 10/il. nad., telefon 22207
Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šlr 1 st. vlš 43 mrtl) 
18 800 lir Finančni 700. legalni 600. osmrtnice 300. sožal|0 

cuu ur za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oglasi 150 lir besedo. 
Ob praznikih: povišek 20% IVA 14% Oglasi Iz dežele Furlanije-JuhjsKe 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih dezei 
v Italiji pri SPI.

Član italijansket 
zveze časopisnih I 
založnikov FIEG1

Za SFRJ 

Oglasi

400 lir za

15. decembra 1978 Odgovorni urednik Gorazd Vesel
Izdaja 
in tiska
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PO SEDEMDNEVNEM MOLKU SO SE POLITIČNI FORUMI LE OGLASILI

Neutemeljen protest koroških strank 
zaradi objektivne oddaje o Slovencih

Dunajska TV naj bi prepuščala celovškemu studiu informi
ranje o Koroški - Ugovori oddaji povsem neargumentirani

CELOVEC — Sedem dni so potre
bovale tri koroške stranke, da so 
tudi uradno ocenile nedavno repor
tažo avstrijske televizije, ki se je 
manjšinskega vprašanja na Južnem 
Koroškem lotila tako, da ga je po
stavila v okvir gospodarske in so
cialne zaostalosti dvojezičnega o- 
zemlja.

Ta nenavadno dolgi premor, ki so 
si ga tri stranke vzele za premi
slek, si je moč razložiti s tem, da si 
tri stranke zaradi različnih predvo
lilnih potreb niso bile kar takoj e- 
notne glede osnovnega vprašanja, 
to je glede vprašanja, kam oddaja 
pravzaprav cilja. V prvi neuradni

ŠE 250 SODNIH POZIVOV 
MED PREISKAVO ITALCABLE

Med osumljenci 
tudi Mauro Leone
RIM — V okviru sodne pre

iskave proti skupini uslužben
cev podjetja Italcable, ki so v 
zameno za brezplačne telefon
ske pogovore prejemali pod
kupnino, je preiskovalni sodnik 
Guidj Catenacci včeraj izdal 
kar 250 sodnih pozivov. Med 
njimi najdemo tudi ime Maura 
Leone ja, sina bivšega predsed
nika republike. Njegov primer 
je prišel na dan prejšnje pole
tje, ko je iz vile La Rughe te
lefoniral v ZDA.

Kot so ugotovili preiskovalci, 
so nekateri uslužbenci podje
tja Italcable, ki ima v konce
siji telefonske zveze z izvene- 
vropskimi državami, omogočali 
brezplačne ali strašno cenene 
telefonske pogovore nekaterim 
naročnikom, število telefonskih 
pozivov v okviru preiskave je 
tako naraslo na skoraj štiristo. 
Za petnajst nepoštenih usluž
bencev pa je preiskovalni sod
nik podpisal zaporne naloge. Na 
vsak način ostanejo vsi na za
časni svobodi.

reakciji opozicijske ljudske stranke 
je bilo minuli teden namreč komaj 
da moč prezreti željo, predstaviti 
oddajo predvsem kot analizo koro
škega gospodarskega stanja, za to
stanje pa je seveda v največji me- ................. ...............
ri odgovorna že dolgo časa vladajo- iovškega radijskega in televizijske-

skih in koroških politikov venomer 
prisotno v avstrijskem in koroškem 
javnem življenju.

Prav ugotovitev, da gre pri od
daji v kar največji meri za odpira
nje manjšinskega vprašanja, pa je 
očitno botrovala temu, da so se tri 
stranke po sedemdnevnem premisle
ku le oglasile s skupnim protestom. 
Da gre za to, priča tudi samo be
sedilo protesta, ki so ga tri stran
ke naslovile na generalnega inten
danta avstrijskega radia in televi
zije. V protestu avtorjem oddaje o- 
čitajo, da niso bili objektivni, bi
stvo protesta pa je seveda v ugoto
vitvah, ki se nanašajo prav na po
ložaj slovenske manjšine v Avstriji. 
Protest namreč pravi, da oddaja 
vzbuja vtis, da so Slovenci v Av
striji spričo socialno - političnih 
razmer v podrejenem položaju; pri 
obsojanju oddaje pa se tri koroške 
stranke sklicujejo na <težavno no
tranje in zunanjepolitično področje 
narodnostne politike*.

. Ker je bila reportaža avstrij
ske televizije zelo konkretizirana 
in dobro podprta s številkami, je 
bilo seveda pričakovati, da bodo tri 
koroške stranke avtorje pobijale z 
nasprotnimi neobjektivnimi dejstvi*, 
na katera se v izjavi sklicujejo; v 
protestu je namreč veliko govora 
prav o tem, da stanje na Koroškem 
ni takšno, kakršnega je predstavila 
televizijska oddaja. Vendar pa v i- 
zjavj treh koroških strank argumen
tov ni najti; sklicujoč se na to, da 
govore v imenu koroškega prebi
valstva, ki «mora plačevat' tudi da
jatve za radio in televizijo*, zalite 
vajo tri koroške stranke od avstrij
ske televizije, da predstavlja Koro
ško v luči uspehov, glede na poseb
no «obme,jno lego* Koroške pa naj 
se televizija varuje "nepremišljenih 
polemik*, ki lahko »vzbudijo nezau
panje* tako med orebivalstvom o- 
beh deželnih jezikov, kot tudi med 
prebivalstvom na eni strani ter ko
roškimi strankami na drugi. Argu
mentov o teh uspehih koroškega raz
voja |>a izjava strank ne navaja.

Na podlagi takšnega razmišljanja 
terjajo 3 stranke od avstrijske tele
vizije, da poročanj*-«‘'Koroški' pre
pusti celovškemu studiu, ki da je 
tehnično odlično opremljen. Gre pri 
tem za zahtevo, ki naj bi ohranila 
monopol treh koroških strank nad 
sredstvi javnega obveščanja na Ko
roškem : medtem ko so sodelavci ce-

z oddajami, kakršna je bila Gatter- 
jeva oddaja minulo sredo zvečer.

Zanimivo je pri vsem tem, da je 
pobudo za izjavo treh strank dal 
vodja koroške katoliške ljudske 
stranke Stefan Knafl, pri čemer je 
to izjavo moč vsaj deloma razložiti 
s posebnim predvolilnim ozračjem. 
Televizijski medij ima brez dvoma 
velik pomen, zato je prav malo ve
rjetno, da so se avtorji oddaje, ki 
jo je Avstrija lahko gledala minulo 
sredo, dela lotili brez soglasja z 
visokega političnega mesta, to me
sto pa je kajpada lahko samo socia
listično. V tej luči naj bi bila odda
ja signal, ki naj bi povedal, da je 
socialistična stranka v ozkih mejah 
koroške in avstrijske stvarnosti Slo
vencem nekaj bližja, kot so druge 
stranke. S tem, da je Stefan Knafi 
dobil pod protest podpis koroške so 
cialistične stranke, je to stranko 
spet vezal na znano enotno tristran- 
karsko nastopanje proti slovenski 
manjšini.

MARJAN SEDMAK

Prijateljstvo ni nič pomagalo
V ŠTUDENTSKEM NASELJU V LJUBLJANI

Uspel večer o kulturnem 
delu Slovencev v Italiji
Nastop dekliškega, moškega in mešanega pevskega zbo
ra Igo Gruden iz Nabrežine in pesnikov Marka Kravosa 
in Acela Mermolje - Uvodna beseda Klavdija Palčica

Ameriški državni tajnik Vanče (desno) se poslavlja od izraelskega ministrskega predsednika Begina ob 
zaključku pogovorov, na katerih jim ni uspelo premagati zastoja, v katerega so zašla izraelsko-egiptov- 
ska mirovna pogajanja (Telefoto ANSA-UPI)

LJUBLJANA — V sredo je bil v 
Študentskem naselju v Ljubljani ve
čer posvečen kulturni ustvarjalnosti 
Slovencev v Italiji. Večer je prire
dil Odbor za obštudijsko dejavnost 
študentskih domov v Ljubljani. Na 
večeru so sodelovali dekliški, moški 
in mešani zbor Igo Gruden iz Nabre
žine in pesnika Marko Kravos in 
Ace Mermolja. Večer je bil precej 
dobro obiskan, uvodne besede je 
spregovoril predsednik SP Z Klavdij 
Palčič. Dejal je da je skupen na
stop zbora in pesnikov nekoliko ne
običajen, vendar emblematičen za 
kulturno stvarnost slovenske narod
nostne skupnosti, ki živi v Italiji. 
Zborovsko petje je eno izmed vodil
nih dejavnosti naše Ijudsko-prosvet- 

j ne kulture, hkrati pa je v zamejstvu 
! zelo živa literarna ustvarjalnost. Pal- 
j čič je v svojem posegu nato pouda- 
i ril, da živijo Slovenci v Italiji v o- 
| kolin, ki ima čisto specifične proble- 
j me, to se seveda izraža tudi v 

njihovem kulturnem delovanju. Prav 
l ta posebnost lahko prispeva v skup-

DANES NA POBUDO EVROPSKE FEDERACIJE KOVINARJEV Nimjcm zadržahje rimskih sodnikov

ča socialistična stranka.
Kaže pa. da so se stranke v sed

mih dneh le sporazumele, da je srž 
oddaj; pravzaprav v tem, da re
portaža hote ali nehote spet postav
lja na dnevni red tisto manjšinsko 
vprašanje, o katerem skušajo tri 
stranke še nadalje uveljavljati po
litično fikcijo, da je s sedmojulijsko 
zakonodajo spravljeno z dnevnega 
reda. Sama oddaja je namreč lepo 
opozorila na to, da je manjšinsko 
vprašanje neglede na željo avstrij-

ga studia seveda močno pod vpli
vom koroških političnih struktur, 
pa se dunajskim publicistom sem in 
tja le zgodi, da njihovemu vplivu 
uidejo in predstavijo Koroško dru
gače, kot bi si želele koroške poli
tične stranke. Ali z navadnimi be
sedami; tri koroške stranke i» tej 
poti zahtevajo, naj televizija prika
zuje Koroško tako, kot si želijo de
želne politične strukture in naj mo
nopola, ki ga imajo te strukture nad 
informacijo na Koroškem, ne rušijo

Protestni dan v ladjedelnicah 
Evropske gospodarske skupnosti

Za ohranitev zaposlitvene ravni - Komisija za prevoze v poslanski zbornici 
odobrila zakonski osnutek o načrtovanju pristaniških dejavnosti v Italiji

BRUSELJ — Evropska federacija 
delavcev kovinsko - mehanske stro
ke (FEM), ki združuje uslužbence 
tovrstnih obratov na vsem območju 
Evropske gospoaarske skupnosti pa 
tudi skandinavskih držav in tistih, 
Iti so kot.Gfaih, ?4tftPgalska in Špa
nija zaprosile za pristop k EGS (o- 
krog 7 milijonov delovnih moči), je 
proglasila današnji dan, 15. decem
ber, kot dan omikanega protesta 
vseh nameščencev v ladjedelnicah 
deveterice. Pobuda sodi v okvir te
meljitejšega seznanja p: adetih de
lavcev s sindikalnimi predlogi in 
zahtevami za izhod iz krize, v ka
tero je zašlo evropsko la Jjedelništvo, 
oziroma za ohranitev službenih 
mest.

Vodstvo FEM je v posebnem raz
glasu, ki ga j- objavilo za to prilož
nost, označilo dosedanjo politiko ev
ropske komisije do ladjedelnic kot 
kratkovidno ter škodljivo. Kovinar
ji vidijo rešite” probleme , ki so 
zajeli ladjedelnice pa tudi obrate
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Zadnja pot Dirka Hamerja

za ladijska popravila, edinole v 
preustroju in • ireusmeritvi proizvod
nje ter v zagotovitvi ustreznejših 
varnostnih ukrepov na področju 
morske plovbe (tako naj bi npr. v 
prihodnje prepovedali dostop v ev
ropska pristanišča vsem ladjr i, ki 
ne BPšpoštovale splošnih varnostnih 
pa tudi ekoloških in socialnoskrb- 
stvenih predpisov kolikor zadeva 
pomorščake).

Vprašanje ladjedelnic je seveda 
tesno povezano s širšim problemom 
pristaniške politike, je še zlasti 
pri r.as v Italiji sila n.učinkovita. 
Upati je sicer, da bo v najkrajšem 
storjen korak naprej, vsaj na podla
gi okoliščine, c'. jc komisija za pre
voze pri poslanski zbornici v Rimu 
včeraj po 20 mesecih dolgih razpra
vah, proučevanju ustreznega gradi
va in preverjanju njegov' vsebinske 
vrednosti vend - odobrila zakone'.i 
osnutek o uvedbi smotrne načrtoval
ne politike tudi na pc .Ločju luških 
dejavnosti. Odobreno be "lilo, kakor 
so ga sprejele vse p' ične skupine, 
razen pripadnikov neofašističnega 
italijanskega so.ialnega banja (M 
SI), mora e Maj prc biti še senat.

Zakonsko esedilo je nek. šna 
sinteza štirih zr inskih osnutkov, 
ki so jih dolgo od tega predlo- . kr
ščanski demokrati, socialisti, ko
munisti in misov i ter je z -novano 
po načelu, da morata biti v bodoče 
razvoj in krepitev italijanskih pri
stanišč podvrže:... najstroiji progra- 
maciji, kajti edino tak. naj bi u- 
stvarili res organski in konkurenčni 
pristaniške sister .v’ *

£a načrtovanje luških dejavnosti 
bo zadolženo ministrstvo za trgovin
sko mornarl jo, ki bo v tc. namen u- 
stanovilo vsedržavni pristaniški od
bor pod predsedstvom pristojnega 
ministra. Naloga odbora bo izgoto- 
vitev državnega načrta o pristani
ščih, ki naj določi vlogo' in pomen 
posamičnih luk, gradnjo novih in 
prednostno razdeljevanje finančnih 
sredstev, ki znašajo 760 mili
jard lir.

Besedilo zakona predvideva na
zadnje ustanovitev sedmih organiza
cijskih pristaniških'konfcrenc, v ka
terih bodo zastopniki 15 dežel, kate
re moči morje in katerih naloge 
bodo posvetovalne narave in v po
moč članom državnega odbora, (dg)

vljenje dvanajstletni 
majhnega podjetja.

sin lastnika

BARI — Huda eksplozija je vče
raj raznesla neko poslopje v Gru
mu Appula, - kjer šo izdelovali u- 
metne ognje. Pri tem je izgubil ži-

Vatikan
in nacistični jJašiftcj,

TEL AVIV — Predsednik centra 
za raziskovanje nacističnih zločinov 
Tuvia Friedman je včeraj obtožil 
Vatikan, da ostaja docela brezbri
žen do vprašanja kaznovanja teh 
zločinov, prav tako, kot je bil za 
časa, ko so te zločine izvrševali. 
Friedman je namreč pozval štiri 
velesile in Vatikan, naj posežejo pri 
zahednonemških oblasteh, ki z de
cembrom prihodnjega leta namera
vajo uzakoniti zapadlost za vojne 
zločine. O tem bo bonski parlament 
razpravljal prihodnjega marca. Se
daj pa mu je Vatikan poslal meglen 
odgovor, v katerem Sveta stolica pra
vi, da to vprašanje raje prepušča 
v pristojnost zahodnonemškim ško
fom.

Neupravičena zavrnitev 
začasne svobode Carusu

RIM — Marca Carusa bi lahko 
že predvčerajšnjim izpustili na svo
bodo, tako pa bo preživel božične 
in novoletne praznike med mračnimi 
zidovi pobcljševalnice. Rimsko so
dišče za mladoletne je zavrnilo pro
šnjo o začasni svobodi petnajstletni
ka, ki je lani v samoobrambi ubil 
očeta, kljub temu, da jo ustavno 
sodišče dovoljuje in celo priporoča. 
Predsednik sodišča Ferro je pro
šnjo zavrnil na podlagi prvega čle
na zakona Reale, ki prepoveduje 
začasno svobodo rttofIRfetn, obenem 
pa je predsednik vprašal ustavno so
dišče, če so mladoletniki izjema.

Tako zadržanje rimskih sodnikov 
za mladoletne je do skrajnosti lice
merno, saj je ustavno sodišče 26. 
aprila letos opomnilo sodnika, da 
lahko izpustijo mladoletne morilce 
na svobodo po svoji uvidevnosti. Ža
noma kazen naj bo pri mladoletni
kih skrajno sredstvo, sodnik mora 
preizkusiti prej druge oblike pose
gov, ki naj omogočajo vključitev 
nlacoletnika v družbeno stvarnost 
in njegovo poboljšanje. Morda pa ni
so sodniki poznali te razsodbe in 
;e obtožba, licemerstva prehuda, v 
takem primeru pa ne spadajo v 
sodro dvorano, saj italijanski zakon 
«ne dopušča nevednosti*.

Zaradi strokovne nesposobnosti 
rimskih sodnikov bo torej mali Mar- 
co ostal v zaporu. Ustavno sodišče 
je namreč zaposleno s procesom o 
škandalu Lockheed in šele nato bo 
lahko razpravljalo o prizivih. Vpra
šanje rimskih sodnikov ob primeru 
Caruso pa bo na vrsti, šele ko bo
do pregledali 20 tisoč primerov pro
tiustavnih razsodb.

Vsa italijanska javnost se je zav
zela za očetomorilca. Zahteva po o- 
prostitvi je.-.bila--edini smotrni u- 
krep za otroka.,.ki je preživel toliko 
gorja. Rimski sodniki pa so se togo 
držali zakona in dečka obsodili, za
vrnili so celo prošnjo o začasni svo
bodi, kar ne bi bilo v nasprotju z 
zakoni. Marco sedaj lahko samo še 
upa, da ne bo rimski državni pravd: 
nik Pascclino vložil priziva proti 
razsodbi, v takem primeru bi bra
nilec in celo javni tožilec umaknila 
svoja priziva, kar bi omogočilo 
predsedniku Pertiniju, da dečka po
milosti. Usoda malega Marca je to
rej ponovno v rokah «moža pravi
ce*. Po dosedanjem zadržanju po
dobnih «pravičnikov» pa ima le ma
lo upanja, da bo v kratkem na svo
bodi. Moč javnega mnenja pa bo 
v tem primeru odločujoča, (voc)
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Tudi otrokom telefonska pomoč

no slovensko kulturno snovanje svo
jevrstne izdelke in pobude.

V daljnem programu sta najprej 
prebrala nekaj pesmi Marko Kravos 
in Ace Mermolja. Študentje so nju
no izvajanje toplo sprejeli, kar do
kazuje, da je literarno snovanje v 
Trstu in Gorici zanimivo tudi z° 
širši slovenski kulturni prostor.

Glasbeni spored je pričel z na- 
stopom dekliškega zbora Igo Gru
den, ki ga vodi Sergij Radovič.

STUTTGART — Otroci iz Stuttgar
ta imajo sedaj svojo «vrcčo linijo*, 
ki jih v sili poveže s telefonskim 
prijateljem, pripravljenim in posluša
ti vse njihove težave in skrbi.

Gospa Ingeborg Haffner posveti 
trikrat tedensko po 2 uri proble
mom najmlajših in jim po potrebi 
svetuje. Če otrok namreč pokliče 
telefonsko številko 292940, se mu 
na oni strani Žiče' oglasi prijazni 
glas gospe Ingeborg, ki ga skuša po
miriti in mu pomagati.

Neki deček kliče ves obupan, ker 
se boji, da bo mati zapustila druži
no, spet drugi vrešči po telefonu in 
se vznemirja, ker njegov kanarček 
noče jesti. Nato kliče deklica, vsa 
je iz sebe, ker se starši neprestano 
kregajo. Druga se pritožuje, ker jo 
je-skrbnik po razvezi zakona da) v 
oskrbo očetu in ne materi.

Po prvih tednih pravi o svojih 
telefonskih izkušnjah gospa Inge
borg takole: «Brez dvoma smo pri
čeli pokrivati veliko vrzel. V Za
hodni Nemčiji obstaja še drugih 20 
takih »vročih linij*. Gospa Haffner 
je pripomnila še, da vse to ne zado
stuje in da bi se morale krajevne 
oblasti za to pobudo malo bolj po

zanimati in jo tudi finančno podpi
rati.

Norbert Zimmering, predsednik 
pokrajinskega združenja, pravi, da 
je letno kakih šest tisoč primerov 
grdega ravnanja z otroki, o mnogih 
takih primerih se nikoli ne zve. Če 
bi otroci vedeli, da- se lahko peko 
mu anonimno zaupajo, bi odkril: 
veliko takih prikritih primerov.

.Gospa Ellen Sigle iz Kornvvesthei 
ma, iz okolice Stuttgarta, je že 10 
let «telefonska tetka*. Njena tele
fonska številka je natisnjena v kra
jevnem časopisu. Ne kličejo je sa
mo otroci, pač pa tudi odrasli, da 
anonimno opozorijo na surovo pre
tepanje tega ali onega otroka. Go
spa Sigle in sodelavci združenja za 
varstvo otrok se najprej prepriča
jo, da gre za resnico in ne za ne
slano šalo, ali pa da ni anonimni 
telefonist kak sosed, ki bi rad pov
zročal zgago Po nepotrebnem, ali 
pa da ni vse skupaj le sad otroške 
fantazije. Društvo deluje zelo pre
vidno in zaupno. Najprej se pozani 
ma o otroku pri učiteljih, duhovni
ku in družinskih prijateljih, šele na
to stopi v neposredni stik z otro 
kovimi starši. Včasih prenehajo

RIM ■— Včeraj so na majhnem 
nekatoliške n pokopališču za tujce 
v Ul. Caio Cestio pokopali 19-letne- 
ga nemškega študenta Dirka Ha
merja. Hamer je, kot znano, podle
gel težkim ranam, potem ko je nanj 
streljal avgusta letos na Korziki biv
ši italijanski prestolonaslednik Vik
tor Emanuel.

Pogrebu je prisostvovalo ve’, i 
prijateljev, znancev in sorodnikov 
mladeniča, žalnega sprevoda pa so 
se udeležili tudi nemški študenti, ki 
ta čas prebivajo v Rimu.

Starši pokojnega Dirka Hamerja 
so prispeli na majhno pokopališče 
okrog 11. ure, nakar se je zač j' žal
ni obred, ki je opravil nemški lu
teranski duhovnik ob pomoči neke 
druge ženske, ki je ob odprtem gro
bu spregovorila v italijanščini. «še 
danes je toliko vprašanj, katerim 
ne vemo odgovora. Vprašujemo se, 
zakaj je Dirk umrl in zakaj ni bilo 
mogoče rešiti njegov 'a življenja*.

Nato so krsto spustili v grob in z 
njo še mnogo cvetja in blazinic z na

pisi vseh tistih, ki so sočustvovali 
s težko prizadeto družino, (mč)

Na sliki (Telefoto ANSA) starši, 
znanci In prijatelji na pogrebu Dir
ka Hamerja.

V Italiji več kot 
poi milijona 
tujih delavcev

RIM — Po zadnjih podatkih naj 
bi danes v Italiji delalo več kot pol 
milijona tujih delavcev: od tega iz 
Grčije 35 tisoč, iz Tunizije 30 tisoč, 
prav toliko iz J: goslavije, iz Egipta, 
Turčije ter nekaterih arabskih dr
žav 50.000, iz Španije 10.000, s Kap
verdskih otokov v zah. Afriki 60.000 
ter več kot 20.000 političnih begun
cev iz raznih držav.

Te podatke je posredovala agen
cija AIMIS, ki združuje 14 misijonar
skih kongregacij.

Pohitimo'*t■
\

Brezplačni PRIMORSKI DNEVNIK
Novi naročniki Primorskega dnevnika za leto 1979 

bodo prejemali dnevnik že takoj ir. brezplačno do konca tekočega leta

Vsem naročnikom nudi Primorski dnevnik 
revijo Dan in male oglase ZSStOdj

la vse, ki poravnajo teloletno naročnino do 28. februarja 1979, tudi

veliko nagradno žrebanje
_ _ _ _ _ _ _ _ _ z bogatim izborom daril- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

starši s surovim pretepanjem iz 
strahu, da bi drugi odkrili na otro 
kovi kaži podplutbe in odrgnine nji
hovih udarcev.

Gospa Sigle je v stalnem stiku s 
psihologi, učitelji in funkcionarji 
krajevnega urada za mladino. Naj
važnejše je, pravi, da ne zlorablja
mo otrokovega zaupanja in ne na
sprotujemo njegovim željam. Razo
čaranje je zanje najhujša žalitev.

(ml)

NLP leteli 
(udi nad Rimom

RIM — Psihoza o NLP je zajela 
že vso Italijo. Na Apeninskem polo
toku se v zadnjih dneh govori sko
raj izključno o letečih krožnikih, ki 
jih ljudje videvajo na nebu in to v 
kar precejšnjem številu. Tudi včeraj 
ni bilo nič drugače, novost je le v 
tem, da so videli NLP nad svojim 
mestom tudi prebivalci Rima, ki so 
prestrašeni telefonirali karabinjer
jem in na kvesturo.

Že običajne NLP so včeraj videli 
tudi nad Abruci, ki so najbolj pri
ljubljen kraj njihovih poletov, pa 
nad Markami in celo v Savoni.

Sicer pa ne gre zapisati podrobne 
kronike o številu NLP, ki so jih vče
raj videli, saj je obisk letečih krož
nikov postal že običajen pojav, pa 
čeprav odet v skrivnost.

Sentimentalne 
dogodivščina 
papeža WojtyIc 
gola fantazija

RIM — Domnevne »sentimentalne 
dogodivščine* iz mladih let sedanje
ga papeža, o katerih so bile polne 
strani časopisov in revij po vsem 
svetu, so le gola izmišljotina brez 
vsake podlage. To je včeraj števil 
nim novinarjem, ki so zaprosili za 
pojasnila, povedal velikanski glasnik.

VČERAJ V LJUBLJANI

Proslava 40-letnice 
ustanovitve SAZU

LJUBLJANA — Na včerajš
nji osrednji slovesnosti so po
častili 40-letnico ustanovitve 
Sli . enske akademije znanosti 
in umetnosti. Proslave so se 
poleg slovenskih akademikov in 
njihovih sodelavcev udeležili 
predstavniki drugih jugoslovan
skih in nekaterih tujih aka
demij znanosti in umetnosti 
ter vodilni slovenski politični 
delavci, med njimi Sergej 
Kraigher, France Popit, Mi
lan Kučan, dr. Anton Vratuša 
in Mitja Ribičič. Udeleženci 
pa so posebej pozdravili tudi 
sekretarja predsedstva ZKJ 
Staneta Dolanca. Na proslavi 
sta govorila predsednik SAZU 
akademik dr. Janez Milčinski 
in predsednik predsedstva Slo
venije Sergej Kraigher.

SAZU ima danes 105 članov. 
Med njimi je 38 rednih, 36 
dopisnih in 29 zunanjih dopis; 
nih članov, trije pa so častni 
člani, in sicer že od leta 1948 
predsednik Tito, od leta 1949 
Edvard Kardelj in od pred
lani dr. Josip Vidmar, dolgo
letni predsednik akademije. 
Delo v tej najvišji slovenski 
znanstveni in kulturni ustano
vi se odvija v šestih razre
dih: za zgodovinske in druž
bene vede, za filološke in li
terarne vede. za matematič
ne, fizikalne in tehnične vede, 
za prirodoslovne vede, za u- 
metnost in za medicinske ve
de. Poleg dejavnosti v teh še
stih vsebinskih razredih je ze
lo pomembno tudi znanstveno
raziskovalno in strokovno de
lo v 12 akademijskih inštitu
tih in drugih delovnih enotah 
akademije.

Mlade pevke so s svojim nastopov1 
žele med občinstvom veliko odobra
vanja. Tudi istoimenski moški zbor 
je bil deležen toplih aplavzov. ?e 
čer je zaključil nabrežinski mešam 
zbor. ki ga sestavljata zenski in mo
ški zbor. Zbor Igo Gruden je " 
svoj spored uvrstil nekaj narodnim 
umetnih in partizanskih pesmi, po
kazal je dobro kvalitetno raven, do
kaz za to je bil tudi zelo ugoden 
sprejem občinstva. Gostovanja mea 
študenti so navadno zelo hvaležna. 
pripomniti pa je treba, da so študen
ti tudi zahtevno občinstvo. . , 

Večer posvečen kulturni ustvarjat- 
nosti Slovencev v Italiji je torej 
spel. Za vse nastopajoče je bil 
z ljubljanskimi univerzitetnimi štu
denti brez dvoma pomemben, Prav 
tako pa se nam je zdelo pomembnOt 
da so se študentje lahko seznanit* 
z delom kulturne ustvarjalnosti 
poustvarjahja v zamejstvu. Prepr** 
čali so se lahko, da so kulturna Pr£ 
zadevanja Slovencev v Italiji usmer
jen' tudi v kvaliteto in iskanje no
vih izraznih možnosti in sporoett-

(am)

Delegacija hrvatske vlade 
na obisku v Milanu

RIM — Delegacija hrvatskega 
vršnega sveta, ki je na uradnem ® 
bisku v Italiji, je imela včeraj P 
govore na sedežu lombardijske via 
de v Milanu. Predsednik izvršne* 
svete Petar Flekovič je gostitelj • 
podpredsednika Sergia MarvellU j 
seznanil s pogovori, ki jih je in' 
v Rimu. Z obeh strani so, kot pe*J 
ča Tanjug, z zadovoljstvom P°~£. 
tali, da so odnosi med državam 
prijateljski, in izrekli željo, da 
prispevali k izboljšanju in poglam| 
nju teh odnosov. Del hrvatske del 
gacije pa je včeraj obiskal podjetJ 
»Breda* in »Alfa Romeo*, kjer so 
med drugim pogovarjali o Ž°SP:. 
danskem sodelovanju z jugoslov® 
skimi podjetji. Delegacija hrvatsK 
ga izvršnega sveta je včeraj konc, 
la obisk v Italiji in odpotovala ** 
Milana v Zagreb.

\

Rop po naročilu?
MILAN - Večja skupina ropajjj 

jev, oboroženih s pu.škomitraljez' 
somokresi, je predvčerajšnjim 
čer vdrla v neko farmacevtsko P”^ 
jetje. Medtem ko su nekate: i ropa ^ 
ustrahovali uslužbence, to drug*, 
dveh urah de’ nagrmadili v Fjj, 
tovornjak o 'roinno farmacevt-V^
in kemijskih proizvodov. P» Pr gg 
ugotovitvah naj bi šlo za rop rjj 
naročilu, saj so v glavnem 
polizdelke, ki ne morejo neposreo* 
v prodajo.


